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SKLEPI PREDSEDSTVA RS ZSS O SPREJEMANJU PRIPRAVNIKOV

Gre za družbeno intervencijo 
v kadrovski politiki

Predsedstvo RS ZSS je na seji 22. III. letos razprav
ljalo o stališčih in nalogah sindikata pri sprejemanju pri
pravnikov v delovne organizacije, o organizaciji priprav
niškega dela in o samoupravnem normativnem urejanju 
pripravništva v smislu temeljnega zakona o sprejemanju 
pripravnikov na delo ter sprejelo o teh vprašanjih nasled
nje sklepe:

13. APRILA 1968 Št. 15, leto XXVI. Namen zakona je potrebno 
razumeti kot družbeno interven

cijo in kot enega od ukrepov 
gospodarske reforme, ki naj po-

TAKO
VSAKDANJE,

da komaj opazite

JOALETNI
KRep papir
V Z VITKIH

Konkurenčna cena

*VlTEK 200 LISTIČEV

'ČREDNO praktično 
6Ržalo

S PREDKONGRESNEGA POSVETA O NADALJNJEM RA.ZVOJU SINDIKATOV ]

Šele celotno članstvo 
predstavlja sindikat

Na skupni predkongresni posvet o nadaljnjem razvoju 
sindikatov so se minuli teden v Cerknici sestali sindikalni 
delavci šestih notranjskih občin: Postojne, Ilirske Bistri
ce, Idrije, Logatca, Vrhnike in Cerknice. Njihovemu po
svetu je prisostvoval tudi predsednik RS ZSS Tone Kro
pušek.
Kakor je v uvodni be

sedi poudaril predsednik ObSS 
Janez Pakiž, sindikalna vodstva 
že dlje ugotavljajo, da se na
vzlic vsem prizadevanjem neka
ko odmikajo od članstva. Vzro
ka za to sta dva. Z ene strani 
gre za to, da se stališča sindika
tov zelo počasi ali pa sploh ne 
uresničujejo v praksi, po drugi 
strani pa so občinski sindikal
ni sveti sicer dobro povezani z 
višjimi sindikalnimi vodstvi, ze
lo slaba pa je povezava s sindi
kalnimi podružnicami, za katere 
sicer trdimo, da naj bi pomenile 
osnovno področje sindikalne ak
tivnosti. Gre torej za vprašanje, 
na kakšen način doseči; da bi 
se članstvo sam0 aktivneje 
vključevalo v delo svoje orga
nizacije in tako pomagalo, da bi 
se sindikati kot celota bolj uve
ljavljali. Predkongresno gradi
vo o nadaljnjem razvoju sindi
katov v zvezi s tem daje le ze
lo posplošene in za praktično 
uporaSo tudi nezadovoljive od
govore.

IZVRŠNI ODBOR 
PODRUŽNICE ŠE NI 

SINDIKAT
Podobnih mišljenj so bili tu

di udeleženci posveta. Poudarjali 
so, da se tudi sindikati vse pre
več ukvarjajo s posledicami, to
rej z odpravljanjem nastalih te
žav, premalo pa so storili, da bi 
odstranili vzrpke, ki povzročajo 
posamezne probleme, če k temu 
dodamo še to, da v omenjenih 
občinah prihaja do primerov,

ko niti občinski sindikalni sve
ti ne vedo, kaj pripravljajo, ali 
s čim se ukvarjajo odbori stro
kovnih sindikatov, ki delajo na 
njihovem območju, potem je ra
zumljivo, da zavoljo nenačrtne
ga dela spodletijo sicer dobre 
pobude in predlogi. Zaradi te

ga so udeleženci posveta menili, 
da bo v prihodnje potrebna 
enotnejša in načrtnejša akcija 
sindikatov na vseh ravneh, če 
naj dosežemo, da bi se utrdila 
njihova vloga in vpliv in če naj 
vendar le dosežemo, da bi sta
lišča sindikatov začeli tudi ure
sničevati. Zanimanje in aktivno 
sodelovanje članstva pa bi po 
mišljenju udeležencev posveta 
najlaže spodbudili in povečali, če 
bi od sindikalnih podružnic za
htevali, da izdelajo programe 
svojega de-la in da v njih upo
števajo vsa tista vprašanja, ki 
so življenjskega pomena za nji
hove kolektive. Tako ne bi več 
prihajalo do vprašanj, čemu je 
treba plačevati sindikalno čla
narino, če pa članstvo od tega 
nima nikakršnih koristi. V takš
nih trditvah se sicer skriva tudi 
dobršna mera nepoučenosti, saj 
so sindikati ena redkih organi
zacij, ki načrtno pomagajo svo
jim članom, če se kadarkoli 
znajdejo v težavah. Ne glede 
na to pa vseeno drži, da se sin
dikalne podružnice ne bodo 
mogle uveljavljati in da bodo 
tudi načelna stališča sindikatov 
zelo počasi prodirala v prakso, 
čeprav osnovne organizacije 
sindikatov po delovnih kolekti
vih ne bodo začele odločneje so
delovati pri razreševanju prob
lemov podjetij in če ob tem ne 
bodo zagovarjale res progresiv
nih in takšnih stališč, s kateri
mi bi se strinjala pretežna veči
na kolektivov.

NA AVTORITETO LAHKO 
VPLIVA SAMO MOč 

ARGUMENTOV
V razpravi je sodeloval tudi 

predsednik RS ZSJ Tone Kro
pušek. Poudaril je, da sindikati 
lahko z družbeno-politično jas- 

(Nadaljevanje na 2. strani)

speši bolj racionalno in funkci
onalno organizacijo, višjo pro
duktivnost delovnih organizacij 
in hitrejši gospodarski in druž
beni napredek nasploh. Z obve
znostmi, ki jih temeljni zakon 
nalaga delovnim organizacijam 
glede sprejemanja pripravnikov, 
posega zakon v eno od temelj
nih vprašanj njihove funkcio
nalnosti, odpira vprašanja nji
hove nezadovoljive in nesodob
ne kadrovske strukture, ki je 
spričo sodobne, naglo se spremi
njajoče in vedno bolj zahtevne 
tehnologije najbolj resna ovira 
za hitrejšo modernizacijo proiz
vodnega procesa.

Temeljni zakon obvezuje de
lovne organizacije za stalno na
črtno in sistematično spremi
njanje in izboljševanje kadrov
skega sestava in zasleduje s 
tem predvsem ekonomsko poli
tične cilje. Zakonita obveznost 
delovnih organizacij, da spreje
majo strokovno kvalificirane 
osebe kot pripravnike v redno 
delovno razmerje, da jih uvaja
jo v prakso in pripravljajo, da 
po uspešno končani pripravni
ški dobi teoretično in praktično 
usposobljeni sprejmejo delovne

obveznosti na mestih,- ki zahte
vajo znanje in izkušnje, je druž
beni impulz delovnim organiza
cijam, da se začno bolj sistema
tično ukvarjati s kadrovsko po
litiko, torej ne samo z vidika 
trenutnih razmer, temveč tudi 
v perspektivi in z vidika tistih 
možnosti in zahtev ter spreme
njenih pogojev, ki jih je že da
nes mogoče predvideti. To pa 
pomeni, da je obvezno spreje
manje pripravnikov v kvalita
tivnem in kvantitativnem pogle
du odvisno predvsem od današ
njih in jutrišnjih objektivnih 
potreb vsake delovne organiza
cije.

Potrebe delovne organizacije 
po pripravnikih zato niso stvar 
dobre volje, takšne subjektivne 
presoje in razpoloženja v de
lovnih organizacijah, ki Vidi sa
mo trenutne ekonomske razme
re, in še zlasti ne more biti re
šitev tega problema odvisna od 
različnih subjektivnih momen
tov. Objektivno so te potrebe 
pogojene z njenimi ekoBr-mski- 
mi cilji, z zahtevami ojftimal- 
ne funkoionalizadje in raciona
lizacije delovne organizacije,

(Nadaljevanje na 3. strani)
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N a sejah vodstev družbeno-političnih organizacij je s 
zadnje čase moč vse bolj pogosto slišati trditev: — g 
Naša aktivnost ni dovolj učinkovita tudi zato, ker || 
nismo izpeljali delitpe dela med družbeno-politič- g 

H nimi organizacijami in vodstvi delovnih ter politicno-te- = 
gj ritorialnih skupnosti. Ne ve se natanko, kakšne so naloge g 
g samoupravnih organov, organizacij ZK, sindikatov, SZDL, g 
g še manj pa, kakšne so pravice in obveznosti članov sa- g| 
H moupravnih organov in množičnih organizacij. O enem = 
g od teh vprašanj — o nalogah komunistov v sindikatih — ||
3 so zato razpravljali tudi na zadnji seji Izvršnega komite- gj 
H ja CK ZKS v posebni točki dnevnega reda.

I KOMUNISTI I
I V SINDIKATIH I
1 1Člani Izvršnega komiteja CK ZKS so v razpravi me- g 
g n iti, da so komunisti,. ki delujejo v sindikatih, predvsem g 
3 dolžni razčistiti osnovne dileme, ki zadevajo mesto, vlogo [| 
g in praktično aktivnost sindikatov v našem družbenem g 
g življenju, hkrati pa morajo bistveno povečati vpliv sin- g 
3 dikatov na razvoj samoupravnih odnosov in uresničena- gj 
g nja načela delitve po delu. V razpravi so poudarili, da je g 
3 načelno jasno, da so sindikati sestavni del naše samo- gj 
3 upravno urejene družbe in da lahko delujejo le s svojim = 
g idejno- političnim vplivanjem; v praktičnem delovanju g 
3 sindikatov pa lahko opazimo, da- mnoge sindikalne orga- g 
'g nizacije uporabljajo klasične .metode dela sindikatov. Na § 
3 vprašanje, kako naj sindikati posodobijo svojo aktivnost, g 
g so člani izvršnega komiteja v razpravi odgovorili: ne z gj 
3 opozicijsko aktivnostjo ali avtonomnostjo sindikatov na- = 
3 (Nadaljevanje na 3. strani)
I 1
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7 dni v sindikatih

le začela • prodajo svojih 
ekskluzivnih pomladanskih 
modelov — plaščev modnih 
barv v omejenem Številu

modna hiša
prodajni servis 
Ljubljana—Maribor—Osijek

Rudi

predsednik sveta delovne skupnosti to
varne »ZMAJ«, Ljubljana:

• Kako se pripravljate na voHIve v 
samoupravne organe?

Noj svet je že imenoval komisijo, ki skrbi za vse, kar je v 
zvezi z volitvami. Politične organizacije v kolektivu so prav 
tako že predlagale možne kandidate. Kolikor vem, ob tem niso 
pozabljale na strukturo zaposlenih. Med možnimi kandidati so 
tore) polnoštevilno zastopani tudi mladi in ženske, ki sicer 
predstavljajo pretežni del kolektiva. Vse te predloge bomo zdaj 
obravnavali na zborih delovne skupnosti, čla bi tudi člani ko
lektiva povedali svoja mnenja in predlagano kandidatno listo 
bodisi potrdili bodisi dopolnili ali spremenili.

Ko sem prej omenil, da so med kandidati upoštevani tudi 
mladi in ženske, s tem nisem mislil na predstavništvo v kla
sičnem pomenu besede. Že doslej smo namreč skrbeli, da bi bili 
v samoupravne organe izvoljeni predvsem tisti, ki so bolj raz
gledani in ki jim gre predvsem za interese podjetja. In če lahko 
ocenim, da so bili naši samoupravni organi Že doslej v tem 
smislu dobro sestavljeni, mi spisek predlaganih kandidatov za 
sedanje volitve utrjuje prepričanje, da bo poslej še bolje. To 
je končno tudi potrebno, če naj napredujemo po poti, ki smo jo 
s tolikšnim uspehom začeli v obdobju po reformi.

Edo 
Božič
predsednik 10 sindikalne podružnice 
Veletrgovine Mercator Ljubljana:

# Vaš CDS je Že razpisal volitve za 
nove člane centralnega delavskega sveta 
in delavskih svetov delovnih enot. Kako 
se pripravljate na zamenjavo polovice čla
nov najvišjih samoupravnih organov?

Izbira kandidatov za organe upravljanja je hkrati priložnost 
Za srečanje vsega kolektiva, za pregled gospodarjenja, za pogo
vor o vseh vprašanjih, ki zadevajo skrb za delovnega človeka. 
Omeniti velja, da dobijo vse naše poslovalnice mesečni pregled 
gospodarjenja za vsako poslovalnico, enoto in vse podjetje, tako 
da lahko sproti spremljajo gospodarski razvoj posameznih enot 
in vsega podjetja.

V teh dneh se naše enote sestajajo na predvolilnih sestan
kih. V navadi je, da kandidirajo vselej več delavcev, kot jih po
tem volijo. Vsaka enota ima določeno število predstavnikov v 
CDS, na ta način je zagotovljeno načelo demokratičnega sood
ločanja vseh enot pri gospodarjenju in poslovanju podjetja.

Prvi sestanki in prva izbira kandidatov razkrivajo, da se de
lavci odločajo za kandidate, ki so dobri delavci, ki znajo stro
kovno oceniti naše gospodarjenje, ki vidijo v perspektivi pod
jetja obstoj vsakega zaposlenega delavca in ki znajo oceniti ce
lotni razvoj gospodarjenja v naši državi. Prav takšne kriterije 
pa smg, naštevali na sestankih političnih organizacij y podjetju, 
ki stjj^0i pred sestanki enot posvetili med drugim tudi volit
vam' V;prgdhe upravljanja.

Brane
Kozamernik
član sindikata in obenem predsednik 
odbora za industrijo in rudarstvo pri 
ObSS Kranj, Gozdne gospodarstvo 
Kranj:

# V čem se razlikujejo sedanje pripra
ve na volitve v samoupravne organe v va
ši delovni organizaciji od volitev izpred 
let...? v

2e minulo soboto smo opravili v našem kolektivu volitve 
v novi delavski svet in v obratne delavske svete. Glavne pri
prave za volitve je letos opravil prav sindikat. Vsekakor je da
nes treba povedati, da je vladal za priprave oziroma same vo
litve razmeroma velik interes v kolektivu. Slišali smo veliko 
komentiranih predlogov, veliko upravičenih pripomb na kandi
daturo posameznih delavcev. Skratka, ljudje so vzeli volitve 
resno, kar je vsekakor razveseljivo ...

Ker je sindikat menil, da mora biti v novih samoupravnih 
organih kar najbolj ustrezna struktura, je v svoje priprave za 
volitve vključil tudi posvetovanje s strokovnimi službami, s 
člani Zveze komunistov in z vsemi drugimi, ki so lahko korist
no sodelovali v tej akciji. Skratka, to pot ni šlo tako, da bi se
stavil izvršni odbor sindikalne podružnice svojo listo, temveč da 
sp bili predlogi sindikata zares predlogi večine članov naše sin
dikalne podružnice. Preden je dal sindikat svoje predloge, je 
imel'vsakdo možnost povedati, kaj misli o novih kandidatih. 
Predsednik sindikalne podružnice je med drugim celo obisko
val zaposlene v različnih sektorjih in se s posamezniki pogovar
jal o konkretnih vprašanjih v zvezi z volitvami. Tako so bili 
kotični predlogi naše sindikalne podružnice zares mnenje večine 
zaposlenih in ne le ozkega kroga ljudi...

PREDSTAVNIKI MSS LJUBLJANA IN DIREKTORJI PODJBTU 
O AKTUALNIH GOSPODARSKIH IN POMČNlH VPRAŠANJIH 
DjBOTMt ORGANIZACIJ

Intencije reforme naj se 
upoštevajo na vseh ravneh

Razgovor z direktorji delovnih organizacij je najno
vejša oblika dela v Mestnem sindikalnem svetu Ljub
ljana. Ti stiki poglabljajo vpogled v gospodarjenje in 
samoupravljanje ter vsa vprašanja in konflikte v zvezi 
s tem; objektivna presoja pa omogoča tudi učinkovitejše 
akcije, naj gre za notranje ali vnanje negativne vplive 
na delavsko samoupravljanje, na življenjski standard, 
vrednotenje dela in vse drugo, s čimer se ukvarja sin
dikat.

Prvi razgovor z direktorji je bil zelo stvaren in sta
lišča o gospodarskih in političnih vprašanjih delovnih 
organizacij enotna.

V gospodarstvu ljubljanske
ga bazena je po mnenju me
stnega sindikalnega sveta še ve
dno močno ukoreninjena misel
nost, da je treba za vsako ceno 
reševati vse delovne organizaci
je in ne glede na njihovo per
spektivnost. Kreditne »injekci
je* so prenekatetikrat zaprav
ljanje denarja, ki bi ga smotr
neje uporabili za modernizacijo 
in širjenje solidnih podjetij in 
za odpiranje novih delovnih 
mest v njih.

Učinkovitejšo akcijo pa otež- 
koča pomanjkljiva dokumenta
cija o proizvodih in poslovnih 
rezultatih, po katerih ni mogo
če natanko oceniti, zakaj posa
mezna podjetja odlično uspeva
jo ali nazadujejo.

Nekateri pripisujejo gospo
darsko nazadovanje samouprav
ni nesposobnosti In egoistične
mu povečevanju osebnih dohod
kov oziroma osebnega standar
da ter predlagajo korak nazaj 
— centralizirano gospodarjenje 
s sredstvi podjetij.

Ne glede na samoupravne 
pravice proizvajalcev so Zbrani 
zavrnili te pobude tudi zato, 
ker večina pripisuje stagnacijo 
gospodarstva predvsem neu
streznemu gospodarskemu in. 
strumentariju in premajhni pri
zadevnosti vseh družbenih de
javnikov za izvedbo gospodar
ske reforme. Namesto da bi Se 
gospodarskim organizacijam Iz
boljšal položaj, kot je bilo re
čeno ob uvedbi gospodarske re
forme, jih obremenjujejo dodat
ne dajatve, in to hkrati, ko jim 
primanjkuje sredstev za moder
nizacijo, kreditiranje Izvoza itd., 
ter ko se sredstva federacije po
večujejo.

Skupnost bi se morala, na 
primer, vprašati, kolikšno bre
me za družbeno nadgradnjo pre
nese kilogram mesa ali liter 
mleka. Mimo tega, da so seda
nje dajatve pretirane, ni prou
čeno kmetijsko tržišče — niti 
domače niti zunanje — ni per
spektivnih razvojnih konceptov, 
na katere bi se oslanjali kme
tijski kolektivi, družbena po
moč pa odpoveduje tudi pri iz
vozu . Medtem, ko je na primer 
Italija že trikrat dvignila pre
levmane za zaščito svoje živino
reje, mi še blagovne liste nima
mo. Od takrat, ko smo začeli 
razvajati kmetijstvo, do zdaj'se 
je položaj na svetovnem trgu

bistveno spremenil. Vsega je 
preveč, zato druge države z vi
sokimi carinami preprečujejo 
uvoz kmetijskih proizvodov, na
ša carinska politika pa prepu
šča kmetijstvo udarom tuje kon
kurence. Ob vsem tem in neu
godnem investicijskem krediti
ranju kmetijstva mora gospo
darsko pešati, čeprav s proizvo
dno ceno konkurira tujim pro
izvajalcem.

ČEMU SO SPOSOBNI 
DELOVNI KOLEKTIVI VEDNO 

PRIZADETI?
Zelo ostro so zbrani obsodi

li tudi notranji kliring, ki ščiti 
slabe, čezmerno zadolžene go
spodarje. Direktorji so na se
stanku • zaskrbljeno spraševali, 
kako si bodo kolektivi čez kaka 
dva meseca izplačal; osebne do
hodke, četudi dobro delajo in 
doslej niso bili zadolženi,

Prelivanje sredstev iz dobrih 
delovnih organizacij v slabe je 
stara praksa, ki naj bi se med 
reformiranjem gospodarstva od
pravila, vendar se ni. Lani je 
federacija zbrala približno 1200 
milijard starih dinarjev več, 
kot je predvidela. Po prvi ver
ziji naj bi ga vrnila gospodar
stvu, kasneje pa je bilo rečeno, 
da gre ta višek v poseben re
zervni sklad Narodne banke, 
namenjen za pokrivanje gospo
darskih izgub. Zbrani so se 
spraševali, ali je to v skladu Z 
gospodarsko reformo. Efekt ju
goslovanske papirne industrije 
na primer, se je zmanjšal za 50 
odstotkov zaradj tako imenova
nih političnih tovarn, ki nima
jo perspektiv. Če bo njihove iz
gube pokrivalo rentabilno go
spodarstvo preko davkov, z go
spodarsko reformo ne bomo ni
kamor prišli.

ZA REPRODUKCIJSKI
MATERIAL NI DEVIZ,

ZA ŽVEČILNI GUMI PA SO
Posebej pa bi se, po mnenju 

zbranih, sindikati morali zavze
ti za smotrn blagovni režim. 
Nekatera trgovska podjetja so 
z angažiranjem industrijskega 
kapitala ustvarila velika dinar
ska sredstva, si nakupila devize 
in jih porabila za uvoz blaga, 
ki ga je doma na pretek al; pa 
uvažajo žvečilni gumi, medtem 
ko industrija nima denarja za 
nujno potreben reprodukcijski 
material. Podjetje, ki je uvozi
lo zg milijon dvesto tisoč dolar

jev žvečilnega gumija, izkazu
je v 1 epskem zaključnem raču
nu 300 milijonov starih dinarjev 
čistega dohodka. S tem uspehom 
se upravičeno pohvali, toda z 
družbenega vidika ta uspeh ni 
in ne more biti pohvalen. Za 
marsikaterim poslovnim uspe
hom trgovine pa se skriva še 
večja družbena škoda: dušenje 
domače industrije...

NEUSTALJENA ZAKONO
DAJA PRIZADEVA 
SAMOUPRAVNOST

Mnenje, da delavsko samo
upravljanje ni združljivo z zah
tevnejšim, intenzivnejšim go
spodarjenjem in z integracijski
mi prizadevanji, je večina di
rektorjev zavrnila. Iz delavskih 
vrst pride veliko dobrih pobud 
za izboljšanje in za pravilno 
Vrednotenje dela ter za urejanje 
medsebojnih odnosov. Pač pa so 
direktorji dejali, da premalo 
razgledana samoupravna in sin
dikalna vodstva v delovnih or
ganizacijah Cesto povzročajo ne
potrebne notranje konflikte. V 
samoupravnih vodstvih je več 
administrativnih delavcev kot 
strokovnjakov, tako da trenja 
nastajajo zaradi nepravilne 
strukture samoupravnih vodstev 
pa tudi zaradi nepravilnega 
vrednotenja umskega in fizič
nega dela. Sindikalni delavci so 
bodisi premalo razgledani ali 
preveč osamljeni, da b; v takš
nih primerih učinkovito intervi- 
nirali.

Notranje ži-vljenje delovnih 
kolektivov pa trpi tudi zavoljo 
nenehnega spreminjanja splošne 
zakonodaje. Vodstva podjetij so 
primorana svoje interne akte 
prilagoditi novim predpisom, 
novim gospodarskim razmeram, 
ob tem pa zmanjkuje časa za 
pravo samoupravno delo, ki ga 
sindikat upravičeno zahteva.

MARIOLA KOBAL

0 »VSEPOVSOD
• HRASTNIK:

Sindikati so letos bolj kot 
kdaj koli sodelovali v ocenje
vanju predvidevanj za pove
čanje družbenega bruto pro
dukta, celotnega dohodka, iz
voza, osebnih dohodkov zapo
slenih in produktivnosti dela. 
Čeprav so posamezni sindikal
ni delavci opozorili tudi na 
precenjevanje letošnjih poslov
nih in proizvodnih možnosti, 
pa na občinskem sindikalnem 
svetu sodijo, da bo vse odvis
no od solidne in sinhronizira
ne organizacije dela, preskrbe 
s surovinami, od izboljšane ko
mercialne službe in pripravlje
nosti neposrednih proizvajal
cev da sproti odstranjujejo 
vsakršne ovire. K predvidene
mu obsegu povečanega dohod
ka in proizvodnje naj bi bi
stveno prispevale tudi nekate
re nove naložbe v osnovna i« 
druga sredstva. -m

Sele celotno članstvo 
predstavlja sindikat

Posveta sindikalnih delavcev šestih notranjskih občin se je udeležil tudi 
predsednik RS ZSS Tone Kropušek

(Nadaljevanje s 1. strani) 
nosijo svojih konceptov in Sta- 

• lišč vplivajo na spreminjanje 
razmer. Drugačne poti ni, če no
čemo, da bi se znašli v slepi 
ulici. Ravno zavoljo tega ni, kot 
je dejal, naklonjen predlogom, 
da bi uzakonili takšno vlogo 
sindikatov, ko se brez njihove
ga sodelovanja ali pristanka ne 
bi smelo prav nič zgoditi, ozi
roma spremeniti, Če bi podpira
li takšne predloge, bi to pome
nilo, da priznavamo lastno ne
moč in da avtoriteto sindikalne 
organizacije poskušamo doseči 
po drugi, normativni poti. Pri
bližno enako bi bilo mogoče tr
diti tudi glede zahtev o imuni
teti sindikalnih delavcev.

Skrajni čas tudi je, je med 
drugim poudaril tovariš Kropu
šek, da dokončno razčistimo ne
katere pojme. Veliko govorimo 
na primer o zaščitni funkciji

sindikata. Drži sicer, da sindi
kati kot organizacija delavskega 
razreda morajo ščititi tudi tako 
imenovane klasične pravice de
lavskega razreda. Vendar bi se 
njihova zaščitna funkcija ob da
našnjih družbe no-ekonomskd h 
razmerah morala izražati pred
vsem v tem, da članstvo vse
stransko vzgajajo ln V njem bu
dijo samoupravno zavest in po
gum. Tako bi članstvo postopo
ma samo znalo varovati svoje 
koristi, oziroma na kulturen na
čin znalo nastopiti proti vsem 
poskusom nezakonitosti in dru
gim krivicam.

Po besedah predsednika RS 
ZSS Toneta Kropuška bi si tudi 
morali biti na jasnem, da sin
dikati v nobehem primeru ne bi 
smeli pomeniti »-tovarne sta
lišč*. ki bi svoja stališča posre
dovala drugim organom, potem 
pa pasivno čakala, kaj se b<?

zgodilo. Če bi tako ravnali, bi 
Se zavestno postavljali v vlogo 
□pozicije. Nasprotno: sindikati
si- morajo prizadevati, kolikor 
je pač v njihovi moči, da bi 
svoja stališča tudi uveljavili z 
neposrednim lastnim delova
njem in pri tem v praksi tudi 
preverjali realnost lastnih sta
lišč. To tudi pomeni dokaz več 
za trditev, da zapiranje v fo- 
rumisko delo samo škoduje in 
da je sindikat lahko močan sa
mo tedaj, če nastopa v impnu 
Vsega članstva in če razen na
čelnih Stališč zagovarja in uve
ljavlja tudi povsem konkretne 
predloge in ukrepe. Na takšni 
poti pa bo sindikat lahko shodil 
in vztrajal, če bo na vseh rav
neh, še Zlasti pa v sindikalnih 
podružnicah poskrbljeno za bolj 
načrtno kadrovsko politiko, ka
kor pa jo na primer poznamo 
zdaj. M. G.

^ DELAVSKA ENOTNOST — St. 15 — 13. aprila 1968

Ko so člani komisije za med' 
narodno sodelovanje pri repub
liškem sindikalnem svetu ob
ravnavali program stikov s tu
jimi sindikalnimi gibanji v pri
hodnjem obdobju, so 66 pri teri 
oprli na, izkušnje v minul«6 
obdobju. Zanje pa je značilno 
v prvi vrsti, da so slovenski sin
dikati, začenši pri republiške® 
sindikalnem svetu, republiških 
odborih strokovnih sindikatov, 
pa vse do občinskih sindikalnih 
svetov in sindikalnih podružnic 
doslej navezali številne korist
ne stike s sindikalnimi organi
zacijami v Franciji, na Madžar
skem, v Ukrajini, v zadnje®1 
obdobju pa je prišlo do prvih 
stikov tudi z zahodnonemškti® 
sindikati. Se posebej razvito P8 
je to sodelovanje z avstrijski® 
zvezo sindikatov in z napredni
mi italijanskimi sindikalni®! 
gibanji. Zato so člani menili, dl 
naj b; tak program stikov ekr 
venskih sindikatov pravzaprav 
obveljal tudi za prihodnje ob
dobje.

i

Poglobljeni
stiki

Komisija za mednarod- 
no sodelovanje RS ZSS 
je sprejela program sti' 
kov s tujimi sindikati v 

prihodnjem obdobju

Razprava v komisiji za med
narodno sodelovanje pa je hkra
ti razkrila, da bo potrebno či®' 
prej podrobneje opredeliti tu® 
namen stikov, ki jih imajo slo
venski sindikati s tujimi sindi
kalnimi gbanji. Dejstvo je nam
reč, da tl stik} niso samo iz 1« 
ta v leto intenzivnejši, terriV^ 
da so že zdavnaj izgubili svoi 
prvotni formalno vljudnostni 
značaj. Zlasti velja to za sode
lovanje z italijanskimi sindikal
nimi gibanji in zvezo avstrij
skih sindikatov, saj le-to postaj® I
čedalje bolj skupno razreševa' I 
nje pogosto skupnih problem0^ / 
saj se razvija v znamenju i®®6* 
njave mnenj in stališč do po
sameznih problemov delavske?® 
razreda, se čedalje bolj sprevra
ča v izmenjavo izkušenj in de
lovnih uspehov. To pa seved8 
terja tudi bistveno drugačno ni 
črtovanje mednarodne dejavno
sti slovenskih sindikatov. N® 
gre več toliko Za to, kdo in 5 
kom bo sodeloval, temveč v P® 
vi vrsti, kaj hočemo doseči s so
delovanjem, kakšni cilji in ®®" 
tlvi nas pri tem vodijo.

Spričo' tega se je tudi ko®®' 
sija za mednarodno sodelovanj6 
pri republiškem sindikalne-11 
svetu odločila, da v prihod®)6 
ta svoj program dela in med®8' 
rodne aktivnosti slovenskih S® 
dikatov vsebinsko dopolni i® 
obogati. Program pa b} moral P6 
mnenju članov komisije vse®6' 
vati ne samo mednarodno ^
tivnost republiškega sveta, te® 
več tudi republiških odbor6 _ 
strokovnih sindikatov in ob<®®, 
skih sindikalnih svetov, naj c 
torej pomenili v nekem srn®1 
koordinacijski načrt celoti®^ 
mednarodnega sodelovanja 6 j6 
venskih sindikatov. Le tako h6 
namreč sodelovanje radona® 
zasnovano, le v tem primeru ™ 
zagotovljena največja učinkov®

■a®tost. Osnove za tak prog® # 
mednarodne aktivnosti slov6 ^ 
skih sindikatov pa naj bi ko®’ 
sija zgradila na bližnjih P1"6 
kongresnih razpravah o me<®^ 
rodni dejavnosti sindikatov P 
nas. a

Mimo tega pa so člani ko® 
sije za mednarodno sodelova® 
pri republiškem sindikal®6^ 
svetu menili, da bi bilo po®6,j 
no zagotoviti za to čedalje ^ 
poglobljeno sodelovanje ® 
ustrezno literaturo. Gre za 11 ;e 
raturo, ki bi seznanjala ^ 
sindikalne delavce z aktual®1 
problemi držav, s katerimi 5
dikati sodelujemo, in za 
turo, ki bi tudi tujim siner>d,1dr
nim delavcem omogočilo 
drobnejše seznanjanje z na: ^ 
družbeno-politiflnim življeto v 
in problemi. To pa je ledi®a,jf 
katero je za zdaj vrezani® 
bore malo brazd. Zato Je $ 
eden izmed sklepov te seje, 5ti 
komisija V bližnji prihod® ^ 
prouči, kako zadostit} tudi 
čedalje resnejši zahtevi.
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USPEŠNO OBDOBJE DELA LJUBLJANSKEGA MESTNEGA ODBORA 
SINDIKATA DELAVCEV PROMETA IN ZVEZ
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Prizadevanja rodila sadove
Minula seja predsedstva Mestnega odbora sindikata 

delavcev prometa in zvez je minila v znamenju obrav
navanja zadnjih aktualnih političnih in gospodarskih 
dogodkov v podjetjih ljubljanske industrije.

»Od ustanovitve našega od
bora, v drugi polovici minulega 
leta pa do danes je za nami 
Zanimiv političen proces, za ka
terega menim, da smo ga na 
najrazličnejših področjih naše
ga delovanja uspešno izvedli«, 
je v uvodu seje dejal tajnik od
bora FRANC SLADIC. »Pri tem 
hiislim na naše stalne stike s 
sindikalnimi podružnicami. V 
obliki razgovorov, ne samo s 
Predsedniki izvršnih odborov 
sindikalnih podružnic, marveč 
tudi s predstavniki podjetij in 
njihovih samoupravnih organov 
smo uspel; zvedeti vse, kar od
bor kot predstavnika sindikalne
ga članstva ljubljanske industri
je zanima. Potrudili pa smo se 
tudi, da smo hitro reagirali, če

so se v kateri od delovnih orga
nizacij pojavile slabosti, ter pri 
tem imeli en sam namen, da jim' 
pomagamo pri reševanju proble
mov. In v tem smo mnogokje 
uspeli...«

REZULTATI SE NE DAJO 
DOSEČI CEZ NOC

Tudi na tej seji predsedstva 
ljubljanskega mestnega odbora 
sindikata delavcev industrije 
in redarstva so člani najprej ob
ravnavali rezultate zadnjih raz
govorov s predsedniki in tajni
ki sindikalnih podružnic ter 
predstavniki samoupravnih or
ganov ljubljanskih podjetij. 
Dotaknili so se predvsem dveh 
bistvenih problemov: zaposlova
nja in brezposelnosti -na po

dročju Ljubljane in tega, kako 
so nekatere najpomembnejše 
ljubljanske industrijske delov
ne organizacije zaključile minu
lo poslovno leto.

Kar zadeva zaposlovanje in 
brezposelnost v Ljubljani, mo
ramo najprej ponoviti, da je bil 
prav ljubljanski mestni odbor 
sindikata delavcev industrije in 
rudarstva med prvimi, ki se je 
odločno uprl naraščanju števila 
brezposelnih delavcev. Le-to se 
je namreč proti koncu minule
ga leta povzpelo že na 2600 
brezposelnih delavcev. Zlasti na 
tretjem plenarnem zasedanju 
omenjenega odbora so član; pri
kazali vso težino problema in 
s tem pritisnili na alarmni zvo
nec, da je treba čimprej nekaj 
ukreniti, da je treba začeti 
oživljati ljubljansko gospodarst
vo in s tem najti možnost) za 
novo zaposlovanje.

Takšna prizadevanja in pri
tiski mestnega odbora sindika

Gre za družbeno intervencijo 
v kadrovski politiki

(Nadaljevanje s 1. strani) 
hjene dinamike in njene rasto
če produktivnosti, ker se v takš- 
hi dinamiki kaže uspešno izvr
ševanje družbeno-ekonomske 
funkcije podjetij.

Iz teh razlogov zakona ne 
gre razlagati kot ukrepa druž
bene prisile, ki zasleduje pred
vsem socialno politične cilje, 
hiti ne kot ukrepa, ki zasleduje 
yzporedne ekonomsko-politične 
in socialno-politične cilje, pri 
čemer so ekonomski cilji (iz
boljšanje kadrovske strukture) 
v interesu podjetja in njegove 
funkcienalizacije, socialno-poli- 
tični (zaposlovanje) pa od le-teh 
neodvisni. Se pravi, da naj bi 
delovne organizacije ustanav
ljale — pa čeprav v omejenem 
obsegu — »socialna« delovna 
jyesta, da pomagajo odpravlja
li socialni problem, ki ga druž
ba ne more reševati z odpira- 
hjem novih delovnih mest ozi- 
roma z Ustanavljanjem novih 
delovnih organizacij itd.

Delovna organizacija (pod
rtje) pa ni socialno-politična, 
temveč družbeno-ekonomska or
ganizacija in zato takšne razlage 
hišo sprejemljive.

Brezposelnost visokokvalifi
ciranih kadrov ni socialno-poli- 
tičen problem, dokler bo v ce
lotnem jugoslovanskem gospo
darstvu približpo 500.000 delov- 
hih mest neustrezno zasedenih

z delavci, ki nimajo potreb- 
he izobrazbe, medtem ko je po 
Podatkih iz leta 1966 prijavlje

nih za delo samo kakih 70.000 
kvalificiranih oziroma visoko 
kvalificiranih in strokovnih de
lavcev, ki pa iščejo zaposlitev 
zaradi konservativne zaprtosti 
delovnih organizacij, njihove ne
pripravljenosti, da izboljšajo 
svoj kadrovski sestav. V takih 
razmerah obvezno sprejemanje 
pripravnikov seveda nima zna
kov socialno-političnega reševa
nja problemov nezaposlenosti, 
temveč \ znake družbene inter
vencije, da se proces spreminja
nja kadrovske strukture pospe
ši, da se razklene konservativna 
zaprtost predvsem tistih delov
nih organizacij, ki še niso dou
mele, da je ustrezen kadrovski 
sestav pogoj za racionalnejšo 
organizacijo proizvodnega. pro
cesa, za potrebno dinamiko nji
hovega razvoja in pogoj za go
spodarsko rast podjetja in druž
be kot celote.

Ekonomsko-politični ukrepi, 
kot je obvezno sprejemanje pri
pravnikov, pa rešujejo tudi so- 
cialno-politiične probleme zapo
slovanja mladih ljudi. Toda pro
blemi se lahko uspešno rešuje
jo kot posledica smotrne eko
nomske politike delovnih orga
nizacij. katerih sestavni del je 
načrtna, sistematična itn pre- 
spektivna kadrovska politika.

Ureditev pripravništva v sa
moupravnih normativnih aktih 
ni samo pravno vprašanje. Pred
vsem je to vprašanje politike 
delovne organizacije, njenih po
treb in ciljev ter koncepcij o

tem, kako te cilje na najbolj 
uspešen način dosegati.

Tudi n) normativna ureditev 
pripravniškega dela enkratno 
opravilo, ki je končano v tre
nutku, ko so sprejeti ustrezni 
samoupravni akti, temveč je to 
stalna naloga delovnih organi
zacij, ki morajo samoupravne 
norme o pripravništvu prilaga
jati dinamiki proizvodnega pro
cesa, sodobni tehnologiji, svoji 
ekonomski perspektivi ipd.

V gospodarskih organizaci
jah, ki nimajo ustreznega ka
drovskega sestava, bo še zlasti 
potrebna zelo intenzivna druž- 
beno-politična akcija zoper pri
mitivno mentaliteto in konser
vativno zaprtost, zaradi katere 
se kvalifikacijski sestav ne spre
minja.

Kriteriji sprejemanja pri
pravnikov ne morejo biti enot
ni niti za celotno gospodarsko 
področje niti za posamezne go
spodarske panoge. Podrobnejši 
zakon, ki bi preciziral obvezno
sti v tem smislu, bi oviral samo
upravno pobudo delovnih orga
nizacij in še utrjeval poglede, 
da je sprejemanje pripravnikov 
samo enkraten, v bistvu socia
len ukrep, ne pa stalna naloga 
delovnih organizacij in sestavni 
del njihove celotne politike.

Iz teh razlogov zaenkrat sin
dikati ne vidiio potrebe po re
publiškem zakonu, ki bi po
drobneje določal, kako naj de
lovne organizacije sprejemajo 
pripravnike.

ta delavcev industrije in ru
darstva Ljubljane pa so že dali 
prve rezultate. Le-ti seveda še 
niso taki, da bi jih bilo treba 
povzdigovati v oblake in reči, 
da je z njimi problem brezpo
selnosti rešen. Vendar, vredni 
so vse pozornosti.

zmanjšuje se Število
BREZPOSELNIH DELAVCEV

Ob teh ugotovitvah zato na
vedimo še nekaj konkretnih 
podatkov.

Število brezposelnih delavcev 
na območju Ljubljane je še 
pred dobrim mesecem, kot že 
rečeno, znašalo 2600 brezposel
nih, na minuli seji predsedstva 
mestnega odbora sindikata de
lavcev industrije i ■ rudarstva 
pa so člani ugotavljali, da se je 
to število ob koncu marca 
zmanjšalo za blizu 200.

»Zaposlovanje v zadnjem ča
su postaja vse bolj element 
smotrne kadrovske in ekonom
ske politike v podjetjih. V glav
nem ni več opazit; nepremišlje
nega sprejemanja delavcev na 
delo. Hkrat; pa lahko ugotav
ljamo, da je v industrijskih 
podjetjih v Ljubljani vse manj 
poskusov, da se podjetja rešu
jejo iz zaostrenih ekonomskih 
razmer z odpuščanjem delav
cev«, je povedala članica, pred
stavnica ljubljanske tovarne 
Lek.

V ljubljanskem podjetju Igo 
. s; na primer prizadevajo, da bi 
postala kadrovska politika se
stavni del programa razvoja 
podjetja. Zdaj so v tem pod
jetju razmere take, da imajo 
dovolj naročil in bi lahko za
poslili večje število delavcev. 
Vendar te^a še ne morejo sto
riti, ker še nimajo na voljo 
ustreznih proizvodnih prosto
rov. Načrtno zaposlujejo tudi v 
ljubljanskem Leku. Lani so na 
novo zaposlili 15 delavcev, le
tos pa nameravajo zaposliti še 
72 novih delavcev. Spodbudne 
besede o zaposlovanju smo sliša
li tudi v zvez; z vevško papir
nico, kjer bodo ob novem pre
maznem stroju, kj so ga pred 
nedavnim montirali, lahko \ za
poslili novih 90 delavcev.

Razen tega so na sej'i pred
sedstva omenili več primerov 
odkritega in požrtvovalnega bo
ja sindikalnih delavcev v pod
jetjih za uveljavljanje stališč 
tretjega plenuma ljubljanskega 
mestnega odbora sindikata de
lavcev industrije in rudarstva. 
Naj omenimo primer iz Zavoda 
za avtomatizaci m. ko odbor 
sindikalne podružnice ni le zah
teval. da se zmanjša predlaga
no število delavcev za odpust, 
marveč je vztrajal pri zahtevi, 
da delavcem, ki jih že morajo 
odpustiti, izplača podietie de
narno nadomestilo v višini od 
treh do šestih mesečnih osebnih 
dohodkov.

MILAN ŽIVKOVIC
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® VPRAŠANJE
Od leta 1962 do konca leta 1964 sem bila pri ObLO zapo

rna na delovnem mestu statistika, nato sem na oddelku za 
gospodarstvo delala na delovnem mestu referenta za delo in 
delovna razmerja, kasneje pa se je to delovno mesto preimcno- 
'alo v referenta za delovne knjižice in učne pogodbe. To delov- 
^ mesto, za katero se je zahtevala srednješolska izobrazba, 
J® bilo ukinjeno. Od 20. 3. 1967 do 20. 3. 1968. leta sem nado
meščala oddelčno tajnico, nekaj časa sem bila na bolniškem 
»'‘Pustu, zdaj pa nadomeščam pisarniško uslužbenko na od
ojku za gradbeništvo. Medtem me je svet delovne skupnosti 

®droma tajnik razporedil na delovno mesto strojepiske, na 
jjderem bi bila prikrajšana pri osebnem dohodku za približno 
»•000 S-dinarjev mesečno. Z internim obvestilom sem bila 
»veščcna, da je prosto delovno mesto za sklade, nanj sem se 

»Jijavila, vendar nisem bila sprejeta. Imam končano srednjo 
konomsko šolo (leta 1955), prakso na delovnih mestih refe- 

,enta, strokovni izpit za statistika, strokovni izpit za računo- 
-°djo ter izpit iz upravnega postopka, ki je bil predpisan 
,a delovno mesto referenta. Sedaj še prejemam osebni dohodek 
»t referent za delovne knjižice in učne pogodbe. Doslej še 

jksem prejela nobene pismene odločbe o premestitvi na delovno 
7 »sto strojepiske, na katero bi se lahko pritožila ali sprožila 
eiovni spor. Smatram namreč, da je premestitev z delovnega 

^ esta, ki sem ga prej opravljala, na delovno mesto strojepiske, 
»dčo moje strokovne in druge delovne sposobnosti ter brez 

010je privolitve v nasprotju s 31. členom TZDR.
I. D. — MURSKA SOBOTA

i Kolikor gre v vašem primeru za premestitev na drugo de- 
u.Vrio mesto zato, ker je vaše prejšnje delovno mesto ukinjeno, 
J Prišla v poštev določba čl. 103 temeljnega zakona o delovnih 
^aZrnerjih. Po tem členu je ob ukinitvi delovnega mesta dolžna 
®lovna organizacija razporediti delavca na drugo ustrezno 
®*°vno mesto (ki je, kot sledi iz vašega pisma, bilo odprto in 

Jl°sto), le v primeru, da drugega ustreznega delovnega mesta 
rj’ aU pa da delavec odkloni, da bi se usposobil za' delo, kate- 
nj hiu je ponudila delovna organizacija, lahko delovna orga- 

2acija odpove delavcu delovno razmerje. Vaša delovna orga+ 
Grčija bi vas bila torej dolžna ob ukinitvi vašega delovnega 

esta razporediti na novo odprto in prosto delovno mesto.
Premestitev na delovno mesto strojepiske ni zakonita tudi

v smislu člena 31 TZDR. Delovna skupnost sme delavca, ki 
uspešno izvršuje delovne naloge na svojem delovnem mestu, 
le z njegovo privolitvijo razporediti na delovno mesto, ki terja 
manjše ali večje delovne sposobnosti, kot jih ima. Torej vas, 
dokler uspešno opravljate delo na svojem delovnem mestu, brez 
vaše privolitve ne bi smeli razporediti na delovno mesto 
strojepiske, saj delovno mesto strojepiske nedvomno zahteva 
manjše delovne sposobnosti, kot jih imate. Pogoji oziroma 
zahteve za posamezna delovna mesta so sicer določeni v 
sistemizaciji delovnih mest, ki jih ne poznamo, vendar dvomi
mo, da bi bile enake zahteve postavljene za delovno mesto 
strojepiske in delovno mesto referenta, ki ste ga doslej oprav
ljali. Smatramo, da razporeditev na delovno mesto strojepiske 
predstavlja v vašem primeru razporeditev na delovno mesto, 
ki terja manjše delovne sposobnosti, kot jih imate spričo dej
stva, da ste dokončali srednjo ekonomsko šolo, da ste opravili 
nekatere strokovne izpite in da imate tudi prakso na referent- 
skih delovnih mestih.

Razporeditev je v nasprotju z zakonitimi določili tudi zato, 
ker vam o tem ni bila izdana nobena pismena odločba. Ustne 
premestitve v takšnih primerih niso dovoljene: pravico imate 
zahtevati pismeno odločbo o razporeditvi na delovno mesto 
strojepiske z ustrezno obrazložitvijo, na katero imate možnost 
ugovora ali, če bi jo izdal najvišji organ upravljanja, tožbo 
pred rednim sodiščem. Po 122. členu TZDR tč. 1. imate možnost 
zahtevati izdajo pismene odločbe od pristojnega samouprav
nega organa, če pa boste po tem uporabili pravno sredstvo, je 
odvisno od vaše volje in presoje. Pri tem boste morali paziti 
na roke, ki jih določa zakon. M. LIPUZlČ
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1 Komunisti v sindikatih |
| !m (Nadaljevanje s 1. strani) |
m sproti vodstvom, delovnih in politično-teritorialnih skup- | 
S nosti, z zaščitenostjo moči in vplivnosti besede sindikatov p 
| v ustavi in v statutih delovnih skupnosti, ampak pred- | 
1 vsem z jasnimi stališči in koncepti, s prepričevalno močjo j 
H argumentov, ki naj temelje na dejstvih, z idejno-politič- | 
1 n im zavzemanjem in uresničevanjem organiziranih akcij § 
1 sindikatov tako pri poglabljanju samoupravnih odnosov | 
j kot pri uresničevanju načela delitve po delu. Zato pa so | 
M komunisti, ki delujejo v sindikatih, v prvi vrsti dolžni | 
§§ zelo jasno opredeliti področje dela sindikatov, ki se ne | 
5 sme omejevati samo na delitev ali potrošniško sfero go- | 
S spodarjenja, ampak raztezati na celotno gospodarsko in | 
1 družbeno življenje, odnos sindikatov do solidarnosti, ki | 
H se ne sme izražati kot potuha za nesposobno gospodar- | 
I jenje, in zaščitno vlogo sindikatov, ki ne more služiti le j 
jj interesom posameznih poklicev v strukturi celotnega sin- | 
1 dikalnega članstva. V predkongresni aktivnosti sindika- | 
1 tov naj bi zato spremenili organizacijsko poveza?iost sin- | 
1 x dikatov tako. da bi dobila večjo vlogo v sindikatih sindi- | 
1 kalna podružnica in ožje oblike ter ravni sindikalnega | 
1 dela in odločanja, republiška in zvezno vodstvo sindika- | 
1 tov pa naj bi se v večji meri k doslej ukvarjali z obli- | 
1 kovanjem celotnega odnosa, mesta in vloge sindikatov — |
S ne parcialno kot doslej — v našem družbenem življenju, |
| V. B. |
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IZ DELA SINDIKATOV V KOPRU:

Za boljšo kadrovsko 
strukturo podjetij

Kako potekajo priprave za 
volitve organov delavskega 
samoupravljanja, za reelek
cijo direktorjev in za spreje
manje pripravnikov na de
lo — to so bila vprašanja, ki 
so bila v sredo na dnevnem 
redu posveta s predsedniki 
sindikalnih podružnic iz Kop
ra. Posvet je vodil predsed
nik obalnega sindikalnega 
sveta Pavle Pečar, ki je ob
razložil načelna stališča sin
dikatov do omenjenih vpra
šanj.

Sicer pa moramo poudariti, 
da je šel obalni sindikalni svet 
v vseh teh vprašanjih v organi
zirano akcijo, da je sindikalne 
podružnice na različne načine — 
tudi prek informacij, ki jih iz
daja za svoje aktiviste — že 
pred časom upozoril na posa
mezna stališča sindikatov in da 
je v stalnem stiku s pred
sedniki sindikalnih podružnic, 
ki jim nudi pomoč pri njihovem 
delu. Ta pomoč pa je potrebna, 
saj se vedno znova porajajo 
problemi, ki jim je potrebno 
čim hitreje »stopiti na prste«.

Eden takih problemov je na 
primer površna, samo šablonska 
priprava za volitve organov de
lavskega samoupravljanja. Sindi
kati so zahtevali — in tudi vztra
jajo prj tem .— da morajo biti 
priprave za te volitve temeljite,, 
da moirajo sedanji delavski sve
ti na zborih volivcev podati po
ročilo o svojem delu in obrazlo
žiti politiko, ki so jo zastopali. 
Tega pa — kot je pokazal po
svet — marsikje ni in zbori vo
livcev potekajo brez analiz do
sedanjega dela organov samo
upravljanja, kar seveda zmanj
šuje tudi zanimanje za volitve 
novih organov.

Dejstvo pa je, da mnoga 
bistvena vprašanja s področja 
dela samoupravnih organov še 
vedno niso rešena, kar potem 
povzroča resine pomanjkljivosti. 
Mnoge koprske gospodarske or
ganizacije na primer še vedno 
nimajo svojega razvojnega pro
grama — in kako naj potem 
delavci vidijo perspektive svoje
ga jutrišnjega dne? Zato sindi
kati vztrajajo prav sedaj v ob
dobju priprav za volitve orga
nov samoupravljanja tudi pri 
tem, da v vseh delovnih kolek
tivih izdelajo svoje razvojne 
programe. In dalje: razmejitev 
pristojnosti med posameznimi 
organi delavskega samouprav
ljanja je v marsikateri delovni 
organizaciji še vedno precej 
meglena, pa se zato dogaja, da 
si na primer upravni odbori 
lastijo pristojnosti delavskih 
svetov. Slednji pa večkrat ne 
upoštevajo mnenja in zahtev 
delavcev in zato njihove odlo
čitve ne izražajo vedno resnične 
volje samoupravljavcev. Raz
ličnih problemov s področja de
lavskega samoupravljanja torej 
ne manjka: obalni sindikalni 
svet pripravlja zato temeljito 
analizo tega dela, iz katere naj 
bi se rodili konkretni predlogi 
za nadaljnji razvoj delavskega 
samoupravljanja, pa tudi osnove 
za konferenco samoupravljav
cev obalnega področja.

Glede potekanja reelekcije 
je posvet ugotovil, da kandida
tov za delovna mesta direktor
jev sicer ne manjka, da pa 
manjka sposobnih kandidatov.

Pri vsaki spremembi vodilnega 
kadra v podjetjih se seveda po
javljajo tudi različne intrige in 
»kombinacije«, ki prav nič ne 
prispevajo k izbiri res sposob
nih kadrov. Koprski sindikalni 
delavci so se zato dogovorili, 
da bodo odločno zahtevali, da 
se o kadrovskih vprašanjih raz
pravlja javn0 in odkrito — in 
to samo na mestih, ki so za to 
pristojna. Hkrati pa so kopr
ski sindikati odločno odklonili, 
sjališče, ki bi jim ga hoteli vsi
liti nekateri posamezniki — češ 
da nihče nima pravice, da po
stavlja določene zahteve glede 
razpisov za direktorje. Sindika
ti namreč menijo, da morajo bi
ti razpisi takšni, da bodo res 
omogočili izbiro najsposobnejših 
kandidatov, ne pa da »navijajo« 
za slabe kandidate.

Vprašanje spremembe oziro
ma izboljšanja kadrovske struk
ture v delovnih organizacijah 
je zelo prisotno tudi pri spre
jemanju pripravnikov na delo, 
kar sedaj na podlagi inter
ne zakonodaje urejajo tudi 
v Kopru. Posvet je pokazal, 
da marsikje mislijo pripravni
ško delo uvesti precej na široko 
in hkrati zaostriti vprašanje 
kvalifikacije ljudi, ki že zaseda
jo določena delovna mesta, za 
katera pa niso kvalificirani. 
Pri tem pa je -praksa hkrati 
tudi že opozorila na različne 
pomanjkljivosti sedanjih zakon
skih določil glede pripravniške
ga dela, ki delovne organizaci
je ovirajo, da bi to vprašanje 
uredile v resničnem skladu s 
svojimi potrebami in dejanski
mi možnostmi. M. P.

lilillnii

<

VEDNO 
* IN

POVSOD )

DELAVSKA ENOTNOST — St. 15 — 13. aprila 1968 O



iz naše drv&he

<WWt/WyAW7NAAAr/VVVAAWvA^AA/VW\AAWA/VWy^/VVWWWV' VZGOJA DELAVCEV IN VARNO DELO

KREDITNA DANKA 
IN HRANIINICA 

IIODIIANA LJUBLJANA
'

UVAJA NOVO UGODNOST 
ZA VSE STRANKE:

Osrednja poslovna enota, Ljubljana, Šubičeva 2 In 
podružnica Mestna hranilnica ljubljanska, Ljubljana, 
Čopova 3

POSLUJETA OD 4. MARCA 1968 DALJE:

VSAK DAN RAZEN SOBOTE OD 7.30 DO 18. URE 
NEPREKINJENO

V tem času lahko opravite vse posle, ki jih oprav
ljamo za občane, in sicer:
— sprejemamo navadne in vezane hranilne vloge na 

odpovedni rok
— zbiramo sredstva namenskega varčevanja (stano

vanjskega in kmetijskega)
— odkupujemo tuja plačilna sredstva In prodajamo 

tuje valute, čeke in kreditna pisma za službena, 
zasebna in turistična potovanja

— odpiramo zasebne devizne račune in žiro račune 
občanom

Za vse ostale posle velja še nadalje dosedanji delovni 
čas.
Ostale poslovne enote Kreditne banke In hranilnice 
Ljubljana — podružnice in ekspoziture poslujejo: 
vsak ponedeljek In sredo od 7.30 do 16. ure nepre
kinjeno — torek, četrtek in petek od 7,30 do 12. ure

OB SOBOTAH POSLUJEJO S HRANILNIMI VLO
GAMI KREDITNE BANKE IN HRANILNICE LJUB
LJANA VSE POŠTE V SLOVENIJI!

Enoten program
Še na rob novogoriškemu posvetovanju o zdravstvenem varstvu pri delu

»Komu so pravzaprav namenjeni ukrepi zdravstvene vzgoje pri delu?« se je vprašal 
ir. Tone Prijatelj iz tovarne Meblo Nova Gorica, na nedavnem posvetovanju v Novi 
Gorici o zdravstvenem varstvu pri delu.

Sam je tudi delno odgovoril na to vprašanje:

»V delovnih organizacijah so vedno trdno prepričani, da je zdravstvena vzgoja na
menjena le in samo delavcem v proizvodnji. Pogosto pa sem v svoji praksi doživel, da 
prav delavci dobro vedo, kaj za njih pomeni pravilna zdravstvena vzgoja pri delu in 
da so vodilni delavci, ki še zmeraj hepravilno ravnajo prav v organiziranju dobrega in 
efektnega zdravstvenega varstva v lastni delovni organizaciji. Zavoljo tega trdim, da 
je mnogo bolj kot delavcem v proizvodnji zdravstvena vzgoja za zdravo in varno delo 
namenjena predvsem vodilnim delavcem v podjetju. Vodilni delavci so namreč tisti, 
ki odločajo o tehnologiji dela, o organizaciji dela, o poteku proizvodnje, o odmorih med 
delom, o dopustih itd.«

KAKO NAJ BO 
ORGANIZIRANA

ZDRAVSTVENA VZGOJA 
DELAVCEV?

Na novogoriškem posvetova
nju je bilo danih nekaj predlo
gov, kako naj bi v prihodnje 
organizirali zdravstveno vzgojo 
delavcev.

Predvsem so si bili vsi pri
sotni edini, da so najrazličnejša 
enkratna obsežna predavanja o 
tem, kaj pomeni pravilno zdrav
stveno varstvo pri delu, že pre
živela metoda dela. Zavoljo te
ga so se vsi prisotni skupaj z 
dr. Tonetom Prijateljem, ki je 
imel na posvetovanju tudi refe
rat na to temo, bolj ogreli za pre
davanja v okviru malih skupin 
po podjetjih, na katerih pa mo
rajo obvezno sodelovati vsi vo-

STALISČE PREDSEDSTVA ObSS KRANJ DO ODDIHA IN REKREACIJEZAPOSLENIH

STABILIZIRATI
FINANCIRANJE
Predsedstvo občinskega sindikalnega sveta Kranj je na zadnji seji obravnavalo po

men, namen in možnosti oddiha in rekreacije zaposlenih. Iz gradiva, ki ga je pripravil 
predsednik ObSS Stane Božič, je bilo razvidno, da se skrb za oddih in rekreacijo v 
delovnih organizacijah manjša. Zmanjšuje se število počitniških domov, področje od
diha in rekreacije pa je le v redkih delovnih organizacijah sistematično urejeno. Po ve
čini nimajo izdelanih programov, prav tako pa mnoge delovne organizacije ne zasledu
jejo, kje njihovi člani preživijo svoj dopust.

Člani predsedstva ObSS 
Kranj so še v celoti strinjali z 
ugotovitvami, ki so bile posre
dovane v pripravljenem gradi
vu. V razpravi so bili mnenja, 
da je^atadikat vseskozi aktiven 
dejavnik pri urejanju in orga
niziranju rekreacije. Tako so v 
mnogih manjših delovnih orga
nizacijah izvršni odbori sindi
kalnih podružnic še sedaj de
janski organizatorji oddiha in 
rekreacije. Kljub prizadeva
njem pa se možnosti za oddih 
in rekreacijo zmanjšujejo in 
prav zato, da bi se stanje iz
boljšalo, je predsedstvo ObSS 
zavzelo nekaj konkretnih sta
lišč. Če naštejemo samo nekate
re med njimi:

0 Ustvariti in zagotoviti je 
treba materialne pogoje za na
daljnji razvoj in izgradnjo ob
jektov, potrebnih za bddih in 
rekreacijo. Izdatkov za tovrštvo 
dejavnost pa ne bi smeli ob
davčevati.

9 Zagotoviti je treba stabi
lizacijo financiranja oddiha in 
rekreacije V ta namen naj bi 
v vsaki delovni organizaciji or
ganizirali v okviru sklada skup
ne porabe sklad za dopust. V ta 
sklad naj bi dali sredstva, ki 
so bila delovnim organizacijam 
prepuščena v višini 1,5 % od 
bruto osebnih dohodkov v letu 
1966. Razen tega naj bi v 
sklad za dopust dali vsako leto 
tako višino sredstev, kot je bila 
dodeljena za oddih in rekreaci
jo v minulem letu, povečano 
za odstotek, za katerega so se 
povišali tudi osebni dohodki.

48 V tistih delovnih organi
zacijah, kjer še nimajo izdela
nih pravilnikov, naj uredijo 
razdeljevanje sredstev sklada

za oddih in rekreacijo. Pri tem 
naj bi večji del sredstev sklada 
namenili za organizacijo letne
ga oddiha in manjši del za te
densko in dnevno rekreacijo. 
Pravilniki bi morali vsebovati 
tudi merila in kriterije za do
deljevanje pomoči za pokritje 
stroškov prevoza in letovanja.

0 Pravilniki naj bi stimuli
rali tiste člane kolektiva, ki 
svoj letni dopust preživijo iz
ven kraja svojega stalnega bi
vališča in ne manj kot 10 dni. 
Prav tako na) bi v pravilnikih 
določili, v kakšni višini bodo v 
delovnih organizacijah dali ma
terialno pomoč nezaposlenim 
svojcem (žena, otroci). Ker je 
želja predsedstva ObSS, da z 
organiziranjem oddiha in re
kreacije poskrbijo v delovnih 
organizacijah za vse zaposlene 
delavce, naj bi zato dajali ma
terialni prispevek vsem v ena
kem znesku v mesecu pred let
nimi dopusti. Posebno težki so
cialni in zdravstveni primeri 
naj bi se reševali z izjemnimi 
sredstvi.

Kranjski sindikati predlaga
jo, da bi v delovnih organiza
cijah v tem letu dodelili za na
mene letovanja vsaj minimalne 
vsote, in sicer: na zaposlenega 
člana v delovni organizaciji 
200' N-din, na nezaposlenega za
konca 100 N-din, za otroka od 
50 do 100 N-din. Seveda so 
zneski le okvirni, kajti od mož
nosti posamezne delovne orga
nizacije bo odvisno, koliko 
sredstev bodo dali v te name
ne, vsekakor pa menijo člani 
ObSS, da bi morali izdatneje 
podpreti tiste, ki dejansko letu
jejo.

Na seji predsedstva ObSS so 
menili, da bi morale tudi sin

dikalne podružnice aktivno so
delovati pri razreševanju vpra
šanj rekreacije in oddiha. Sin
dikalna podružnica v delovni 
organizaciji naj bi od svojih 
dohodkov oddvojila del sred
stev, da bi lahko materialno 
podprla letovanje tistih članov 
sindikata, pri katerih je doho
dek na člana družine izredno 
nizek. Predsedstvo ObSS je 
predlagalo, da bi v sindikalnih 
podružnicah za te namene od
dvojili najmanj 5 % članarine. 
Del sredstev za pomoč socialno 
šibkim članom bo oddvojil iz 
svojega proračuna tudi občinski 
sindikalni svet.

Razen tega so menili člani 
predsedstva ObSS, da bo treba 
poiskati vse možnosti, da bodo 
imeli delovni ljudje dovolj 
možnosti izbire kraja letovanja. 
Pri tem naj sindikat nudi pod
poro pri ureditvi medsebojnih 
odnosov (izmenjava kapacitet, 
dogovorov), med različnimi po
čitniškimi domovi, in sicer tako, 
da bodo člani sindikata imeli 
enake pogoje letovanja tako v 
domačem kot v drugem počit
niškem domu. Članom sindika
ta naj bi zato posredovali vse 
podatke o pogojih in možnostih 
letovanja.

Občinski sindikalni svet si 
bo prizadeval za organizacijo 
posebnega rekreacijskega centra 
in službe, ki bi v občini in na 
Gorenjskem povezovala vse ti
ste, ki se ukvarjajo z letova
njem delavcev. Razen tega pa 
bodo razmislili še o zbiranju 
posebnih sredstev (del članari
ne in drugi dohodki), da bi tako 
sčasoma lahko zadovoljili vse 
potrebe po oddihu in rekreaciji 
zaposlenih.

S. K.

djlna uslužbenci podjetij in or
ganizatorji proizvodnje.

Organizacijo teh predavanj 
so že v precejšnji meri prevzele 
posamezne delavske univerze. 
Pokazalo se je, da so bili sprva 
vodilni uslužbenci iz podjetij s 
temi predpisi nezadovoljni. Toda 
kasneje so prav vodilni delavci 
iz podjetij spoznali, da so 
predavanja o varstvu pri delu 
.zelo. koristna, ker so zvedeli 
marsikaj novega in poučnega 
za prakso.

Toda tudi ta sistem preda
vanj; v okviru delavskih univerz 
ima nekaj bistvenih napak, so 
ugotavljali udeleženci posvetova
nja. Različne delavske univerze 
imajo namreč različne učne pro
grame in različno Število učnih 
ur o varstvu pri delu. Zavoljo 
tega bi bilo nujno, da so si bili 
spet edini udeleženci posvetova
nja v Novi Gorici, da bi s po
dročja varstva pri delu naredili 
čimprej enoten učni program za 
vso Slovenijo. Po tem programu 
naj bi bilo točno predpisano, 
da bi moral vsak vodilni usluž
benec iz slehernega podjetja po
slušati toliko in toliko ur prav
nih osnov s področja varstva pri 
delu, toliko in toliko ur zdrav
stvenega varstva pri delu itd.

Se bolj pa moti, da je tudi 
literatura s področja varstva pri 
delu v naši republiki še prilično 
neurejena. Na voljo je namreč 
množica skript, zlasti takih, ki 
mnogokrat nobenemu ne kori
stijo.

»Bolj strokovno pa bi bilo in 
tudi racionalnejše, če bi takšna 
Skripta, ali pa kar učbenik s 
področja varstva pri delu, na
pisala skupina strokovnjakov s 
področja zdravstvenega varstva 
pri delu ali pa s področja teh
ničnega varstva pri delu,« je k 
temu dodal novogoriški strokov
njak za medicino dela, dr. Tone 
Prijatelj.

Seveda pa ob tem ne bi bi
lo zavreči tudi kvalitetnih 
skript, ki bi jih napisali posa
mezni strokovnjaki medicine 
dela kot dopolnilo k enotnemu 
učbeniku.

VZGOJA S POMOČJO
ČASOPISOV, RADIA IN 

TELEVIZIJE
Predavanja in razni seminar

ji v okviru mal-ih grup po pod

jetjih pa naj ne bi bili v pri
hodnje edina oblika vzgoje de
lavcev in predvsem vodilnih 
uslužbencev s področja zdrav
stvenega varstva pri delu.

Na novogoriškem posvetova
nju o zdravstvenem varstvu so 
Be namreč dogovorili, da bodo v 
prihodnje vse bolj izkoriščali v 
te namene dnevne in tedenske 
časopise pa tudi radio in televi
zijo kot najbolj učinkovita sred
stva za informiranje najširšega 
kroga zaposlenih. Tu preostane
jo še tovarniški časopisi, ki jih 
bodo strokovnjaki s področja 
medicine dela v prihodnje še 
bolj uporabljali za objavo raz
nih poučnih in strokovnih član
kov, kaj vse je treba storiti za 
čimbolj učinkovito zdravstveno 
varstvo v sleherni delovni or
ganizaciji.

M. Z,

0 TGA KIDRIČEVO:

Oddih 
za člane 

kolektiva
V lanskem letu je sprejel 

tovarniški odbor sindikate 
TGA od organov delavskega 
samoupravljanja 15 milijonov 
S-din kot namenska sredstva 
za pomoč zdravstveno in so
cialno ogroženim članom ko
lektiva. Tovarniški odbor sin
dikata se je z vso resnostjo lo
til izdelave pravilnika, ki do
loča način koriščenja teh sred
stev. Ta sredstva pa so razde
ljena v dva dela, in sicer prvi 
za plačevanje uslug v narav
nih in klimatskih zdraviliščihi 
kamor gredo na zdravljenje 
bolni člani kolektiva, za kate
re ne plača storitev socialno 
zavarovanje, so pa takega 
zdravljenja potrebni in jih tja 
napoti na predlog obratnega 
zdravnika posebna zdravniška 
komisija. Drugi del sredstev 
pa je namenjen izrecno za od
dih članov delovne skupnosti, 
ki so socialno šibki in tudi 
bolj slabega zdravja, vendar 
si sami potrebnega oddiha ne 
morejo privoščiti. Medtem ko 
se sredstva za prvi del že prid
no črpajo in je že precej čla
nov kolektiva bilo v raznih 
zdraviliščih, pa drugi del do 
danes še ni bil koriščen. Zato 
je tovarniški odbor sindikata 
na svoji 6. redni seji razprav
ljal o tem problemu in spre
jel sklep, da je treba takoj v 
vseh šestih sindikalnih po
družnicah zbrati take delavce, 
ki so najbolj potrebni oddiha, 
in sl le-tega ne morejo privo
ščiti, ker so sami zaposleni lo 
imajo številnejšo družino.

FRANCE MEŠKO

zVečilni gumi
v treh izbranih okusih

kljii Ilire 
prelriii
si
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Pogovori t upravljavci • Pogovori i upravljavci

Izbiramo najboljše kandidate!
V teh dneh v večini kolekti

vov zaključujejo priprave na 
volitve v samoupravne organe, 
saj bo polovici članov potekel 
njihov mandat. Zato si povsod 
Prizadevajo, da bi izpraznjena 
mesta zasedli najboljši kandi
dati.

Kako jih izbirajo?
Pomenek s predsednikom 

sindikalnega odbora podjetja 
Ljubljana - transport, tovarišem 
Janezom Delačem je razkril ne
katere zanimive podrobnosti o 
Predvolilnem vzdušju v tem 
2000-članskem kolektivu; izkuš
nje, ki bi jih nemara s pridom 
in kdaj v prihodnje lahko upo
rabili tudi v marsikaterem dru
gem kolektivu.

»Kako se tokrat v vašem 
kolektivu pripravljate na volit
ve v samoupravne organe?« 
smo najprej povprašali tovariša 
Delača.

»Že dolga leta je v našem 
Podjetju v navadi, da sindikat 
Predlaga kandidate za bodoče 
samoupravne organe. Tudi v 
zvezi z letošnjimi volitvami je 
naš sindikalni odbor pripravil 
širši seznam vseh tistih članov 
kolektiva, za katere menimo, da 
bi predstavljali primerne kan
didate. Zavedamo se namreč,

da je zelo pomembno, katere 
delavce izvolimo v samouprav
ne organe, saj so pogoji gospo
darjenja vedno težji, od pre
udarnega odločanja pa je vse 
bolj odvisna tudi usoda celot
nega kolektiva.

Vendar pa naš sindikat me
ni, da ne more in ne sme nase 
prevzeti vse odgovornosti v 
zvezi s predlaganjem kandida
tov. Zato smo s posebno anketo 
povprašali člane kolektiva tudi 
za njihova mnenja in s tem 
prosili tudi za njihovo pomoč 
in sodelovanje. Če upoštevamo, 
da se zaradi značaja našega 
dela nikoli ne moremo zbrati 
vsi, ampak so mnogi stalno od
sotni, se mi vendarle zdi, da 
smo z anketo le zadeli v črno, 
kakor se temu pravi. Prejeli 
smo namreč okoli 70 odstotkov 
vrnjenih anketnih lističev, kar 
glede na omenjeno še po
sebej priča o veliki zainteresi
ranosti članov našega kolekti
va, da soodločajo pri izbiri 
kandidatov za bodoče samo
upravne organe.«

»Mar to pomeni, da je bilo 
pri prejšnjih volitvah drugače?«

»Tega ne bi rekel! Samo — 
tako je, da osveščenost naših 
ljudi vendarle še ni taka, da 
bi na javnih razpravah ljudje

vselej upali povedati svoje 
mnenje, pa se zaradi tega raz
pasejo razne govorice za vogali. 
Tokrat, ko je sindikalni odbor

podjetja predlagal možne kan
didate za centralne samouprav
ne organe in so isto storili za 
organe in tudi za svete lastnih 
enot še sindikalni odbori zno
traj našega podjetja, je vse to 
pomenilo šele prvo stopnico 
naših prizadevanj. V anonimni

anketi je vsak član kolektiva 
izbiral med vsemi predlaganimi 
kandidati; v povprečju pa je 
bilo za vsak samoupravni organ 
še enkrat toliko predlogov, ko
likor pa bomo izvolili novih 
članov. Na ta način smo skrčili 
seznam možnih kandidatov. O 
preostalih kandidatih in tudi o 
številu kandidatov pa so člani 
kolektiva povedali svoje mne
nje na zborih volivcev. Zanimi
vo je, da so se v nekaterih 
naših enotah odločili, da kan
didirajo samo toliko članov, ko
likor jih bodo izvolili, medtem 
ko ponekod predlagajo nekaj 
več kandidatov. Imeli smo tudi 
primer, ko so člani ene iz
med naših delovnih skupnosti 
predlagali kandidaturo enega od 
sodelavcev, ki je sicer v anketi 
dobil manj glasov kot drugi 
član, ki bi sicer moral biti 
predlagan, če naj bi avtomatič
no upoštevali rezultate ankete. 
Vse to pa pomeni, da so se 
tokrat naši ljudje zavestno od
ločali za najboljše kandidate in 
da so pri izbiri teh kandidatov 
tudi aktivno sodelovali,« je za
ključil Janez Delač.

-mG

SIGNALI
, Komisija za obravnavo pre
krškov v hrastniški Steklarni 
j* imela po številu obravnava- 
■''h zadev s tega področja 
®°lne roke dela. V svojem 
^ndatnem obdobju je nam- 

obravnavala 340 disciplin
ah prekrškov. Pri tem je iz- 
rek!a 98 opominov, 59 javnih 
®Dominov, 23 zadnjih oporni* 
bov in 16 predlogov za izklju
čitev iz delovne organizacije. 
°d kod dejansko precej viso
ko število prekrškov? Kje so 
v*roki za zanemarjanje osnov
nih načel delovne discipline? 
tn slednjič: ali ne kaže števi
lo obravnavanih primerov na 
Potrebo globlje raziskati or
ganizacijo dela, razporeditve 
pa. delovna mesta in podobno? 

rl nas namreč že lep čas ni 
,ec nobenega dvoma, da je 

°®‘Ovna disciplina v prvi vrsti 
“nvisna od tega, kako je iz
peljana organizacija dela, in 

tega, ali je delitev dela 
smotrna, racionalna, skratka, 
aJ* omogoča, kot pravimo, po
staviti pravega človeka na 
Pravo mesto. Z druge strani 
Pa menda tudi ni spora o tem, 
?a v vsaki, še tako pretehtani 
k smotrni organizaciji dela še 
edno »igra« dokaj pomemb- 

n° vlogo subjektivni faktor.
1700 zaposlenih v tej ža

lski delovni organizaciji 
Predstavlja nedvomno dokaj 
eterogen kolektiv. Če prište- 

J.emo sem samo podatek, da 
J® v podjetju več kot polovica 
/nadih ljudi, ki komaj sto
jijo v kontinuiran delovni 
Pr°ces, utegnemo že ugotoviti, 
ta celo ob kar najbolj smo- 
. organizaciji dala nujno 
hhaia do posameznih kršitev 
elovnih dolžnosti. In dejan- 

f je menda med kršilci de- 
|.vke discipline največ mladih 
j“udi. Delo v tem podjetju je 
v‘rcdno zahtevno malone v 

zlasti pa v neposrednih 
kizvodnih obratih. Tega so 

jj menda zavedali tudi ob pri- 
,, kvijanju internih predpisov
0 kelovni zakonodaji oziroma 
Dt delovnih razmerjih. Zato
1 avzaprav ne preseneča, da 
t, . komisija doslej izrekla 
slepeč opominov, da torej 
, Psa čimbolj preventivno de- 
j- ati. opozarjati, prepričevati 
$ef.sele v skrajnem primeru 
S j Po zadnjem — odpustu, 
t, ‘em pa ni rečeno, da vsi 
pj ki večkrat kršijo delov- 
tt ne občutijo posledic. Za 
^upravičene izostanke z dela

rp delavec povrniti škodo 
Ne samo, da zaradi

(L hravičenega izostanka z 
h, a ne dobi plačila, marveč 
6tara. Plačati dan, kot temu 
((.p i°> v bruto znesku. Razen 

s° uvedli pravilo, da vse 
Vj:’ t:e delovnega reda obja- 
tijj? v svojem internem tovar- 
k0,/?m glasilu. Na predloge 
deln']c skuša preventivno 
hia v.aU tudi sindikalna orga- 
pa c'ja. Le-ta večkrat vabi 
Cg ra*govore posamezne kršil- 
sk’uč e*ovnc discipline in jim 
hov a Predočiti posledice nji- 
Vsj ravnanja. Pravijo, daj, - “ * »mijan b. iuioju*

n ukrepi že dajein nrve 
jtate, p, 
nclavci.

tezui u'Ulj ,*atc> posebno med ml^di

Welitwe siiiimiipravnili 
©rgamov v zasavskih 

premogovnikih
Samoupravni organi zasavskih delovnih organizacij 

so minule dni razpisali volitve novih članov samouprav
nih organov. Tako je tudi skupščina kolektiva, najvišji 
samoupravni in predstavniški organ Zasavskih premo
govnikov, na zadnji seji sklenila, da bodo zasavski ru
darji volili nove člane v vse samoupravne organe v 
torek, 16. aprila, istočasno pa je spremenila nekatere do
ločbe v statutu.
Dopolnjeni statut Zasavskih 

premogovnikov določa tele or
gane upravljanja: svete delov
nih enot, delavske svete enot, 
upravni odbor in skupščino 
kolektiva. Svete delovnih enot 
bodo imele skupne službe, tako 
elektrofstrojni obrat, nabavni 
oddelek, avtopark, rudarski 
šolski center in uprava Zasav
skih premogovnikov; samostoj
ne delovne enote, in sicer rud
niki Hrastnik, Trbovlje in Za
gorje, separacija ter oddelek za 
specialna rudarska dela, pa bo
do upravljali delavski sveti teh 
enot.

Sveti delovnih enot skupnih 
služb bodo šteli v prihodnje od 
7 do 9 članov, delavske svete 
bo sestavljalo od 15 do 29 čla
nov. upravni odbor bo imel 11 
članov, skupščina kolektiva, kot 
na j višji samoupravni in pred
stavniški organ Zasavskih pre
mogovnikov, pa bo štela 49 čla
nov. Določeno je tudi že, da bo 
sestavljalo delavske svete enot 
na rudniku Hrastnik 24 članov, 
na rudniku Trbovlje 20, na 
rudniku Zagorje 29, na separa
ciji 19 in na oddelku, za special
na rudarska dela 15 članov. 
Upravni odbor bo štel 11 čla
nov s tem, da ga bodo sestav
ljali po trije člani iz Hrastni
ka in Zagorja ob Savi ter štirje 
člani iz Trbovelj, po svojem po
ložaju pa bo član upravnega 
odbora tudi generalni direktor 
Zasavskih premogovnikov.

49-člansko skupščino kolek
tiva Zasavskih premogovnikov 
pa bodo izvolili tako, da bodo 
volili vanjo na rudniku Hrast
nik 12 članov, na rudniku Za
gorje 15, na rudniku Trbovlje 
10, na separaciji 6, na obratu 
za specialna rudarska dela ter 
na elektrostrojnem obratu po

dva ter na nabavnem oddelku 
in na upravi Zasavskih pre
mogovnikov skupaj z avtopar- 
kom pa po enega člana. Man
datna doba članov skupščine 
kolektiva bo trajala dve leti s

© ISKRA KRANJ:

Zbori delovnih ljudi v Iskri 
— Elektromehaniki so dobro 
uspeli. Pri tem se je kot uspeš
na pokazala aktivnost sindikal
ne organizacije, ki je v pripravi 
zborov opravila vse potrebno za 
vsebinsko in tehnično izvedbo. 
V kolektivu, ki šteje preko 4000 
zaposlenih, je bilo organiziranih 
16 zborov. Dnevni red je poleg 
predlaganja kandidatov za de
lavski svet združenega "podjetja, 
delavski svet tovarne in delav
ske svete enot obsegal tudi po
ročilo o gospodarjenju in samo
upravljanju ter informacijo o 
predvideni pripojitvi podjetja 
RIZ Zagreb k Iskri. Volivce je 
predvsem ' zanimalo, kakšne 
možnosti se odpirajo z razširit
vijo podjetja. Čas, ki je bil na
menjen za zbore, sicer ni dovo
ljeval obširnejše razprave, ven
dar pa so bila kljub temu po
jasnjena vsa vprašanja.

tem, da bodo vsako leto izme
njali polovico članov; dvakrat 
zapored pa nihče ne more biti 
izvoljen za člana skupščine ko
lektiva.

Že v naslednjih dneh bodo 
po vseh enotah Zasavskih pre
mogovnikov, te največje delov
ne organizacije v zasavskih ru
darskih revirjih, zbori delovnih 
skupnosti, na katerih bodo za
posleni obravnavali priprave 
na volitve članov samouprav
nih organov ter se hkrati po
govarjali še o vrsti drugih 
vprašanj, ki zanimajo ta 5000- 
članski delovni kolektiv, -vš-

Tudi pri predlaganju kandi
datov je bil narejen korak na
prej. Kandidate so predhodno 
zbirali sindikalni odbori delov
nih enot predvsem v večjih 
enotah, kjer se zaposleni med 
seboj ne poznajo. Po utrjenih 
kriterijih je bilo zbranih precej 
večje število kandidatov, kot 
pa bo izvoljenih, tako da bo pri 
volitvah možna izbira. V več 
delovnih enotah je nato skupina 
volivcev predlagala kandidatno 
listo in s tem zagotovila ustre
zen izbor kandidatov.

Volitve v organe upravljanja 
bodo 22. aprila 1968. Ta dan 
bo za tovarno posebno svečan. 
Vsakoletne volitve v organe 
upravljanja morajo biti mani
festacija delavskega samouprav
ljanja in aktivnosti sindikatov.

S. K.

Pred volitvami 
v samoupravne 

organe

f^AAAAAAAA/WW^AA/^A/W^^^AAA/W\AAAA/W^AAA/^AA/^AAAA/W^AČVS/^AA/V^A/^AAAAAAAAAAAAAAAAAAAA/WV^

I igo ir
LJUBLJANA

? _ Uprava: Trnovski pristan 8, tel. 20-879, 21-747 S
? ■ Obrat: Gradaška 22, telefon 20-103 <
? ® Projektiramo, izdelujemo in montiramo opremo za vse vrste kuhinj, samopostrež- <
s nih restavracij in gostinskih obratov ?
< S Primerne cene! — izdelava solidna! S
VVVVv V V v" V V V JJ J J J S v* /VVV'VV/JV V\Z y'WWWWWWWV*^VNAZWNAAA^yvAA/WsAy\AAAAysAZ^VNAW<ZV<AAAAAA/

PODOBEv: • 'Smt

NAŠEGA
ČASA

; — Janez, ali veš, zakaj' sem
| naročil Štefki, naj te pokliče?

Sekretar Zavoda za odkriva
li nje skritih rezerv je v hudi 
i zadregi: — Ne vem, tovariš 
i direktor.

— Zate, Janez, sem Jaka, 
i Jaka Potrata. Saj sva se ta- 
\ ko že domenila, ali ne? Zara- 
• di bilance sem te želel vide

ti. nič drugega. Le kako si 
| mogel letos pozabiti nanjo, 

1 Janez?
— Bilanco smo zaključili 

že februarja, tovariš direktor, 
vzdihne sekretar olajšano. —

rana, kajti ljudje vedo, do. 
sem bil zunaj, potem pa še v 
Beogradu in bodo hoteli sliša
ti od mene kaj novega, kakš
no svežo idejo, ne pa stare 
številke. Veš, jaz bi navse
zadnje lahko sam kaj povedal, 
ampak saj si lahko predstav
ljaš, kaj lahko človek sliši, 
če je tako pogosto zunaj ali 
zgoraj kot jaz: zelo malo za 
domačo rabo. Potrebna mi je 
konkretna problematika, ki 
pa je zdaj nimam pri roki, 
zato sem mislil, da bi ti jaz 
povedal nekaj točk, ti pa bi 
potem v tem okviru napisal 
analizo o odkrivanju skritih 
rezerv — če hočeš, lahko tudi 
iz širšega jugoslovanskega 
aspekta — potem pa bi jaz na 
odgovornih mestih in tudi 
javno povedal, kaj vse dela
mo. Se strinjaš?

— Seveda, tovariš direktor, 
prizadevno prikima sekretar 
Janez Pohleven. — Spraševal 
sem se že, kako da letos tako 
dolgo odlašate s svojim govo
rom pred našim delovnim ko•

Reelekcijska
tema

Dva debela zvezka številk! 
Na predlog sindikata, smo šli 
po sklepu delovne skupnosti, 
aja, takrat ste bili v Franci
ji, v razpravo od spodaj na
vzgor. Bilanca je bila poseb- 

• na točka dnevnega reda v 
vseh oddelkih in na kolegiju,

5 aja, saj ne morete vedeti, ta- 
| krat ste bili v Beogradu, in 

reči moram, da je bila disku
sija zelo sproščena in že sko
raj nekoliko pereča. Jaz sam 

■ pa sem, tovariš direktor, pri
pravil takrat za vas specialen 
izvleček * poljudnim komen
tarjem in ga oddal vaši tajni
ci, kdaj je bilo že to, aja, 
skupaj z osnutkom vašega go- 
nora ob obisku predstavnikov 
zveznega centra za koordina
cijo pri odkrivanju skritih 
rezerv dne, aja, tu v beležki 
ni datuma, samo v koledar 
skočim pogledat...

— Že dobro, Janez, že do
bro, kaj bi zdaj tekal sem in 
tja; če si res dal Štefki kaj 
zame, iina tisto tako in tako 
pri roki in ji bom ob prilož
nosti že rekel, če bom stvar 
rabil. Saj sem mislil, da bi
lanco najbrž že imamo, čisto 
siguren pa le nisefn bil. Pa 
sem rekel Štefki, naj te po
kliče. Kakor vidiš, je koristno, 
če hodi človek okrog, pa spet 
ni koristno:, kolikor pridobiš 
splošnega razgleda, se pa po 
drugi strani odtrgaš od do
mače problematike in ti to 
lahko hodi narobe. Zato sem 
te tudi dal poklicati. Midva 
bi zdaj skupaj nekaj rekla o 
bilanci, ali pa, kar bi bilo še 
bolje, o našem gospodarjenju 
nasploh. Veš, Janez, številke 
so eno, življenje je pa čisto 
nekaj drugega. Tudi če si ti 
napravil tisto stvar, nikar 
zdaj ne povesi nosu in ne 
misli, da je kaj izgubljenega 
Ne, boš videl, da mi bo še 
kdaj prav prišla. Ampak, zdaj 
ne pride v poštev, zdaj ne bom. 
te stvari gledal: je že zasta-

lektivom. Tudi na! propa
gandist me kar naprej morit 
če vam sme poslati vprašanja 
za »Glas kolektiva«. Teren je 
pripravljen, tovariš direktor! 
Skrajni čas, da se lotimo 
dela. Lepo bi vas prosil, če bi 
mi lahko že zdaj navrgli vsaj 
dve, tri točke za sestavo kon
cepta ...

— Nekaj sem res že skici
ral, pogleda generalni na za
vojček Morave. — Glej, tu 
sem na hitro zapisal, da bi 
mi ne ušlo iz spomina: elabo
rat o poslovnih reiultatih za
voda itd. Tak naj bi bil na
slov; mislim, da bo kar dober 
ali ne? Nato pa naj slede po
glavja KOT LANI, sem pod
črtal, le povsod naj bo doda
no »n pogojih samoupravlja
nja in reforme« ...

— Kako naj bo stvar dolga, 
tovariš direktor?

— Čez trideset strani ni
kar!

— Naj dodam kaj tabel?
— Samo, kolikor je nujno. 

Tu in tam pa le daj kakšno 
pojasnilo pod črto. Videl sem, 
da pišejo tako tudi za revije. 
Najbrž zaradi močnejšega 
učinka...

— Pa rok?
— Tri dni! S tem pa seve

da ni rečeno, Janez, da. delaj 
sam. To je stvar aparata, stro
kovne službe, se razume, ne 
tvoja, ali ne? Kolikor te po
znam, se na organizacijo dela 
ne spoznaš kaj prida. Skraj
ni čas, da se poboljšaš! Skliči 
lepo referente in naj pljunejo 
v roke. Predvsem pa si za
pomni eno: na vsak način naj 
pride v materialu na prvo me
sto poglavje o samoupravlja
nju, o vodenju pa riti bese
dice. razumeš?

— Razumem, tovariš direk
tor!

VINKO BLATNIK

Mirt

NOVO! 
SODOBNO! 
Zobna krema

»SIGNAL«
SVETOVNA ZNAMKA!
Zobna krema »Signal« trajno ščiti vaše zobe, KER 
VSEBUJE V RDEČIH PROGAH HEKSAKLOROFEN, 
novo sredstvo, ki varuje vaše zobe

V E D R O G 
LJUBLJANA
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#2 naše družbe

KOMISIJA ZA SAMOUPRAVLJANJE PRI REPUBLIŠKEM SVETU 
POGLABLJA SVOJE DELOpotrošniški

KREDIT Nalog na pretek
tudi brez porokov

■v vseh trgovinah

LJUBLJANA; GR TITOVA SO in VIŽMARJE 168 
CELJE; ZIDANŠKOVA IS in TKALSKA 13 
MARIBOR; PARTIZANSKA IS

DOPISNIKI POROČAJO
e KOPER

Volitve, reelekcija in pripravništvo
Obalni sindikalni svet Koper je sklical minuli teden v 

Piranu posvet s predsedniki sindikalnih podružnic delovnih 
organizacij v občini. Posvet je vodil predsednik sveta Pavle 
Pečar. Namenjen je bil podrobnemu pogovoru o sedanjih pri
pravah na volitve samoupravnih organov v delovnih organiza
cijah. Sklenili so, naj sindikalne podružnice poskrbijo, da bodo 
prišli v delavske svete najboljši člani kolektivov in da bo zago
tovljena popolna demokratičnost priprav na volitve.

Na posvetu so razpravljali tudi o reelekciji direktorjev, ki 
so jih v nekaterih delovnih kolektivih v piranski občini že 
izvedli. Posamezni udeleženci razprave so navajali težave, ki 
jih imajo v nekaterih delovnih organizacijah pri iskanju pri
mernih direktorjev tudi zaradi nizkih osebnih dohodkov, ki so 
določeni za ta delovna mesta.

Tretja pomembna tema posvetovanja je bilo uresničevanje 
temeljnega zakona o pripravništvu. Sindikalne podružnice naj 
bi sodelovale pri skrbnih pripravah, ki so jih dolžne izvesti 
delovne organizacije in ki naj bi pripeljale do izboljšanja 
kvalifikacijske strukture zaposlenih in omogočile zaposlitev 
predvsem večjega števila srednjih strokovnih kadrov, ki so zdaj 
prijavljeni pri zavodu za zaposlovanje v Kopru. S. K.

• KIDRIČEVO Pred volitvami
V minulih dneh so bili po vseh delovnih enotah tovarne 

glinice in aluminija Kidričevo zbori delovnih ljudi, da bi iz
brali kandidate za bodoče člane delavskega sveta in svetov 
proizvajalcev delovnih enot. Volitve so razpisane za 18. april, 
zato je v teh dneh v tej delovni skupnosti — vse v znamenju 
volitev, ki jih bodo tokrat izvedli še skrbne je, kot so bile vse 
dosedanje. To pa je tudi povsem razumljivo, saj se je podjetje 
v zadnjem času znašlo v zelo nezavidni situaciji, zaradi česar 
menijo, da je treba biti pri izbiri kandidatov in na samih 
volitvah zelo odločen, saj je treba v te organe izvoliti res 
take, ki bodo kos težki in odgovorni nalogi pred člani delovne 
skupnosti. M. F.

• TRBOVLJE
Referendum o samoprispevku

Občani Trbovelj se bodo 21. aprila na referendumu odločili 
ali so za ali proti uvedbi petletnega krajevnega samoprispevka 
za gradnjo nove osnovne šole, za gradnjo dveh telovadnic in 
adaptacijo obstoječih osnovnih šol. V naslednjih petih letih bi 
se po predvidevanjih zbralo okoli 950 milijonov S-din. Tri 
četrtine predvidenih sredstev bi prispevale delovne organizacije 
ter četrtino občani. Krajevni samoprispevek se bo obračunaval 
po določenih stopnjah že od 1. maja letos, seveda, če se bodo 
občani na referendumu odločili za to. J. S.

• ŽALEC
Priprave za praznovanje 1. maja

Da bi bilo praznovanje delavskega praznika čim bolj sve
čano, so se vsestranske priprave nanj že pričele. Po predhodni 
razpravi in priporočilu predsedstva občinskega sindikalnega 
sveta Žalec sta program praznovanja pripravili komisija za . 
kulturo in izobraževanje ter komisija za šport in rekreacijo pri 
ObSS. Program s potrebnimi priporočili so vse sindikalne po
družnice v teh dneh že prejele.

Pri proslavljanju mednarodnega praznika dela bodo poleg 
sindikatov sodelovale še vse ostale družbeno politične in druž
bene organizacije ter šole (predvsem pa mladina, taborniki, 
planinci, Svobode, gasilci ... V počastitev praznika je razpisa
nih več športnih tekmovanj. —ez

• PTur-hie q Mladinski klub
sr c r

Vse kaže, da bo ptujska mladina končno dobila svoj klub. 
Dosedanjd prizadevanja v tej smeri niso rodila uspeha, ker 
pač ni bilo primernega prostora niti denarja. Nedavno tega pa 
so povsem preuredili ptujski narodni dom, v katerem pa je 
tudi ptujska mladina dobila svoj prostor. Računajo, da bodo 
klub opremili in uredili do dneva mladosti. F. II.

Četudi ne bi bil osnutek delovnega programa samo
upravne komisije pri RS 2SS za letošnje leto tako 
skrbno sestavljen in aktualne naloge posebej označene, 
je bilo iz razprave razvidno, da nerazčiščeni pojmi, ali je 
samoupravljanje politična funkcija ali družbeno-eko- 
nomski odnos in zastarele samoupravne oblike dela ter
jajo temeljito obravnavo in na podlagi temeljitih stro
kovnih analiz izdelana stališča, po katerih naj bi se 
potem dosledno ravnali.
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Ena izmed najbolj aktualnih 
nalog, ki jo bo obravnaval tudi 
kongres jugoslovanskih sindika
tov, je delitev dohodka in oseb
nih dohodkov. Komisija za sa
moupravljanje b0 skupaj s ko
misijo za gospodarstvo in re
publiškimi odbori pripravila 
vsaj nekaj osnovnih indikator
jev o tem, kako stimulirati stro
kovnjake in njihove osebne do
hodke vezati na poslovni uspeh 
delovnih organizacij, kakšni 
naj bi bili razponi med najniž
jim in najvišjim osebnim do
hodkom v isti delovni organiza
ciji, dala pa bo tudi realno os
novo za tehtno primerjavo oseb
nih dohodkov v različnih gospo
darskih in negospodarskih de
javnostih, ki niso usklajeni z 
njihovim prispevkom v družbe
ni delitvi dela. Naloga je zelo 
aktualna, kajti tik pred vrati 
je sprostitev in samoupravno re
ševanje delitve osebnih dohod
kov v tistih delovnih organiza
cijah, kjer so sedaj »zamrznje
ni«.

SAMOUPRAVLJAVCI 
— SLABI GOSPODARJI?
Zaradi pogostih primerov 

neracionalne in neodgovorne de
litve dohodka je pritisk, naj bi 
delitev prenesli v kompentence 
državne regulatlve, vedno moč
nejši.

Komisija za samoupravljanje 
pri SRS bo skupaj s komisijo 
za gospodarstvo ocenila delitev, 
proučila odnose med osebnimi 
dohodki in skladi, poskušala po
magati. da se ti odnosi izboljša
jo in delitvena merila objekti
vizirajo. Hkrati s tem pa je, 
seveda, nujno z ustrezno meto
dologijo redno spremljati obvez
nosti delovnih organizacij do 
občin, republik ln zveze, ki vpli
vajo na notranjo delitev iti na 
materialno osnovo samouprav
ljanja. Široko zasnovana raz
prava o osnutku zakona o ob
likovanju dohodka s samouprav
nega vidika, ki jo bo organizi
rala ta komisija, bo torej samo 
sestavni del te obsežne naloge.

ZASTARELE OBLIKE DELA
Samoupravni organi odločajo 

že o 60 odstotkih bruto dohod
ka, njihove pristojnosti — to je 
odločanje na 62 tematskih po
dročjih — so tako obsežne, da 
bi jih morda geniji obvladali. 
Ker je teh sila malo, bo treba 
pač menjati oblike dela, ki se od 
1950. leta niso spremenile in 
zlasti zdaj, ob pospešenem in
tegracijskem procesu, povzroča
jo težave. Vprašanje samou
pravljanja v ekonomsko inte
griranih delovnih organizacijah 
je odprto. Podjetja pred zdru
žitvijo razčistijo, kdo bo kaj de
lal, kako bo s kreditiranjem — 
skratka bodočo integracijo eko
nomsko precizirajo, medtem ko 
samoupravni odnosi ostajajo na 
ravni nekdanjih samostojnih 
podjetij. Zanemarjanje tega pa 
marsikje že ob samem začetku 
integracije povzroča protislovja

iiiiiiiiiiiiiiiiiiAaiiiiiiiiiiiiiiiii

TRGOVSKO PODJETJE

»MODA«, CELJE
vam nudi v svojih poslovalnicah bogato izbiro raznega 
tekstilnega blaga, konfekcije in usnjene galanterije po 
KONKURENČNIH CENAH

ZA OBISK SE PRIPOROČA KOLEKTIV 
TRGOVSKEGA PODJETJA »MODA« CELJE

in nezadovoljstvo, ker se naj
važnejše naloge rešujejo naj
večkrat na sedežih integriranih 
podjetij.

Konec tega meseca bo na Je
senicah poseben posvet o sa
moupravljanju, kot nosilcu mo
derne proizvodnje, na katerega 
bcd0 povabljeni predstavniki 
vseh delovnih organizacij, ki so 
modernizirali samoupravne ob
like dela in ne samo proizvodno 
tehnologijo.

v.
© LENDAVA

Sindikalne podružnice v de
lovnih organizacijah lendav
ske občine so »red nedavnim 
začele razpravljati o gospodar
skih usoehih lanskega leta. Za 
vse dosedanje razprave ie zna 
čilno, da se iih člani sindikata 
lotevajo z vso resnostjo. D.

© ČRNOMELJ
Predsedstvo občinskega sin

dikalnega sveta je glede na 
slabo informiranost članstva o 
delu sveta sklenilo izdajati 
posebne informacije, ki jih bo
do občasno pošiljali vsem sin
dikalnim podružnicam in druž
beno političnim organizacijam 
v občini. Informacije bodo sin
dikalna vodstva seznanjale s 
stališči in sklepi o posamez
nih vprašanjih, ki jih bodo ob
ravnavali in sprejeli občinski 
sindikalni svet ter strokovni 
odbori sindikata in komisije 
pri občinskem svetu.

Ko je komisija razpravljala 
o metodah dela, je bilo očitno, 
da se mora tesneje povezati s 
terenom. Njeni člani so sicer iz 
različnih predelov Slovenije in 
deloma lahko posredujejo prak
tične samoupravne izkušnje in 
probleme, ki nastajajo v njihovi 
delovni in življenjski okolici, 
vendar bi tesnejše kontaktiranje 
z občinskimi komisijami za sa
moupravljanje vsebinsko še 
bolj oplajalo prizadevanja re
publiške komisije, ki trenutno 
nima niti pregleda nad članst
vom občinskih samoupravnih 
komisij. Stik z njimi je bil po
sreden — preko občinskih sindi
kalnih Svetov. Poslej bodo čla
ni republiške komisije za samo
upravljanje obiskovali seje ob
činskih komisij, po potrebi pa 
bo republiška komisija vabila 
njihove predstavnike na svoje 
seje. za izmenjavo delovnih iz
kušenj, uresničevanje sprejetih 
načel in za izvedbo skupnih ak
cij, ki naj bi v prihodnje še 
bolj temeljile na strokovnih 
analizah, izdelanih bodisi na RS 
ali v raziskovalnih inštitutih.

Da bo ob takšnih metodah 
dela komisija za delavsko 
upravljanje žela večje uspehe, 
ko- doslej, ni moč dvomiti. V 
razpravi so člani s konkretnimi 
primeri dokazali, da samouprav
ni sistem tudi ob sodobnih obli
kah dela ne more zagotoviti 
dobrega gospodarjenja, dokler 
upravljavci ne soodločajo o go
spodarskih ukrepih, ki posredno 
vplivajo tudi na zaposlovanje in 
zaposlenost, na razpoložljiva 
sredstva za stanovanjsko grad
njo itd. Kliring je močno spre
menil položaj podjetij, toda 
kakšen vpliv imajo samouprav
ni organi nanj? In kaj lahko 
samoupravni organi delovnih 
organizacij store, na primer, za 
dolgoročno kreditiranje investi
cij?

Gre torej za vrsto načelnih 
vprašanj o samoupravljanju in 
njegovi razvejenosti, ki po mne
nju večine upravljavcev sega, 
žal, samo do »tovarniških plo
tov«. M. K.

Oh zaključku 
redakcije

Člani komisije za življenj' 
ske in delovne pogoje Repub
liškega sveta Zveze sindikatov 
Slovenije so minuli teden raz
pravljali o programu dela za 
bodoče obdobje in o normativ
ni dejavnosti delovnih organi
zacij na področju urejanj* 
pravic delavcev, ki izvirajo •* 
zdravstvenega zavarovanja, 0 
nadomestilih osebnega dohod
ka za prvih trideset dni od
sotnosti z dela zaradi bolezni- 
Osnova za to razpravo je bil* 
anketa, ki so jo izvedli v 60 
sindikalnih podružnicah. Ra
zen tega so člani komisije raz
pravljali o predlogu zakon
skega reguliranja beneficirane 
delovne dobe za nekatera de
lovna mesta. O razpravi in * 
stališčih, ki so jih člani komi
sije na seji zavzeli, bomo po
ročali v prihodnji številki.

© ZAGORJE
Na zadnji razširjeni sejj 

sindikalnega sveta so govorili 
o vključitvi zagorskih sindi
kalnih organizacij v priprav* 
na VI. kongres Zveze sindika
tov Jugoslavije. Razen tega SO 
obravnavali še informacijo * 
dosedanjem poteku integraci
je zdravstvene službe v revir
jih in o združevanju sredstev 
zagorskih delovnih organiza
cij za pokrivanje nekateri# 
splošnih družbenih potreb * 
komuni. V zvezi s pripravam* 
na kongres jugoslovanski# 
sindikatov so udeleženci po
udarili pomen sklicanja neka
terih širših posvetovanj o vlo
gi in mestu sindikatov v na
šem samoupravnem sistemu *# 
vlogi sindikalne organizacij* 
v podjetjih. Sicer pa bo pred
sedstvo sindikalnega sveta 
pripravilo ustrezen program- 
v katerem naj bi našle mesto 
še nekatere druge aktual®6 
zadeve sindikalnega, dela.

Vsi tisti, ki uporabljate na
šo gospodinjsko opremo, se 
jprav gotovo veselite veli
kega uspeha naše tovarne: 

NA TRŽIŠČU JE 
MILIJONTI IZDELEK

g_o-e_E_n+B

Ob tem jubileju smo za vas 
pripravili lepe nagrade iz 
širokega izbora naših kako
vostnih izdelkov. Zato po
sebej opozarjamo na dopis
nico, ki jo ob nakupu našega 
izdelka dobite pri svojem 

trgovcu
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Kako gospodarimo

k

soncem greje 
najceneje 
velenjski 

lignit

mm
POSLOVNO ZDRUŽENJE RUDIS IZ TRBOVELJ 
NA MEDNARODNIH KRIŽPOTJIH_______ ,

Akcija »fosforus 
komplex«

Pred dobrimi tremi leti je 
Poslovno združenje Rudis za
pisalo v svojo poslovno kro
niko: v izredno močni med
narodni konkurenci je zau
pal Egipt izdelavo inženirin
ga za nove rudnike fosfatov 
v Safagi Rudisu. Rudis si je 
pridobil z dotedanjim dvelet
nim raziskovalnim delom v 
Egiptu, predvsem pa po za
slugi Geološkega zavoda iz 
Ljubljane, ki je član združe
nja, velik ugled med egiptov
skimi gospodarstveniki.

Največje inženiringe na 
področju rudarstva so Egip
čani zaupali tedaj le rudar
skim veteranom — Švedom, 
Angležem, Francozom in 
Nemcem. In v to elito se je 
uvrstila tudi Jugoslavija z 
Rudisom. Ta poslovni uspeh 
je bil tudi zametek akcije 
»fosforus kornplex«, kot ime
nujejo strokovnjaki tristran
sko poslovno tehnično sode
lovanje med SFRJ, ZAR In 
Indijo za proizvodnjo in pro
dajo umetnih gnojil na osnovi 
fosfora.

V začetku lanske jeseni so 
delegacije SFRJ, Indije in ZAR 
v New Delhiju proučile možno
sti za razširjenje industrijskega 
sodelovanja. V ožji izbor podro
čij. kjer bi lahko vse tri države 
uspešno sodelovale, so uvrstili 
tudi proizvodnjo in prodajo 
umetnih gnojil z razvojem no
vih surovinskih zmogljivosti in 
gotovih izdelkov. Trojno sodelo
vanje temelji na naslednjem: 
ZAR ima bogato surovinsko os
novo fosfatov, možnosti za pre
delavo fosfatne rude, Jugoslavi
ja bi lahko prevzela celotni in
ženiring, Indija pa se zanima za 
dobavo opreme za rudnike, se
paracije, za pomožne obrate ter 
za kemične tovarne, predvsem 
pa za nakup kvalitetnih fosfat
nih koncentratov.

EGIPČANI SE OGREVAJO ZA 
RUDIS

Strokovnjaki so ugotovili, da 
ima ZAR ob Nilu in Rdečem

1 
H 
J

omenil — lahko takoj zvišali 
tudi osnove osebnih dohodkov 
posameznih kategorij zaposle
nih,-

S »PILJENJEM- DO 
EVROPSKIH NORMATIVOV

Na gibanje produktivnosti 
seveda lahko v marsičem vpli
vata tudi tehnologija in organi
zacija dela. V zvezi s tem je 
tovariš Vrviščar dejal:

»Lahko rečem, da pri nas 
ne poznamo besede : nemogoče! 
Včasih, ko smo imeli še stare 
stroje, smo na primer spalno 
srajco izdelali povprečno v 43 
minutah. V razvitih državah, 
na primer' v Nemčiji, so za ena
ko delo potrebovali le 16 minut 
in 30 sekund. Zdaj, z novimi 
stroji, ta normativ naše delavke 
presegajo povprečno za četrti
no. Bilo je sicer precej negodo
vanja, da pri nas ne bo šlo, 
ampak zdaj vsi vidimo, da je 
vse mogoče, če pravi ljudje do
bijo v roke tudi ustrezne pri
prave in če je delo dobro orga
nizirano. Po pravici pa povem, 
da smo navzlic vsem uspehom, 
ki jih dosegamo, še zelo daleč 
od tistih rezultatov, kj bi bili 
optimalno dosegljivi. Zato zdaj 
»pilimo- malenkosti v pripravi 
in organizaciji dela in še dru
gje. Ni namreč vseeno, ali so 
delovna mesta v redu preskrb
ljena z vsemi surovinami in pri
pomočki ali pa morajo delavke 
vstajati izza strojev in hoditi 
po surovine. Tako pa tečejo v 
nič sekunde in minute, z njimi 
pa debeli dinarji«, je zaključil 
Franc Vrviščar. -mG

morju bogata nahajališča foet»» 
tov, v bližini pa ugodne pogoje 
za kemično proizvodnjo fosfa
tov. V bližnjem Asuanu gradijo 
Egipčani, kot je znano, veliko 
elektrarno. Rudis že pripravlja 
mimo tristranske pogodbe eko
nomsko študijo o rentabilnosti 
rudnika v Safagi, prav tako pri
pravljajo rekonstrukcijo kalci- 
nacijske peči, s čimer bi zagoto
vili bogatejšo vsebino v fosfat
nih koncentratih. Zato ni na
ključje, da se Egipčani ogrevajo 
za Rudis pri predaji del za iz
gradnjo »fosforus komplexa«; 
ki zajema rudnike, separacije in 
kemično predelavo. Obeta se to
rej velik in celovit posel. Poleg 
potrebnih študij, projektov, teh
nične asistence, priučevanja 
kadrov pri izgradnji rudnikov; 
separacij, pomožnih obratov in 
kemičnih tovarn bi jugoslovan
ska podjetja lahko izdelala tudi 
ustrezno opremo za vsa te obra
te.

TEŽKO PRIČAKOVANO I 
IMENOVANJE !

Strokovnjaki skupnosti RU
DIS vztrajno oblegajo egiptov
ske gospodarstvenike, da jim že 
na pol zagotovljenega pošla ne 
bi kdo tretji snel. Med doseda
njimi neposrednimi pogovori v 
Egiptu in poslednjim znakom 
za »start- pa zadeva Rudis na 
nekatere ovire. Direktor sektor
ja za akvizicijo kompleksnih ob
jektov dipl. inž. Peter Grašek 
je razložil, kje se posel zatika.

»Za gradnjo (fosforus kom- 
plexa) že obstaja tripartitna 
študijska skupina. Indijska in 
egiptovska vlada sta že imeno
vali svoje predstavnike vanjo, 
medtem ko naš Zvezni izvršni 
svet oziroma pristojna služba te
ga še ni storila. Kolikor je zna
no, se za posel v Egiptu razen 
nas ne poteguje nobeno jugo
slovansko podjetje, tako da ne 
more biti ovira izbira podjetja, 
ki bi izvajalo dela v Egibtu in 
hkrati uradno zastopalo našo 
državo. Ze več mesecev pa za
man prosimo, da bi Zvezni iz
vršni svet imenoval v tripartit
no študijsko skupino Rudis za 
rudarstvo, separacije in trans
port, Tovarno dušika Ruše za 
področje kemije in Interxport iz 
Beograda za komercialna vpra
šanja.

V Rudisovi mapi »fosforus 
komplex« se nabira korespon
denca. Egipčani pritiskajo na 
Rudis, oprašujejo, kaj je z ime
novanjem, Rudis pa kljub temu, 
da je samostojno podjetje, da za 
vse posle sprejema poslovno 
tveganje, ne more brez uradnega 
imenovanja zastopati naše deže
le v meddržavni študijski sku
pini.

Poleg zapletov o imenovanju 
se zatika tudi pri posredovanju 
nekaterih podatkov. Po dogovo
ru bi morala naša država po
sredovati Egiptu potrebe po fos
fatni rudi, fosfatnih koncentra
tih, elementarnem fosforju in 
morebitnih drugih kemičnih 
proizvodih, ki bi jih uva
žali iz E-gipta. Znano pa je, 
da Egipt nima zravnane zuna
njetrgovinske plačilnajbilance z 
našo državo. Zato je v oboje
stranskem interesu, da najdemo 
tiste proizvode, za katere smo v 
Jugoslaviji odvisni od uvoza. Na 
ta način bi lahko Egipt zmanjšal 
zunanjetrgovinski primanjkljaj 
z našo državo, hkrati pa bi uvoz 
fosfatov po mnenju Rudisovih 
strokovnjakov pokrival predvi
dene investicije pri izgradnji 
»foxorus komplexa«.

Za slednje je poslovno zdru
ženje Rudis še posebno zaintere
sirano. »Na zunanjem trgu 
namreč vedno zadenemo ob os
novno oviro — denar,« pravi 
inž. Peter Grašek. »Zaradi manj 
ugodnih kreditnih pogojev, ki 
jih lahko nudimo inozemskim 
partnerjem, nar p sist) pohaja 
sapa, ko se srečamo . ■»lednimi 
zahodnimi in vzhodu evropski
mi podjetji na mednarodnih 
križpotjih pri delitvi dela.

Ni veliko podjetij, ki bi se 
lahko pohvalila z večjim števi
lom priporočilnih pisem. Rudisu 
se je nabral že lep sveženj la
skavih priznanj iz različnih de
žel, posebno iz Egipta. Iz njih 
pa je mogoče razbrati, da ima 
Rudis odlične strokovnjake, ki 
imajo bogato strokovno znanje 
na področju tehnologije fosfatov 
in izkušnje pri delu v fosfatnih 
rudnikih. Zato ne bi bilo prav, 
če bi si zapravili ugled in zau
panje zaradi nekaterih ovir, ki 
jih sam ne more odstraniti.

I. VRHOVCAK

Iskra | 
in RIZ | 
skupaj?! j

POSEKALI SO VSE RE
Če kdaj, potem letos belokranjska trikotažna industrija BETI iz Metlike žanje sa

dove dolgoletnega odrekanja v prid modernizacije proizvodnje.
Z lanskim letom so namreč v glavnem zaključili modernizacijo tovarne. Novi stroji 

seveda omogočajo bistveno povečano, hkrati pa tudi cenejšo proizvodnjo. Ker so hkra
ti njihovi kreatorji znali prisluhniti željam potrošnikov, ali pa znali tržišče pridobiti 
tudi za njihov modni stil, je nova oprema tovarne BETI tudi v polni meri zaposlena.

Zaradi vsega nihče izmed 
1200 zaposlenih ob sprejemanju 
poslovnega plana za letošnje 
leto n; bil preveč začuden, ko 
je izvedel za naslednje načrte: 
količinsko 'proizvodnjo naj bi 
povečali najmanj za eno tretji
no, ob tem pa dosegi} najmanj 
enak dohodek kot lani, čeprav 
so cene izdelkov, znižali za 20 
do 30 odstotkov. Znižanje cen 
namreč pomeni tisti adut, ki naj 
bi BETI utri še lažjo pot na tr
žišče.

BETI zdaj podira rekord za 
rekordom. Ko so februarja iz
delali 397.000 kosov najraz
ličnejših izdelkov, so s tem pre
kosili vse dosedanje rekorde. S 
460.00 kosi izdelkov v mar
cu pa so se vzpeli še više. Na
vzlic temu žensko perilo, kopal
ke in podobne izdelke razpro
dajo »tople«, tako rekoč izpod 
strojev. Povprečne zaloge nam
reč ne dosegajo niti vrednosti 
enomesečne proizvodnje; to pa 
je najmanj, kar potrebujejo, da 
bi lahko zadovoljili posamezn- 
naročila, ne da bj zaradi tega 
morali drobit j serije posamez
nih vrst izdelkov. Zato že zdaj 
ni nobenega dvoma, da ne bi 
dosegli letnega plana, ki — kot 
rečeno — predvideva 5 mili
jonov kosov izdelkov.

»Naš letošnj; načrt predvide
va, da bi vsaka druga Jugoslo
vanka no§ila perilo, ki ga pri 
nas proizvajamo«, je povedal 
Franc Vrviščar, pomočnik di
rektorja tovarne BETI. »Če vse 
"razprodamo, kar naredimo, pač 
smemo rezultat pripisat; temu, 
da so potrošnicam všeč naše 
modne novosti v krojih, v bar
vnih vzorcih itd.; da so naš; iz
delki po cenah dostopni in da 
je kvaliteta neoporečna. Če ne 
bi bilo tako, naših izdelkov v 
svoje prodajne kataloge prav 
gotovo ne bi uvrstile tudi znane 
tuje trgovske tvrdke, med nji
mi še posebej nemška firma 
TRIUMPH, ki predstavlja po
jem kvalitetnega ženskega peri
la. Na račun tega bo tudi naš 
izvoz letos za kakšnih 15 do 20 
odstotkov višji, kot je bil lani, 
in bo predvidoma dosegel vred
nost 800.000 dolarjev«.

NEMOGOČE: BESEDA, KI JE 
NE POZNAJO

Dokler niso nakupili dovolj 
najsodobnejše opreme in drugih 
strojev, v tovarni BETI niso bi
li najbolj zadovoljni s produk
tivnostjo, k; so jo dosegali, in 
tudi z osebnimi dohodki ne.

»Tovarno smo zgradili in po
stopoma opremljali z lastnimi

sredstvi«, nadaljuje tovariš Vr
viščar. »Dobreh 600 milijonov 
S-dinarjev srno vložili vanjo v 
desetih letih; pretežno večino 
te vsote pa smo vložili v zad
njih treh. štirih letih. V prvih 
treh mesecih letošnjega leta so 
povprečni osebni dohodki dose
gli 64.000 S-dinarjev, kar glede 
na sestav zaposlenih, zaposlu
jemo namreč zvečine priučene 
delavke, ter tukajšnje razmere 
in življenjske stroške — ustreza 
zaslužku 90.000 S-dinarjev v 
Ljubljani. Noben problem ne 
bi bil, da bi takoj zvišali oseb
ne dohodke povprečno vsaj za 
deset tisočakov. Vendar meni
mo, da trenutno tega še ne sme
mo storiti. Enostavno zato ne, 
ker še nismo dovolj trdni v se
dlu, v katerem zdaj sedimo in 
na katerega smo se s tolikšno 
muko povzpeli. Če smo že pri
šli tako daleč, da se z uspehom 
uveljavljamo na domačem in 
na tujem trgu in da povečuje
mo proizvodnjo, potem je zdaj 
čas, da storimo vse, da tržišče 
tudi obdržimo in morda še raz
širimo. To pa zahteva manjše 
dopolnilne naložbe v stroje in 
opremo ter še nekatere druge 
investicije. Zato bodo tudi letos 
osebni dohodk; naraščali le 
skladno z gibanjem produktiv
nosti, čeprav bi — kot sem že

prodajo, na servisno službo in 
na delitev razvojno-konstruk- 
cijske dejavnosti. Tako je zla
goma že lani dozorela misel o 
popolni integraciji obeh pod
jetij. Vendar je niso takoj 
uresničili, marveč so se odlo
čili, da bodo ponovno proučili 
smotrnost integracije in skup
ne, večje koristi v perspek
tivnem razvoju. Rezultati teh 
proučevanj so več kot ugodni, 
saj se proizvodnja/ programa 
Iskre in RIZ v marsičem nad
vse koristno dopolnjujeta, po
krivata pa se le pri manjšem 
Številu proizvodov. Tako je za
radi tega, ker sta se obe pod
jetji že v minulem obdobju 
delno sipecializirali in hkrati 
odstopili od nekaterih investi
cijskih del, ker je pač eden 
Izmed obeh partnerjev že raz
polagal z ustreznimi, vendar 
nepopolno izkoriščenimi zmo
gljivostmi. Tako sproščena 
sredstva bodo zdaj seveda 
lahko namenili za tiste potre
be, ki bodo trenutno in per
spektivno najbolj vplivale na 
večji dohodek in. na povečano 
konkurenčno sposobnost nove
ga, združenega podjetja, v ka
terega bi. se Radioi-ndustrija 
Zagreb vključila kot 18. orga
nizacija s samostojnim obra
čunom in lastnim žiro raču
nom.

Kakor smo še lahko slišali 
na tiskovni konferenci, ni dvo
ma, da se kolektivi Iskre in 
Radioindustrije Zagreb ne bi 
izrekli za združitev, saj v tem 
vidijo možnost naglej šega in 
močnejšega prodora na tuje 
tržišče, hkrati pa tudi izbolj
šanje lastnega materialnega 
Položaja. Integrirano podjetje 
bo letos doseglo kakih 100 mi
lijard S-dinarjev dohodka, za
poslovalo pa bo približno 15 
tisoč delavcev. Ze v obdobju 
do leta 1970. naj bi se reali
zacija povečala približno za 
Polovico, izvoz pa bi se od se
danjih 12 zvišal na najmanj 22 
milijonov dolarjev. Tak porast 
Proizvodnje in izvoza naj bi 
dosegli predvsem z boljšim 
izkoriščanjem in modernizaci
jo obstoječih zmogljivosti.

Prostor nam žal ne dovo
ljuje, da bi že tokrat lahko 
Podrobneje spregovorili tudi o 
drugih načrtih razširjenega 
Podjetja ISKRA. Vsekakor bo
mo o tem še pisali v nasled
njih številkah našega lista. Za 
zdaj pa lahko ugotovimo pred
vsem to, da predlagana zdru
žitev Iskre in Radioindustrije 
Kranj pomeni korak naprej 
Pri povezovanju in enotnejšem 
nastopanju jugoslovanske elek
tronske industrije. Tega pa 
smo lahko samo veseli,

-mG

»BETI« METLIKA PRED NOVIMI USPEHI

veliki spomladanski

Regres velja od .26. februarja do zgodnje, spomladi. Kdor 
kupi. premog. seda), sl zagotovi’ naslednje ugodnosti: 
nižjo ceno, zanesljivo in takojšnjo dobavo, boljšo kako: 
vost ter višjo kalorično vrednost-zaradi osušitve.. ,

RUDNIK LIGNITA VELENJE

Manjši hotel, ki obratuje preko 
Vsega leta, zaposli:

kvalificirano 
SERVIRKO in 
SERVIRKO — ZAČETNICO

Dober zaslužek. — Ponudbe 
Pošljite na Familie Welther, 
Hotel Steinbock, CK 1504 Pon- 
Hesina - Engadin - Schvveiz. 
mteresentke opozarjamo, da 
morajo zaposlitev urediti pri 
Pristojnem zavodu za zaposlo
vanje.

-TISKOVNA
iOSEKAU’

V stekleni dvorani hotela 
I-cv v Ljubljani sta minuli pe
tek generalna direktorja Zdru
ženega podjetja ISKRA Kranj 
Vladimir Logar in Radioindu
strije Zagreb Krešo Piškulič 
priredila tiskovno konferenco, 
na kateri sta novinarjem tiska 
In RTV spregovorila o name
ravani integraciji obeh pod
jetij in o čemer bodo kolek
tivi dokončno odločili na re
ferendumu 22. aprila.

Iz njunih besed povzema
mo. da sta obe podjetji inte
gracijo že dlje pripravljali. 
Njeni začetki segajo več let 
nazaj, ko sta se podjetji dogo
vorili za skupne in enotne na
stope na vseh domačih sejmih 
in razstavah. Takšno poslovno 
sejemsko sodelovanje je bilo 
uspešno. Zato sta ga podjetji 
poglabljali in razširjali tudi na 
druga področja, predvsem na
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Iz Tekstilindusa so nam 
sporočili, da podatki, ki jih je 
dal pomočnik direktorja v za
grebški Nama o njihovem pod
jetju, ne veljajo. V dokaz, da 
dobava tkanin narašča in prav 
tako promet, ne pa nazaduje, 
so navedli naslednje podatke: 

V prvem tromesečju l. 1967 
so zagrebški Nama dobavili 
22.596,80 tek. metrov blaga v 
vrednosti 11,150.753 S-din, le
tos pa %3.552 metrov v vred
nosti 28,619.500 S-din. 
jev. Tudi v katalogu Nama 
kupuje vrsto izdelkov tega 
podjetja preko konfelccionar- 
jev. Tudi v Namskem kotalo- 
je več modelov iz njihovih 
tkanin.
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Pismo se zaključuje s pri
pombo, da so izdelki Tekstilin
dusa kakovostni, sicer promet 
z zagrebško Namo prav goto
vo ne bi tako porastel.

DRUGI ODMEV

ni na tržišču in med katerimi 
ste tudi vi. Po teh kriterijih 
selekcioniramo dobavitelje in 
ožimo . njihov krog, zato se 
vam je v letošnjem četrtletju 
tako povečal promet.

Novinarki sem povedal dej-
Nekaj dni zatem smo dobili stvo, da slovenska industrija,

iz zagrebške Name kopijo pi
sma, naslovljenega na Tekstil- 
indus, v katerem pomočnik 
glavnega direktorja Ivica Kro
hot odgovarja na odmev Tek
stilindusa:

Osebno mi je zelo žal, če 
ste napak razumeli mojo izja
vo za Delavsko enotnost. Če 
preberete članek, je videti, da 
naše podjetje ni prekinilo po
slovnih stikov s tistimi slo
venskimi proizvajalci, ki so s 
cenami in kakovostjo kurant-

ki je bila po kakovosti doslej 
nesporno na prvem mestu v 
Jugoslaviji, po malem izgub
lja ta primat, ker se pojavlja
jo ' proizvajdlci iz drugih re
publik, ki nudijo bolj kako
vostno blago po ugodnejših 
cenah. Nisem trdil, da ste vi 
izgubili primat v svojih izdel-. 
kih na jugoslovanskem trži
šču, dejstvo pa je, da nekate
re izdelke dobivamo od dru
gih proizvajalcev kakovost
nejše in cenejše.

ta
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V ZAGREBŠKI NAMA:

ARHITEKTOV kOTKEK-
® VPRAŠANJE: Prosim za nasvet.kako naj ^ inev-

o sobo 400 X 400 cm. Želel bi macesnovo furnirano ..o, če 
je primerno, moderne in kormistne izvedbe. Ne ozirajte se na 
opremo v trgovini, ker jo bom naročil pri mizarju.

Želim tudi nasvet za varstvo in barvo zaves in preprog. Pod 
je hrastov lamelni parket.

• Odgovor: Ne vem, zakaj
ste se odločili, da boste zaupa
li opremo dnevne sobe mizar
ju. Po navadi vsak želi, da bi 
zadostil svojim potrebam in 
okusu s serijskim pohištvom, 
ker je to neprimerno cenejše. 
Vaša dnevna soba je pa taka, 
da bi se dala tudi s serijskim 
pohištvom želo lepo urediti 
kljub temu, da nimate niti ene 
stene popolnoma proste. Go
tovo še niste bili v prodajal
nah podjetja Slovenijales, kjer 
imajo zelo bogato izbiro opre
me za dnevne sobe. Zato vam 
svetujem, da se, preden se bo
ste odločili, da vam mizar na-

prave cirkulacije zraka. Zave
se na oknu med omaro, ki so 
iz belega diolena, naj segajo 
od stropa do police. Vaša že
lja jej da bi bila omara iz 
mecesnovega lesa. Mecesen je 
znan kot grob les, ki zelo lepo 
pristoja kmečkemu gorenjske
mu pohištvu. Tak stil v pohi
štvu verjetno poznate, vi pa 
želite moderno omaro, za kar 
pa mecesnov les ni preveč pri
meren. Če hočete toplo barvo 
lesa, izbirajte med brestom in 
teakom.

Na steni z večjim oknom 
obesite zavese od stropa do 
tal. Na sredini, kolikor je

redi pohištvo, oglasite v pro
dajalni Slovenijales v Ljub
ljani, kjer vam bo arhitekt 
prav gotovo znal dobro sve
tovati.

Ker pa ste me prosili za na
svet, kakšno omaro naj naro
čite pri mizarju, vam predla
gam skico tlorisa dnevne sobe 
in omare. Želite moderno in 
praktično omaro, katere videz 
vidite na risbi. Niste mi spo
ročili, kakšno notranjo razpo
reditev želite. Mislim pa, da 
bi vam taka omara prav do
bro služila, saj imate na levi 
strani prostor za bife in malo 
odprtega prostora za dekora
tivne predmete, na desnem pa 
imate prostor za postavitev 
televizijskega aparata. Televi
zor postavite na premikajočo se 
ploščo. Če imate radio, ga po
stavite na polico nad televi
zorjem. Oba visoka dela oma
re — višina je 250 cm, sta po: 
vezana z 80 cm visoko omari
co, ki bo zakrila radiator. Se
veda mora biti zgornja plošča 
perforirana, da bo toplota lah
ko izhajala; prav tako morate 
imeti pri tleh odprtino zaradi

okenske odprtine, naj bo za
vesa iz enakega belega diole
na, kot je pri manjšem oknu, 
ob straneh pa obesite pasova 
dekorativnih zaves v zeleni 
barvi. Sedežna garnitura, ki 
stoji med vrati v spalnico in 
steno, naj bo iz rumenega bla
ga — barva starega zlata, pre
proga velikosti 350 X 250 cm 
pa naj ima največ kavno-rja- 
ve barve, vmes je lahko tudi 
malenkost oranžne.

Upam, da vam bo moj na
svet všeč, ko se boste pa odlo
čili za nakup zaves, preproge 
in sedežne garniture, se pa le 
oglasite v prodajalni Sloveni
jales v Ljubljani, kjer vam 
bodo postregli s kvalitetnimi 
izdelki.

INŽ. ARH.
DOROTEJA DOZET

KUPON ZA 
ARHITEKTOV 

KOTIČEK

Potrošniška pomlad
Informacije o zagrebški Nama in njeni vlogi v modernizaciji trgovinskega 
poslovanja in odnosov med proizvajalci, posredniki in potrošniki — dopol

njene še z osebnimi ugotovitvami novinarke

IZREDNO BOGAT IZBOR
Zagrebška Nama je s 300 do

bavitelji prekinila poslovne od
nose, ker blago ni dovolj kako
vostno, toda v njenih velebla
govnicah dobite izdelke vseh 
renomiranih jugoslovanskih to
varn.

Slovenska industrija je lani 
do novembra prodala preko za
grebške Name za 6 milijard 
S-din proizvodnje, hrvaška — 
brez Zagreba — za 4,5 milijarde, 
Srbija za 4, Bosna in Hercego
vina za 1,2 milijarde in Make
donija za 700 milijonov S-din.

S temi podatki in z izjavo, 
da Nama že zavrača nekatere 
slovenske izdelke, ker dobi 
boljše in cenejše v drugih re
publikah, sem hodila od proda
jalne mize do prodajalne mize, 
ogledovala in spraševala... 
Ogromno izdelkov je iz Slove
nije med razstavljenim peri
lom, pleteninami in konfekcijo.

»Čez vašo Lisco je ni,* mi je 
rekla prodajalka.

»V ple"teninari vodijo sloven
ske tovarne. Posebno Rašica 
uživa velik ugled. Solidne kro
je in modele ima in znosne ce
ne. Vaša Almira je pa včasih 
predraga. Poglejte tale pulover 
za — 11.520 S-din. Od 12. febru
arja, ko smo jih dobili, do 30. 
marca nismo niti enega prodali. 
Angora je solidnejša.«

Priznam, da bi se sama za
dovoljila tudi s pleteninami iz 
drugih jugoslovanskih tovarn, 
ne z vsemi, ki jih prodaja za
grebška Nama, marsikatera je 
pa prikupna za oči in denarni
co. Le v Sloveniji je ne boste 
dobili.

SLOVENSKA ŽENSKA 
KONFEKCIJA 

BREZ KONKURENCE
Prodajalka ženske konfekci

je v novi veleblagovnici zagreb
ške Name je delala takšno re
klamo za plašče ljubljanske 
Modne konfekcije, kakor da bi 
imela pred seboj omahljivo po- 
trošnico, ki se ne more odločiti, 
ali bi kupila ali ne.

»Pa to je izredno. Kvaliteta, 
model, kroj...

Res plašči niso poceni, toda 
ni ženske, ki ji ne bi dobro pri
stajali.«

V stari veleblagovnici je 
prodajalka podobno hvalila Go
renjska oblačila in škofjeloški

DELAVSKA 
OTNOST5 o« 01

Glasilo Republiškega sveta ZSJ 
za Slovenijo, Izdaja CZP De
lavska enotnost v Ljubljani. 
List je bil ustanovljen 20. no
vembra 1942. Urejuje uredniški 
odbor. Glavni in odgovorni 
urednik

MILAN POGAČNIK 
Naslov uredništva in uprave: 
Ljubljana, Dalmatinova ul. 4, 
poštni predal 813/VI, telefon 
uredništva 316-672, 316-695,
312-402 in 310-033, uprave 310-033. 
Račun pri Narodni banki v 
Ljubljani, št. NB 501-1-991, de
vizni račun pri Kreditni banki 
In hranilnici Ljubljana, št. 
501-620-7-32000-10-3204-486. - Po
samezna številka stane 50 N-par
- 50 S-dln. — Naročnina je 
četrtletna 6.50 N-din — 650 S-din
- polletna 13 N-dln — 1300 S-dln 
in letna 26 N-din — 2600 S-dln
- Rokopisov ne vrača m,o. — 
Poštnina plačana v gotovini.
- Tisk in klišeji CZP -Ljudska

pravica«. Ljubljana

Kroj in s to hvalo opravičevala 
višje cene.

Toda v' moški konfekciji in 
srajcah dajejo prodajalke pred
nost tovarnama Rio z Rijeke in 
DTR, čeprav naša Mura uživa 
pri kupcih velik ugled in ima 
velik krog odjemalcev.

V otroški konfekciji ima na
ša Jutranjka na slovenskem tr
žišču malo manj kot monopol, 
v zagrebški Nama pa vidiš, da 
ima pravzaprav resne konku
rente v podjetju Ugled iz Te- 
merina in v zagrebški Trešnjev- 
ki, ki pa kdo ve zakaj ne pro
dreta k nam. Morda zavoljo 
zmernejših cen in zamrznjenih

grebški Nama izdelke iz vse Ju
goslavije.

SE MAJHNO POJASNILO
Zakaj smo pravzaprav tako 

na široko publicirali poslovanje 
zagrebške Name? Iz propagand
nih namenov prav gotovo ne, 
ker nam prispevkov ni plačala, 
niti nas ni prosila, da pišemo o 
njej.

Gre dejansko za nov odnos 
do potrošnikov, ki je v sedanjih 
tržnih pogojih in preobilju indu
strijskega blaga nujen. Gre za 
nov odnos med industrijo in tr
govino, ko proizvodni diktat 
prevzema trgovina. Ob seda-

Z AN ESU IVO 
VARUJE 
KOŽO 
PRED 
SONČNIMI 
OPEKLI
NAMI, JO 
OSVEŽUJE, 
NEGUJE 
IN JI DAJE 
OBSTOJNO 
TEMNO 
BARVO

IRS KRKA

krema 
mleko 
spray olje 
spray pena

KRKA

TOVARNA ZDRAVIL 

NOVO MESTO

marž? Ali zavoljo zapiranja 
slovenskega tržišča, kot so re
kli na upravi Name?

»Vprašajte v Modni hiši, za
kaj ne prodaja DTR srajc,« je 
svetoval glavni direktor Balen.

»Modno hišo je zgradila slo
venska tekstilna industrija kot 
svoj prodajni prostor,« sem brž 
sama odgovorila.

»Tako se govori, v resnici je 
v njej več sredstev iz republi
škega rezervnega sklada kot od 
industrije. Mi smo bolj fair do 
potrošnikov. Poglejte tale spi
sek.«

Na listu, ki ga je položil 
predme, je bil seznam dobavi
teljev moških srajc in lanska 
enajstmesečna vrednost odku
pa: DTR ... 281 milijonov sta
rih din, Ramensko 55 milijo
nov, Pik Maribor 106 milijonov, 
Toper 61 milijonov, Labod 75 
milijonov.

Krog dobaviteljev sega od 
Triglava do Djevdjelije, kdo 
ostane v njem, bo odločil po
trošnik preko odkupa. V vele
blagovnicah sem se preoričala, 
da ne gre zgolj za besede, am
pak da resnično dobite v za-

©

njem, še vedno neproučenen 
tržišču in nerazviti konjunktur 
ni službi trgovina na podlag 
prodaje najlaže usmerja proiz 
vodnjo in z odkupovanjem naj 
boljšega po zmernih cenah pri 
siljuje tovarne, da izboljšujej 
kakovost in racionirajo proiz 
vodne stroške.

Ker zagrebška Nama pri po 
slovnem povezovanju ni zaprt 
v republiške meje, kupcem nu 
di najboljše jugoslovanske iz
delke, in sicer po zmernih in z; 
več mesecev stabilizaranih ce 
nah, kar je še posebej pohvalno 
S tem pa postaja odločilen tud 
njen vpliv pri stabilizaciji cei 
v industriji, ki jo pogodbeno z; 
daljši čas zavezuje, da svojil 
izdelkov ne draži.

O teh gospodarskih predno 
stih bi morda kazalo kdaj pose 
hej pisati, z objavljenimi pri 
spevki smo imeli drug namen 
spodbuditi naša trgovska pod 
jetja k večji poslovni prožnosti 
k večji poslovni morali in 1 
večjemu spoštovanju potrošni 
kov, hkrati, pa vsai delno prika 
zati, koliko slovenska industrija 
velja na jugoslovanski potroš
niški in trgovinski borzi.

DELAVSKA ENOTNOST — St. 15 — 13. aprila 1968

POMENEK

Po
mladno
sonce

Pravkar je zadnji čas, da 
pričnete misliti na vpliv 
sonca na videz vašega 
obraza. Pomladansko sonce 
ima izredno moč, ki jo 
moramo upoštevati z vse
mi njenimi dobrimi in sla
bimi lastnostmi.

Lepo ogorela koža je 
namreč želja vsake izmed 
nas; poleg estetskega zado
voljstva pa je zagorela 
koža tudi v zdravstvenem 
in kozmetičnem smislu zelo 
zaželena. Sončni žarki vpli
vajo na tvorbo vitamina D, 
ki je organizmu nujno po
treben. Se posebno pa ko
ristijo mastni koži in taki, 
ki rada tvori mozolje, na 
katere sončni žarki vpliva
jo negativno.

Za lepo ogorelo kožo pa 
ni dovolj le sončenje; naj
prej morate kožo na son
ce pripraviti s pomočjo 
kozmetičnih pripomočkov. 
Svetujem vam uporabo 
kreme oziroma mleka 
DELIAL. Kremo DELIAL 
namažete v tanki plasti na 
očiščeno kožo obraza oziro
ma telesa. Blagodejni uči
nek sonca se s pomočjo 
kreme Delial izredno pove
ča. Koža zagori enakomer
no, brez rdečice, ki je nuj
na, če kožo prvič nezava
rovano izpostavite soncu. 
DELIAL pa pomaga koži, 
da hitro preide vmesno 
fazo eritema in čimhitreje 
ogori. Seveda pa delial. 
preprečuje prekomerno 
osončenje oziroma sončne 
opekline. Svetujem vam, 
da kožo, zaščiteno z De- 
lialom, izpostavite sončnim 
žarkom prvi dan pol ure. 
vato pa vedno dalj časa. 
S tem se boste polagoma 
tako privadili, da boste v 
poletni vročini že ves dan 
na soncu.

Uporaba DEL1ALA pa ni 
pomembna samo takrat, 
kadar se namenoma izpo
stavite sončnim žarkom. V 
pomladnih dneh ima soncd 
že tolikšno moč, da ros 
tudi po poti po mestu 
hitro preveč obsije. Tako 
vam svetujem preventivno 
uporabo DELIALA, ki ga 
uporabite namesto običajne 
dnevne kreme. Po uporabi 
DELIALA je koža mehka 
in voljna, enakomerno 
rjava in pripravljena na 
poletno sonce.

In še eno področje pri 
negi obraza, kjer zavzema 
DELIAL pomembno mesto: 
obsevanje z ultravioličasti- 
mi žarki. V primeru, da 
nimate možnosti sončenja, 
da vso zimo niste bili na 
snegu in da čakate na po
letno sonce, bi bilo pamet
no, da kožo vmes od časa 
do časa obsevate z ultra- 
violičastimi žarki. Obseva
nje krepi ves organizem, 
saj se poveča tvorba vita
mina D in daje, pravilno 
dozirano, lep in negovan 
videz. Se posebno je to 
priporočljivo za mastne 
kože, ki se s tem sušijo, 
Pred obsevanjem namažite 
obraz oziroma telo s tan
ko plastjo kreme DELIAL 
in se obsevajte prvi dan 
eno minuto, nato vsak dan 
eno minuto dalj do 10 mi
nut. Z obsevanjem boste 
kožo lepo pripravili na po
letno sonce, obenem pa lah
ko pazili na kontinuirano 
prijeten zagoren videz 
obraza.

PH. MANJA PEČNIK



Za dom in druihio

Zanimiva pobuda Kreditne banke in hranilnice Ljubljana

. •• v.r : v.;.
Najbrž bomo vsi soglašali s trditvijo, da se z denarnim varčevanjem izražajo tudi kul

turne razmere naroda, njegova gospodarnost in varčnost. Dragocena vrednota je, če kdor 
koli zavestno misli na jutrišnji dan In če Ima za primer nepredvidenih težav in stroškov 
na voljo nekaj rezerve — prihrankov. Slovenci že od nekdaj slovimo po tem, da prihranke 
pridno nalagamo na hranilne knjižice pri poštah in pri bankah. NI naključje, da so prav 
zaradi tega prihranki na prebivalca najvišji ravno v naši republiki In da navzlic reformi 
še kar naprej naraščajo. Zdi se, da varčevalcev pri tem niti najmanj ne moti, da je var
čevanje povezano s precejšnjo zamudo časa, s čakanjem pred bančnimi okenci in podob
nim. Kakor ima namreč varčevanje v naši republiki že dolgoletno tradicijo, tako Je vko- 
remnjeno tudi prepričanje, da poslovanje z banko nujno zahteva pota, čakanje. Izpolnje
vanje številnih obrazcev in

BANČNO OKENCE V 
VSAKEM PODJETJU 

V MESTNI HRANILNICI 
Ljubljanski, ki predstavlja
specializirano enoto Kreditne 
banke in hranilnice Ljubljana, 
Pa so drugačnega mnenja, Kot 
banka so seveda zainteresirahi, 
da bi kar najbolj pdspešili na
daljnji razvoj denarnega var
čevanja. Svoj poslovni interes 
Pa seveda lahko dosežejo le ta
ko, da poslovanje približajo

Ste slišali«..
.... da potrebujejo na

predni kmetovalci v razvi
tih državah v povprečju 
samo 36 minut živega dela, 
da pridelajo 100 kg pšenice 
— pri nas pa 2 uri;

... da pri nas sploh ne 
bi bil potreben'uvoz pšeni
ce, če bi pridelala kmetij
ska podjetja na zemlji, kjer 
danes sejejo pšenico, toliko 
kot kmetovalci v drugih 
razvitih državah, V tem 
primeru bi pridelali v Ju
goslaviji letno 400.000 ton 
pšenice več;

...da delajo pri nas vsa
ko leto v povprečju pri
bližno 700 ur na hektaru, 
posejanem s sladkorno pe
so, rta naših najboljših po
sestvih pa samo 180 ur, kar 
je hkrati tudi svetovna 
norma;

.., da potrebujemo v Ju
goslaviji za pridobitev 100 
litrov mleka povprečno 9 
delovnih ur, medtem ko 
znaša svetovna norma dve 
uri. S temi dosežki pa se 
ne morejo meriti niti naša 
najboljša podjetja v državi.

vse drugo.

varčevalcem in da njihove vrste 
pomnožijo tudi s tistimi posa
mezniki, ki morebitne prihran
ke spravljajo doma, čeprav se 
s tem odpovedujejo obrestim in 
čeprav so izpostavljeni nevar
nosti, da bodo morda tudi 
okradeni. Troje: obresti in po
polna varnost in tajnost pri
hrankov namreč pomeni naj
večjo prednost ter koristnost 
denarnega oziroma namenske
ga varčevanja.

Ob takšnih razmišljanjih je 
vzniklo spoznanje, da bi bilo 
zelo koristno, če bi v delovnih 
organizacijah začeli ustanavljati 
tako imenovane hranilne bla
gajne. Tako bi v vsakem pod
jetju ali ustanovi, kjer koli bi 
se pač za to odločili, imeli last
no bančno ekspozituro, ki bi 
skrbela za vse posle v zvezi s 
hranilnimi vlogami. Hranilni 
blagajni v delovni organizaciji 
namreč pripada enak status, 
kakršnega imajo blagajniška 
okenca v,kateri koli banki ali 
njeni poslovni enoti. Ce bi bilo 
tako, varčevalcem ne bi bilo 
treba nositi denarja v banko ali 
na pošto, ki razen drugega spre
jema tudi hranilne vloge na 
knjižice Kreditne banke in hra
nilnice Ljubljana; ne bi bilo 
treba izgubljati časa s tem, da 
bi vsakič sproti v banki tudi 
dvigali denar, marveč bi vse to 
lahko opravili v lastnem pod
jetju. Hranilne knjižice, ki bi 
jih izdajale hranilne blagajne, 
bi seveda bile polno veljavne 
bančne hranilne knjižice. To 
pomeni, da bi z njimi varče
valci lahko vlagali ali dvigali 
denar v kateri koli banki v naši 
republiki pa tudi na vseh po
štah. Z drugimi besedami po
vedano: s takšno organizacijo 
bi denarno varčevanje še bolj 
približali varčevalcem, saj bi 
le-ti imeli širše možnosti, da za

poslovanje z banko izgubijo kar 
najmanj časa.

DO SKRAJNOSTI 
POENOSTAVLJENO 

POSLOVANJE
Kakor zdaj pripovedujejo v 

MESTNI HRANILNICI LJUB
LJANSKI, je ta njihova pobuda 
naletela na dokajšen odmev, 
čeprav odziv le še ni tolikšen, 
kakršen bi lahko bil in kakrš
nega bi želeli. Menijo, da bi po 
kolektivih v zadnjih šestih me
secih, odkar uvajajo tak način 
poslovanja, delovalo že kaj več 
kot samo 52 hranilnih blagajn, 
če bi bili ljudje na splošno bolj 
poučeni o tem, kakšnih pred
nosti so kot varčevalci sploh 
lahko deležni.

Kot že rečeno, gre predvsem 
za to, da jim hranilne blagajne 
znotraj delovnih organizacij 
lahko prihranijo precej časa in 
potov. Čeprav te blagajne v 
bistvu pomenijo bančne ekspo
ziture, varčevalci lahko dnevno 
dvignejo na svoje knjižice po 
1.000 N-dinarjev; večje zneske 
pa lahko dvignejo po prejšnjem 
soglasju pristojne poslovne eno
te, v katero je hranilna blagaj
na vključena. To pa ne pomeni, 
da bi bile pravice varčevalcev 
kakor koli omejene,, saj je tak 
način poslovanja v navadi vse
lej, kadar varčevalec denarja 
ne dviga pri »matični« banki.

Hranilne blagajne poleg hra
nilnih vlog na vpogled spreje
majo tudi vezane vloge in po
sredujejo tudi sklepanje pogodb 
za vse oblike namenskega var
čevanja, kot na primer stano
vanjsko, kmetijsko varčevanje, 
varčevanje za letni dopust.

Ker imajo varčevalci pri 
hranilnih blagajnah enake pra
vice in dolžnosti kot vsi drugi 
varčevalci pri poslovnih enotah 
Kreditne banke in hranilnice

Ljubljana, so torej vključeni 
tudi v nagradna žrebanja veza
nih hranilnih vlog, ki jih ta 
banka občasno prireja za svoje 
varčevalce.

JAMSTVO S HRANILNO 
KNJIŽICO

So pa še druge prednosti 
takšnega varčevanja, ki jih 
MESTNA HRANILNICA LJUB
LJANSKA že uveljavlja oziro
ma jih še pripravlja. Kakor je 
povedal direktor te banke to
variš Ciro Lendovšek, niso iz
ključeni različni posebni aranž
maji za varčevalce pri hranil
nih blagajnah. Nekdo, ki na 
primer že varčuje, bi se želel 
udeležiti povsem določenega iz
leta, ki ga prireja katera od tu
rističnih organizacij. Kot varče
valcu bi mu — brez drugih 
jamstev — ali banka ali turi
stična organizacija odobrila go
tovinski kredit do določenega 
zneska, ki bi ga varčevalec nato 
postopoma odplačal. Na podo
ben način ta banka že odobrava 
kredite tudi za letni dopust.

Omenili smo samo dva drob
na primera, v čem še dodatno 
varčevalcu lahko koristi »po
daljšana roka« banke v delovni 
organizaciji. Z razmahom to
vrstnega varčevanja bodo ugod
nosti nedvomno še večje. Tako v 
MESTNI HRANILNICI LJUB
LJANSKI računajo, da bodo že 
do konca letošnjega leta hranil
ne blagajne v delovnih organi
zacijah zajele najmanj 30.000 
varčevalcev. Kot zanimivost naj 
povemo, da se v hranilne bla
gajne lahko vključijo tudi tisti 
varčevalci, ki so zdaj vključeni 
v poslovne enote Kreditne ban
ke in hranilnice Ljubljana.

Čeprav navadno menimo, da 
je poslovni odnos z banko v 
vsakem primeru zelo zapleten, 
vsaj za otvoritev in delovanje 
hranilne blagajne v delovni or
ganizaciji to ne velja. Potrebno 
je le to, da delovna organiza
cija na primeren način poskrbi 
za nemoteno delo in poslovanje 
hranilne blagajne, da pooblasti 
in izbere osebd, ki bo oprav
ljala te posle, in da dovoli pro
pagando hranilnega in namen
skega varčevanja v vseh svojih 
poslovnih prostorih. Za vse dru
go, vštevši nagrado za uslužben
ca hranilne blagajne, pa poskrbi 

. Kreditna banka in hranilnica 
Ljubljana. - —mgh

POSLOVNO ZDRUŽENJE

PBI
BHHHH
GRADBENO INDUSTRIJSKA POSLOVNA SKUPNOST 
SLOVENIJE

GIPOSS je najmočnejše združenje gradbenih podjetij v 
Sloveniji:
GORICA — Nova Gorica 
INGRAD — Celje 
PIONIR — Novo mesto 
OBNOVA — Ljubljana 
SAVA — Jesenice 
STAVBAR — Maribor 
TEHNIKA — Ljubljana

GIPOSS izvaja investicijska dela visoke In nizke grad
nje na notranjem in zunanjem tržišču.

GIPOSS uvaja industrializirano tehnologijo graditve.
GIPOSS izdeluje investicijsko tehnično dokumentacijo.
GIPOSS pospešuje in organizira inženiring.
GIPOSS vam nudi vse vrste objektov po zelo konkurenč

nih cenah.
Za nakup poslovnih prostorov, stanovanj in ga
raž v Ljubljani se informirajte pri Stanovanj
skem gospodarstvu STANDARD, Ljubljana, Ce
lovška 87, tel. 55-475, ki opravlja komercialno 
ln akvizitersko službo za GIPOSS.
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Pred nekaj dnevi se je spet nasmehnila sreča enemu 
izmed udeležencev Tomosovega nagradnega natečaja 
»DIANA ZASTONJ«. Konec marca je v Tomosovi pro
dajalni v Ljubljani prevzel avtomobil Diano 29-letni 
klepar Peter Polc iz Hotinje vasi pri Mariboru. Komaj 
štirinajst dni je minilo, odkar se je pripeljal domov z 
novim mopedom colibri T-12, ki si ga je na kredit kupil 
v prodajalni trgovskega podjetja »Merkur« — Avtotehna 
iz Maribora. Bil je seveda zelo presenečen, ko je izvedel, 
da je razen mopeda postal tudi lastnik Diane, saj zaen
krat na nakup avtomobila sploh ni mislil. Odtod verjetno 
tudi njegova izjava, da bo avtomobil prodal in se še 
naprej vozil s colibrijem. No, sam najbolje ve, kaj bolj 
potrebuje — avto ali denar. Za colibri in tovarno Tomos 
pa je njegova odločitev brezx dvoma velik poklon. Brez 
r?zloga se gotovo ni odločil za vozilo na dve kolesi!
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V aranžmaju PZJ
Počitniška zveza Jugoslavije, je mladinska organizacija, ki 

®rSanizira izlete, potovanja, oddih in tudi poskrbi za vse po
sebno, kar šteje k organizaciji takih uslug.
. Za člane NUDI POČITNIŠKA ZVEZA JUGOSLAVIJE SVO
JE USLUGE RAZMEROMA ZELO POCENI, CELOLETNA
cLanarina pa znaša komaj iq n-dinarjev. a tudi
Včlani PZJ bodo v aranžmaju te organizacije lahko poceni 
^eživeli. svoj dopust.

PZJ ima 25 domov in 27 letovišč. Domovi so odprti skozi 
Vse leto, medtem ko poslujejo letovišča le po nekaj mesecev 

leto.
Ker ima PZJ posejane svoje postojanke tako rekoč po vsej 

Jugoslaviji, se bomo danes dotaknili osnovnih podatkov le ne
katerih njenih domov in letovišč. Za podrobnejše informacije 
0 možnosti letovanja v aranžmaju Počitniške zveze Jugoslavije 
Pa priporočamo, da se obrnete kar na zvezo, ki ima svoje 
Poslovalnice skoraj v vseh večjih krajih Jugoslavije. Tu boste 
*.Udi dobili letošnji adresar PZJ, ki vsebuje vse potrebne po
datke...

VELIKA IZBIRA ZA MALO DENARJA
Na dopust v aranžmaju PŽJ greste lahko:

V. • V Banja Luko, kjer je Dom ferialaca na Gornjem Šeheru. 
:"0ni je odprt vse leto in ima na voljo 77 ležišč. Za člane PZJ 
!elJa prenočišče 5 N-dinarjev, za druge goste pa od 7 do 10 N- 
uiharjev. V domu boste lahko zajtrkovali za 1,5 N-dinarjev, 
‘nedtem ko je za kosilo in večerjo poskrbljeno v bližnji ekspres 
estavraciji.

x. Člane PŽJ bo tu veljal celodnevni penzion samo 18,20
N-dinarjev. _ ,
, Lom v Banja Luki leži pod znanim spomenikom na Sehid- 
kUcu, odkoder je lep razgled na mesto in okolico. Oddaljen je 

omaj 300 m 0(j mestne avtobusne postaje in 2 km od železniške 
r°*Jaje. Plaža na Vrbasu je oddaljena 150 m. Dom ima sodobne 
Oltarne naprave in dnevne prostore za goste...

® V Dubrovnik, kjer ima PZJ svoj dom na Cesti oktobrske 
revolucije. Dom je odprt vse leto in ima 110 ležišč. Za člane 
velja prenočišče 5 N-dinarjev, za druge obiskovalce pa od 6 do 
8 N-dinarjev na noč. Za prehrano tu ni poskrbljeno.

Gostje imajo na voljo strokovno vodstvo za oglede znameni
tosti našega najlepšega mesta ob Jadranski obali. Dom je od
daljen 2,5 km od železniške postaje ...

d V Ohrid, kjer je dom PZJ »Mladost«. Odprt je od 1. ja
nuarja do 15. junija in od 3. septembra do 31. decembra.

Dom »Mladost« ima 100 ležišč. Prenočišče velja 5 N-dinar- 
jev, za nečlane pa od 6,5 do 10 N-dinarjev.

Dom ima v vsakem letnem času toplo in hladno tekočo vodo, 
od mesta pa je oddaljen 1,5 km.

d Na Plitvička jezera, kjer posluje center PZJ od 15. do 
30. junija in od 1. septembra do 15. oktobra. Center ima 280 
postelj, prenočišče pa velja 4 N-dinarje, za nečlane pa od 5 do 
6 N-dinarjev.

Za člane PZJ veljajo na Plitvicah 3 obroki dnevno komaj 
8,5 N-dinarjev, kar pomeni, da je treba tu odšteti za celodnevni 
penzion le 12,5 N-dinarjev.

Objekt je v centru področja Plitvičkih jezer, ki so zaradi 
svoje edinstvene lepote postala narodni park. Gostom so tu na 
voljo med drugim tudi najrazličnejši športni objekti...

d V Split, kjer Ima PZJ svoj Omladinski hotel Maksima 
Gorkog. Hotel je odprt skozi vse leto. Ima 210 postelj, cena 
prenočišča pa je 7 N-dinarjev za člane in od 7 do 10 N-dinarjev 
za nečlane. Trije obroki dnevno stanejo til od 13 do 15 N- 
dinarjev.

Dom ima svojo restavracijo, v sobah so tuši s toplo in hlad
no vodo. Počitnice v Splitu bodo še posebno zanimive za vse 
tiste, ki si radi ogledujejo kulturno zgodovinske spomenike. 
Naj tu omenimo le Dioklecijanovo palačo, arheološki, etno
grafski muzej in pomorski muzej ter Meštrovičevo galerijo.

Poleg naštetih domov ima PZJ svoje domove še v Beogradu, 
V Bihaču, na Bledu, v Crepoljskem pri Sarajevu, v Hercegno- 
vem, v Nišu, v Novem Sadu, v Paliču, v Peči, v Puli, na Reki, v 
Sarajevu, v Skopju, na Srednjem vrhu nad Martuljkom, v Ši
beniku, v Titovem Užicu, v Velenju, v Zadru ln v Zagrebu.

Svoja letovišča pa ima PZJ:

d V Cavtatu, kjer je letovišče »Jadranka«. Gostje bivajo tu 
v šotorih, izmene pa trajajo 15 dni. »Jadranka« posluje od 
1. junija do 15.‘septembra. Kapaciteta »Jadranke« je 210 po
stelj, dnevni penzion pa znaša za člane PZJ 15 N-dinarjev, za 
druge pa od 18 do 22 N-dinarjev.

Cavtat je malo mestece v Zupskem zalivu, oddaljeno 17 km 
od Dubrovnika. Znano je po lepem borovem gozdu in prijetni 
plaži.

d Na Korčuli, kjer ima PZJ svoje letovišče in vikend hišice. 
Izmene se pričnejo s 22. junijem, 9. julijem, 25. julijem in 
10. avgustom. Kapaciteta letovišča je 130 postelj. Dnevni pen
zion znaša 13,60 N-dinarjev, za nečlane pa od 16,80 do 21,10 
N-dinarjev.

Letovišče na Korčuli leži v gostem borovem gozdu in ima 
lepo peščeno plažo, komaj 300 m oddaljeno. Korčula je polna 
zgodovinskih spomenikov, posebno pa slovi po mestnem muzeju 
in katedrali Sv. Marka ...

V Makarski, kjer ima PZJ svoje letovišče, znano pod ime
nom Goran-Savinja. Tu je prostora za 500 gostov, ki prebivajo 
pod šotori in v vikend hišicah. Letošnje izmene se prično 18. in 
30. junija, 12. in 24. julija, 5., 17 in 29. avgusta. Dnevni pen
zion velja 13,50 N-dinarjev, za nečlane pa od 15 do 17 N-din.

Makarska je znan letoviški center v Dalmaciji, ki slovi 
predvsem po kristalno čistem morju in bujnih borovih gozdo
vih. Letovišče Goran-Savinja ima svojo plažo, kjer so kopalcem 
na voljo tudi tuši. Letovišče ima svoj bife, filmske predstave, 
pester zabavni program, plavalno šolo, bogat športni program 
itd.

ZAHTEVAJE ADRESAR PZJ 1968
PZJ Ima svoja letovišča še v Baški vodi, v Bezdanu, Cre

poljskem, v Čortanovcih, v Dečanih, v Lazarpolju, v Nauiau, v 
Omišu-Rogaču, v Paliču, v Petrovacu na moru, v Premanturi, v 
Pretoru, v Pulju, na Punatu, na Risanu, v Trpanju, v Viganju, 
na Vlasini, v Zadru, v Ulcinju in v Zeleniki.

Skratka, možnosti za oddih v okviru PZJ so skoraj neome
jene, cene pa razmeroma sprejemljive.. Zato še enkrat: kdor 
želi podrobnejše informacije za svoj letni oddih »pod streho« 
PZJ, naj se obrne na najbližjo poslovalnico organizacije, kjer 
bo prejel letošnji adresar z vsemi potrebnimi podatki. —a.

DELAVSKA ENOTNOST — St. 15 — 13. aprila 1968



Izobraževanje in "kultura

Prejšnji teden je bil v Ljubljani posvet predstavnikov manj
ših — društvenih — kinematografov, ki ga je organiziral Odbor 
za film in TV pri Republiškem svetu Zveze kulturno prosvetnih 
organizacij Slovenije.

Povod za posvetovanje so nevzdržne ekonomske razmere, v 
katerih so se znašli zadnje leto vsi (108) manjši kinematografi 
na podeželju, pa tudi v nekaterih občinskih središčih. Sodu je 
izbilo dno dejstvo, da bi vsi ti kinematografi s 1. IV. 1968 mo
rali plačevati enake dajatve kot ostali »večji« v mestih in moč
nejših industrijskih središčih, npr. v Ljubljani, Mariboru, Celju, 
Kranju, Jesenicah itd. (20 % za napredek domačega filma, 10 % 
občinski prometni davek, obresti od poslovnega sklada, za JRK, 
Skopje itd.). To pa pomeni, da že takoj lahko preneha z delom 
približno 60 % vseh malih kinematografov v Sloveniji.

Razlogov za to je več. Gotovo pa je glavni, da zaradi slabo 
urejenih dvoran in pomanjkljive tehnične opreme le-teh, števi
lo obiskovalcev kino predstav iz leta v leto pada. To pa je tudi 
razumljivo, saj so dvorane, ali bolje rečeno, prostori, v katerih 
predvajajo filme, največkrat nevzdržni, slabo ogrevani, taki, 
kot je povedal predstavnik iz Velikih Lašč: obiskovalci prihaja
jo zaviti v koce, če hočejo zdržati do kraja predstave itd.

Tehnična oprema je tudi zastarela. Nekateri projektorji da
tirajo izpred druge svetovne vojne (Krajevna skupnost Tomaž 
pri Ormožu 1925). Nekaj je novejših, vendar brez ostalih tehnič
nih pripomočkov. Skratka, dvorane in tehnična opremljenost ne 
zadovoljujejo nobenih normativov, zato tudi ni mogoče pričako
vati večjega obiska in tudi ne vidnejših finančnih dohodkov.

Potreben je 
takojšen ukrep!

Število predstav se giblje od 2 do 12 na teden. V Sloveniji 
So samo štirje društveni kinematografi, ki dosežejo 12 predstav 
tedensko (Trbovlje, Zagorje, Sežana). Cene vstopnic so od 1,25 
do 2,10 N-din. Število sedežev pa je od 100 do 498.

Najnovejši podatki, ki jih je zbral Odbor za film in TV pri 
RS ZKPO Slovenije od 43 društvenih kinematografov, pa kaže
jo tudi druge značilnosti. V vseh teh kinematografih je bilo v 
letu 1967 — 1,089.141 obiskovalcev in to predvsem manj situira
nih delavcev in kmečkih prebivalcev, ki jim je film največkrat 
tudi edina kulturna pridobitev in zabava. Od zgoraj omenjene
ga števila društvenih kinematografov jih 16 plačuje najemni
no. V 36 kinematografih imajo honorarno zaposlene osebe, ka
terih honorar znaša 20 do 200 N-din na mesec. Ti podatki sicer 
ne povedo mnogo, kažejo pa vsaj delno sliko, v kakšnih po
gojih delujejo društveni kinematografi in kaj lahko od njih pri
čakujemo.

Udeleženci posvetovanja so bili enotnega mnenja, da je na
daljnjemu siromašenju kinematografov treba napraviti konec, 
pa čeprav tudi na račun filmske proizvodnje, ki doslej ni vedno 
opravičila dodeljenih ji družbenih sredstev. Nihče od navzočih 
ni bil proti družbenim dajatvam, menili pa so, da je pri ob
davčevanju društvenih kinematografov treba najprej videti nji
hove zmogljivosti in pomen, ki ga izven večjih industrijskih 
središč imajo. Zavzemali so se za progresivno obdavčitev, katere 
startna osnova naj bi bila najmanj 100.000 N-din letnega bruto 
dohodka. Kinematografi izpod tega dohodka naj bi b\li opro
ščeni vseh dajatev. Tak sistem so uveljavili tudi v BiH.

Udeleženci posvetovanja so naročili odboru za film in TV 
RS ZKPOS, da naj seznani vse pristojne organe z vsebino po
svetovanja in zahteva takojšnje ukrepe, kajti vsako odlaša
nje lahko povzroči kinematografski mreži Slovenije še večje ne
všečnosti. Hkrati so opozorili na potrebo, da v prihodnjih raz
pravah o kinofikaciji in pri urejanju principialnih vprašanj 
kinematografije obvezno sodelujejo tudi predstavniki kinema
tografske mreže.

MARTIN ZAKONJŠEK

AKTUALNA TEMA
PO SEJI IZVRŠNEGA ODBORA REPUBLIŠKE IZOBRAŽEVALNE 
SKUPNOSTI

Razkorak je prevelik
Na zadnji seji izvršnega odbora republiške izobraževalne skupnosti so razpravljali o osnut

ku predloga meril in pogojev za določanje posebnih dopolnilnih sredstev temeljnim izobraže
valnim skupnostim, s katerimi naj bi usklajevali pogoje za delo in razvoj osnovnega in srednjega 
šolstva v Sloveniji. Po dolgi in boleči razpravi pa so sklenili, da bodo skupščino obvestili, da 
meril ni mogoče sprejeti, ker so letošnja sredstva temeljnih izobraževalnih skupnosti in repub
liška dopolnilna sredstva tako nizka, da meril ni mogoče uveljavljati oziroma bi jih ob večjem 
prestruktuiranju lahko uveljavili le v višini 70,1% proti postavljenim ovrednotenim merilom.

Kaj vse to pomeni?
Če bi znotraj cene pedago

ške ure postavili kot izhodišče 
osebni dohodek na učitelja 750 
N-din, za predmetnega učitelja 
pa 950 N-din, je po sedanjih 
podatkih denarja pri temeljnih 
in republiških izobraževalnih 
skupnosti letos toliko, da bi ta 
merila lahko pokrili samo s 
70,7 odstotka. Torej bi lahko 
letos garantirali nič več kot 
525 N-din na delovno mesto 
učitelja (seveda upoštevajoč vsa 
delovna mesta, ne le zasedena!), 
za predmetnega učitelja pa 605 
N-din, za pomožno osebje pa le 
330 N-din. 70,7 odstotka vred
nosti cene pedagoške ure raz
rednega pouka bi torej bilo le 
153 N-din, predmetnega pouka 
pa 192,70 N-din. Seveda so ti 
izračuni narejeni na osnovi po
datkov o lanskih planiranih 
sredstvih za šolstvo, ker po
datki o potrošnji še v celoti niso 
zbrani.

Ob tem je seveda takoj treba 
povedati (da ne bi bilo nespo- 

bi bili osebni do- 
učiteljev vendarle višji, 

saj kot že rečeno, mnoga delov
na mesta še niso zasedena in 
osebni dohodki, predvideni za ta 
še nezasedena delovna mesta, bi 
se prelivali na osebne dohodke 
zaposlenih oziroma za nadure 
oziroma za strokovno izpopol
njevanje.

Uveljavitev meril bi tudi 
terjala veliko prestrukturiranje 
dopolnilnih sredstev. Lani je 
namreč bilo od republike doti- 
ranih 24 občin, po merilih re
publiške izobraževalne skupno
sti pa naj bi z 51 milijoni N- 
din letos sofinancirali 43 te
meljnih izobraževalnih skupno
sti. Premiki bi bili zelo boleči: 
nekatere občine bi zgubile tudi 
40 odstotkov lanske dotacije, ki

razuma), da 
hodki

i--------------- :----------- sjvVVVVvdr

I tudi vas jezi ?

...če v vsem stanovanju vonjate jedi, ki jih 
pravkar kuhate?

...če se mora vaš otrok igrati na slabem zra
ku?

...če se vam oblačila navzamejo vonja po je
deh in ste v zadregi pred gosti?

...če je vaše vsakodnevno delovno okolje potno 
pare, dima in neprijetnega vonja, pohištvo 
pa vlažno in mastno?

Rešitev je tu! V tujini, kjer izdelek že nekaj 
časa s pridom uporabljajo, so mu nadeli ime 
»čarovnik v kuhinii«. K nam prinaša to korist
no navest CHROM METAL iz Velenja.

Imenuje se .

NEVŠEČNOSTI JE KONEC — »AERFILTER* 
BO STORIL SVOJE!

nhr*am n min!

M
V E L E N J E

pa je več ali manj bila uporab
ljena za šolstvo, druge bi zopet 
dobile znatno več, med njimi 
tudi nekatere tiste, ki niso pre
jele lani dotacije, a je stanje 
njihovega šolstva zelo težko. 
Veliki premiki bi bili težki in 
boleči tudi zaradi tega, ker se 
je lani dotiranim občinam za
gotavljalo (ne s strani repub
liške izobraževalne skupnosti!), 
da bodo namenska sredstva za 
šolstvo v isti višini, le po drugi 
poti in direktno v sklade za 
šolstvo, prejeli tudi letos. Zna
no je, da je razpon prispevkov 
za šolstvo letos v občinah od 
0,79 do 5,2 odstotka. Najnižje 
prispevne stopnje so seveda v 
tistih občinah, ki so lani iz re
publiške dotacije več ali manj 
v celoti financirale svoje šol
stvo.

Stališče izvršnega odbora je,
da v taki situaciji prerazdelitev 
dopolnilnih sredstev po merilih 
v celoti ni možna. Skupščini 
bodo zato predložili nekaj va
riant, kolikšen odstotek vseh 
dopolnilnih sredstev namreč naj 
bi se kot dotacija razdelil lan
skim dotirancem, kolikšen od
stotek pa naj bi republiška izo
braževalna skupnost že po no
vih merilih razdelila. Sklenili 
so tudi obvestiti javnost o na
stalem položaju, saj ljudje, ki 
ne delajo v prosveti, pogosto ne 
verjamejo, da je stanje tako 
boleče. Sklenili so obvestiti re
publiško konferenco SZDL tudi 
o • tem, saj so oči prosvetnih 
delavcev uprte danes predvsem 
v republiško izobraževalno 
skupnost, od katere terjajo, 
da šolstvu v družbi izbori

boljši položaj. Le-ta pa seveda 
ne more biti odgovorna za 
posledice iz preteklosti. Skle
nili so, da bodo tudi republiško 
skupščino seznanili s kvantifi
kacijo na osnovi postavljenih 
meril, ki bo morala odločiti o 
tem, s kakšno dinamiko bomo 
v Sloveniji razreševali stanje v 
šolstvu. Člani IO pa so bili tudi 
mnenja, da uveljavljanje oseb
nih dohodkov v višini 750 oz. 
950 N-din ni v skladu z zako
nom o zavodih, saj je doseženo 
slovensko povprečje že 915 N- 
din. V tem smislu bodo predlo
žili skupščini primerjalno gra
divo, ki ga je o osebnih dohod
kih prosvetnih delavcev v Ljub
ljani in Mariboru pripravil RO 
sindikata delavcev družbenih 
dejavnosti Slovenije in ki te
melji na primerjavah z gospo
darstvom.

Ob koncu seje so sklenili, da 
bodo nakazali štirim skupnostim 
akontacije za premostitev naj
težjega stanja: Ajdovščini 150 
tisoč N-din, Ptuju 150.000 N-din, 
Zagorju 130.000 N-din in Ko
čevju 30.000 N-din.

SONJA GAŠPERŠIČ

RAZPRAVA O TEZAH ZA ZAKON O UCENCIII V GOSPODARSTVU

Dva tipa strokovnih šol?
Te dni so posamezni sveti Gospodarske zbornice Slo

venije razpravljali o tezah za nov republiški zakon o 
učencih v gospodarstvu.

»Dokaj neurejene razmere na področju šolanja 
učencev v gospodarstvu nujno silijo, da se celotna pro
blematika okrog tega uredi s posebnim republiškim za
konom. Da je to potrebno, je že lani ugotovila tudi re
publiška skupščina, ki je v resoluciji o izvajanju go
spodarske politike v minulem letu nakazala potrebo, da 
se ob tesnejšem sodelovanju delovnih organizacij, zlasti 
s področja trgovine, gostinstva in obrti ter Gospodar
ske zbornice Slovenije in združenj pravno uredi pod
ročje izobraževanja mladine v delovnih organizacijah 
in pri samostojnih obrtnikih,« je bilo med drugim po
vedano na seji sveta za obrt republiške Gospodarske 
zbornice.

Največ razprave pa se je do
slej na dveh zborničnih svetih, 
to je na svetu za trgovino in 
svetu za obrt, razvilo predvsem 
okrog tega, kdo naj pravzaprav 
učencem v gospodarstvu omo
goči kvaliteten praktičen pouk?

Po sedanji ureditvi sta nam-

PTUJ:

reč v gospodarstvu dolžna dati 
praktično znanje delovna orga
nizacija oziroma zasebni moj
ster. Razen tega pa nekatere šo
le omenjenim učencem tudi sa
me nudijo praktično znanje v 
lastnih delavnicah. Zavoljo tega 
se je prav ob tem izoblikovalo

Razprava o razvoju 
izobraževanja

Občinski sindikalni svet v Ptuju je 2. aprila organi
ziral predkongresna razpravo na osnovi gradiva (Nadalj
nji razvoj izobraževanja glede na krepitev družbeno
ekonomske moči delavskega razreda), ki ga je pripra
vila delovna skupnost pri CS Z S J. Na razpravo so po
vabili posamezne sindikalne delavce iz gospodarskih 
delovnih organizacij in iz posameznih institucij, ki se 
ukvarjajo, z vzgojo in izobraževanjem mladine in od
raslih na področju občine Ptuj.

Na osnovi uvoda v razpravo 
se je razvila živahna diskusija 
o problemih, ki so posebno pe
reči na območju občine. Finanč
na sredstva, ki se na področju 
te komune dajejo za vzgojo in 
izobraževanje (v ta namen se 
odvaja več kot polovica občin
skega proračuna) ne zadoščajo 
za normalno delovanje osnov
nih šol. Težave pa se pojavljajo 
tudi pri financiranju strokovnih 
šol. S tem v zvezi je bilo po
udarjeno, da je neustrezno re
šeno dvoje: po eni strani je 
vprašljiva višina sredstev, ki 
jih lahko družba daje za
vzgojo in izobraževanje, ne
ustrezno rešena pa je tudi deli
tev teh sredstev.

Posamezniki so tudi menili, 
da je povezanost gospodarstva 
z izobraževalnimi institucijami 
slaba in da je treba vzpostaviti 
takšne odnose na samoupravni

osnovi (formirati posebne izo
braževalne skupnosti), da bodo 
gospodarske in negospodarske 
delovne organizacije vplivale na 
sistem in politiko izobraževanja.

Mnogi so se v razpravi do
taknili tudi ugotovitve, da je 
šolanje omogočeno predvsem 
mladini (zapostavljeni so zapo
sleni, ki morajo plačevati v 
mnogih primerih šolnino), ki se 
redno šola in živi v ugodnih 
socialnih razmerah. Pridobitev 
osnovne splošne izobrazbe naj 
bi bila omogočena slehernemu 
državljanu, nadaljnje šolanje na 
osnovi družbenih sredstev pa 
naj bi bilo omogočeno tistim 
(ne glede na socialni položaj!), 
ki z znanjem in sposobnostjo 
opravičijo nadaljnje izobraže
vanje oziroma usposabljanje za 
zahtevnejše poklice.

F. P.

vprašanje, ali ne bi bilo prav* 
da bi te šole, ki izobražujejo 
učence za gospodarstvo, nudile 
bodočim kvalificiranim delav
cem le • kvalitetno teoretično 
znanje? To zategadelj, ker je 
znano, da imajo omenjene šole 
dokaj slabo opremljene delavni
ce ali so celo brez teh delavnic 
in praktičen pouk zaradi tega* 
ker ga imajo na učnem progra
mu, izvajajo zelo improvizirano- 
Res pa je, da šole, ki izobražuje^ 
jo učence za gospodarstvo, tudi 
same silijo k praktičnemu P°u' 
ku v lastnih delavnicah, prePT°* 
sto zaradi tega, ker si na ta na
čin lajšajo svoj materialni po
ložaj in tudi razmere za tiste, 
ki so zaposleni na teh šolah. 
Nevzdržno je namreč, da se ve
čina teh šol v lastnih delavni
cah usmerja v serijsko proiz
vodnjo tega ali onega izdelka- 
Pri takšnem »praktičnem« pou
ku pa je kaj malo verjetno, da 
šola nudi učencu, ki se priprav
lja za gospodarstvo, vse tisto po; 
trebno praktično znanje, 1° 
ga zahteva delovno mesto v ka
terikoli delovni organizaciji.

»Čimprej je treba doseči,- ie 
sledila pripomba na svetu za 
obrt, »da strokovne šole, ki n!' 
majo pogojev za normalen in 
kvaliteten praktičen pouk, ne b1 
postale poklicne šole, kot je t0 
predvideno v tezah za nov re
publiški,- zakon o učencih v S°' 
spodarstvu .. .«

Sploh sta bila dana dva 
predloga, da bi imeli dva tipa 
strokovnih šol; to je vajensk6 
šole, ki bi teoretično dopolni6' 
vale znanje učencev, ki si Sa 
pridobijo na delovnem mestu v' 
gospodarski organizaciji ali Prl 
zasebnem obrtniku in pa P°' 
klicne šole, ki bi dajale učeO' 
cem vse potrebno teoretično & 
praktično znanje.

Mnogo pripomb pa je bilo U' 
rečenih tudi na račun šolnikov’ 
ki delajo na tovrstnih šolah. /s. 
so namreč preveč odmaknjen 
od gospodarstva in sami min-1^ 
gospodarskih organizacij odlo
čajo na primer tudi o tako _ P 
membnih stvareh, kot je dolži0 
dobe teoretičnega pouka na te 
šolah in podobno. Tako se 3 
zgodilo, da so kar sami podali 

teoretični P°j 
pol, ne d ■ vau

šali trimesečni 
na štiri mesece in 
bi se pri tem prej posvetova ^ 
s tistimi gospodarskimi orga^ 
zacijami, za katere šolajo kad1.' 
Verjetno vse z namenom, da 
si zagotoviti lasten obstoj in - 
nazadnje tudi dohodek. Zna° 
pa je, da gospodarske organih 
cije nimajo denarja celo za ir 
mesečni teoretični pouk.

In slednjič kar je zelo 
membno, sta se oba sveta K 
spodarske zbornice Slovenil. 
odločno zavzela za to, da n^_ 
novi zakon o učencih v go«P 
darstvu zagotovi vsem učence ■ 
ki bodo sprejeti v uk k zase 
nemu mojstru ali v delovno 
ganizacijo, da jim ta po kon ‘ 
nem šolanju omogoči tudi r 
no zaposlitev.

M. Z-
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Napovedujte 
z nami!
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4.1963 O SPORTSKA PROGNOZA

OVAJ LISTIČ JE BCSPLATAN

12 takmičarskih parova

15. e

20.
takhiCar i takmiCar t 1 n

1 SARAJEVO - PARTIZAN 4 SLz CRVENA ZVEZDA- VELE? 4 ±
3 HAJDUK -ŽELJEZNIČAR o 4
4 DINAMO-OLIMPIJA 4 4
s VOJVODINA-VARDAR 4 0
6 R1JEKA-PROLETER A 1
7 RADNIČKI »ZAGREB 4 A
8 MARI BOR-OFK BEOGRAD 0 L
9 SLO9A -CRVENKA 2 ?
10 SPARTAK-SUTJESKA 4 0
11 SPL lir-ČELIK A 4
12 BOROVO — SLOBODA(T2) A 4

Za jutrišnje nogometno ko
lo sta izpolnila stolpca šport
ne napovedi Milan Govekar in 
Andrej Ulaga, novinarja naše
ga tednika.

vnosu snu i
Telesna kultura v novih 

družbeno-ekonomskih raz
merah« — postaja iz dneva 
v dan aktualnejša tema. 
Dejansko gre v razpravah 
za ideje in načela, ki bo
do osnova novemu zvezne
mu zakonu o telesni kultu
ri ljudstva. Znano je nam
reč, da je športna aktivnost 
tako pomembna za zdravje, 
da bi morala biti za mladi
no obvezna.

Ne samo za šolsko mla
dino, temveč tudi za ono v 
delovnih organizacijah.

Zato že dolgo trdimo, da 
bi morale delovne organi
zacije obvezno zagotoviti 
delavcem, posebno tistim 
do 20. leta starosti, sistema
tično telesno oziroma šport
no vzgojo in rekreacijo. 
Zato bi tudi morale delov
ne organizacije v svojih 
statutih točneje opredeliti 
svoje obveznosti za razvoj 
telesne kulture.

Nedvomno je zamisel 
uresničljiva. Posebno tam. 
kjer skrb za rekreacijo že 
nekaj časa ne pomeni več 
devete brige ...

Kdor zdravje ljubi, 
ne pije veliko.
Ge pa pije, 
pije Hermeliko N

Ul

I

Rafctc veliko 
zelenik 

in mnogo,;:i1
rož po zenA1

(.Hermelin

^jc najimcnit^J'

Na delavsko športnih igrah obalnih občin sodeluje tudi precejšnje število vajencev, ki se učijo za 
razne poklice prav V koprskem »Stavbeniku«. Najboljšo imajo ekipo v odbojki in malem nogometu. 

Obe ekipi skupaj lahko spoznamo tudi na našem posnetku

ŠPORT IN REKREACIJA V DELOVNIH KOLEKTIVIH

»Bodimo še večji prijatelji«
V koprskem gradbenem podjetju Stavbenik se s športom in rekreacijo ukvar

ja dobra tretjina vseh zaposlenih

ANAlE7iT’i>M.TN:tL»M'Uii4iJ1HLMlJlfa

Minula, običajna prosta so
bota, je bila za delavce gradbe
nega podjetja »Stavbenik« iz 
Kopra prijetno doživetje.

V goste so sprejeli svoje 
prijatelje, delavce gradbenega 
podjetja »Ingrad« iz Celja.

Ta dan so se gradbinci sre
čali na športnem »bojišču«.

»Počutite se pri nas kot do
ma... Ni toliko pomembno, 
kakšne rezultate bomo danes 
dosegli, kot to, da se med seboj 
Še bolj spoznamo, da še bolj 
utrdimo naše prijateljstvo...«, 
je Celjane na skromni, a pri
srčni sprejemni slovesnosti po
zdravil FRANC VALANT, 
upravnik izobraževalnega centra 
»Stavbenika«, sicer pa tudi re
ferent za šport in rekreacijo v 
podjetju.

Enako dobrodošlico je Celja
nom zaželel tudi Oskar Jogan, 
predsednik sindikalne organiza
cije v »Stavbeniku«.

Z. nič manjšo pozornostjo in 
z lepim darilom se je za spre
jem in gostoljubje zahvalil AL
BERT KERKOŠ. znani hokej
ski sodnik, sicer pa prav tako 
referent za šport in rekreacijo 
v celjskem »Ingradu«.

Po tej uvodni slovesnosti so 
se delavci-Športnik; enega in 
drugega kolektiva podali na 
športna igrišča in Se pomerili 
v ndbniki. streljanju, balinanju 
in kegljanju.

NAJVEČ JE DELAVSKO — 
ŠPORTNE IGRE

Franca Valanta je bilo tega 
dne pravzaprav zelo težko »sne
ti« za pogovor. A vseeno, kjub 
temu, da je bil eden glavnih 
organizatorjev dvoboja — mi
mogrede povedano, veliko mu je 
pomagal tudi tovariš Gustinčič, 
sekretar podjetja — je rade vo
lje povedal vse podrobnosti, 
kako iWjo v njihovem podjet
ju organizirano šport in rekre
acijo.

»Vse naše športno in rekrea
cijsko življenje v kolektivu se 
skozi vse leto odvija v obliki 
priprav na vsakoletne tradicio
nalne ŠPORTNE IGRE GRAD
BINCEV SLOVENIJE, ki so v 
zadnjem času postale prava 
mala olimpiada«, je pripovedo
val.

»Blizu 200, to je dobra tretji
na članov našega kolektiva, se 
pripravlja na te igre in v okvi
ru priprav organiziramo naj
različnejša prijateljska športna 
tekmovanja, kot je na primer 
tole današnje s celjskim »In
gradom«.«

Tovariš Franc Valant se je 
na to v pripovedovanju nekaj 
več zadržal pri samih športnih 
igrah gradbincev Slovenije. To 
je razumljivo, kajti na te igre 
so bolj ali manj navezan; vsi, 
zlasti pa je nanje navezano 
športno in rekreacijsko življe
nje po gradbenih podjetjih.

»Sploh si ne morete pred
stavljati, kakšen obseg že zaje
majo naše igre. Lani, na enaj
stih letnih igrah — mimogrede 
naj povem, da imamo tudi zim
ske športne igre — je sodelova
lo kar 43 gradbenih podjetij s 
1400 športniki! In vsako leto ra
ste udeležba na športnih igrah. 
Nekateri so se že začel; ogreva
ti za misel, da ne bi šli v tako 
širino. Toda s temi idejami niso 
uspeli. Gradbinc; smo spoznali, 
da so te igre za nas zelo korist

ne. Toda ne zaradi športnih re
zultatov, pač pa zato, da čim- 
več gradbenih delavcev sodelu
je na igrah. Držimo se olim
pijskega gesla: .Važno je sode
lovati.. ne pa zmagati!’ Tako 
postajajo športne igre gradbin
cev Slovenije nedvomno največ
je tradicionalne delavske šport
ne igre v naši republiki...«

Delavci — športniki, moški 
in ženske iz koprskega »Stavbe
nika«, se med štiridesetimi eki
pami na teh igrah skoraj vedno 
uvrstijo med 8. in 10. mestom.

To pomeni, da so med bolj
šimi ekipami

In tudi letos se bodo spet 
pomerili s svojimi kolegi,- tokrat 
v Nov; Gorici, in sicer v nogo
metu, malem nogometu, odboj
ki, šahu, streljanju, balinanju, 
namiznem tenisu in kegljanju.

Kot že po tradiciji, športniki 
iz koprskega »Stavbenika« ra
čunajo letos na najboljše rezul
tate v balinju, kegljanju in 
šahu.

I .
MED ŠPORTNIKI NAJVEČ 

DELAVCEV
»Najbolj razveseljivo pa je 

to, da je med športniki, ki tek- 
mujejb v najrazličnejših ekipah 
našega kolektiva, največ delav
cev. Blizu osemdeset odstotkov 
je med njimi kvalificiranih zi
darjev, tesarjev in drugih po
dobnih poklicev«, z zadovolj
stvom ugotavlja Franc Valant.

Športne igre gradbincev Slo
venije pa niso ediino tekmovanje, 
ki se ga udeležujejo delavc; 
koprskega »Stavbenika«. Vsako 
leto sodelujejo tudi na delav

skih športnih igrah obalnih ob
čin.

V posebno čast pa s; štejejo, 
da lahko na športno rekreacij
skem področju sodelujejo tudi 
s športniki-gradbinc; iz Češko
slovaške, Z gradbenim podjet
jem »Pozemni stavby« iz Brna 
imajo že nekaj let navezane 
prijateljske stike. Doslej so so
deloval; na področju izobraže
vanja, zdaj pa se bodo srečali 
še na športnih igriščih. Najprej 
bodo organizirali tekme v Kop
ru, potem pa bodo Koprčani 
vrnili obisk v Brnu.

ZA DOPUST PA NI 
ZANIMANJA

Ob tem se je zamislil tudise
Franc Valant.

»Naši delavci sploh nočejo 
na dopust«, je rekel, ko je pri
povedoval še o tej zvrsti rekrea
cije, »Morda zaradi tega nočejo 
kam drugam na dopust, ker so 
že tako vse življenje na morju.«

Sicer pa koprski »Stavbenik« 
nudi svojim delavcem zelo 
ugodne pogoje za dopust. Za 
samo 8 do 11 N-dinarjev na dan 
lahko preživijo njihovi delavci 
dopust v domovih v Logu pod 
Mangartom ali na Pohorju ali 
v Bohinju.

Pa kljub vsem tem ugodno
stim, pa še regresom povrhu, 
odide na dopust komaj 15 do 
20 odstotkov zaposlenih. Ostali 
pa raje doma med dopustom 
»privatizirajo«, kot se je izrazil 
tovariš Valant.

Zakaj je tako, pa ni znal 
natančno odgovoriti.

MILAN ŽIVKOVIC
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Četrta seja izvršnega odbora Zveze za telesno 
kulturo Slovenije, z glavno točko dnevnega reda »Problemi 
razvoja množične telesne kulture in organizacije Partizan 
v Sloveniji«, se je končala rez sklepov. Menda bo kar prav, 
da jih niso sprejeli; ne takih, ne drugačnih. Funkcionarji 
se bodo v kratkem še enkrat sestali in poskušali priti 
stvarem do dna. , „ , ,. .

Obučutek, ki sem ga imel na seji, je bil podoben občut
kom izpred desetih let. Slišali smo namreč razpravo, ki je 
bila na las podobna tisti pred dolgimi leti — razpravo, ki je 
izhajala iz stališč dveh nekdanjih taborov. Priznati pa ji 
je treba novo kvaliteto. Pred leti se je namreč bolj slišala 
ena stran in ta si je takrat tudi lastila pravico »nezmotlji
vosti«. Na četrti seji IO ZTKS pa smo slišali močan glas 
druge strani; tako močan, da smo se skoraj vprašali, če ni 
morda organiziran. S tako močjo (številčno in argumenti
rano) je nastopal, da smo čutili: izbruhnila je deset let stara 
bolečina. Vendar je kljub prepričljivosti argumentov z dela 
na terenu šla predaleč in se napotila v področje, ki mu ni 
kos in ki ga je »stvarnost« zares že pokopala. Prišla je na 
dan z zahtevo, da naj se prizna Partizanu status edine orga
nizacije, ki skrbi za množično telesno vzgojo in rekreacijo; 
(pred leti: edina organizacija za splošno telesno vzgojo, oz. 
organizacija za telesno vzgojo). Da ne bo pomote: stališča 
vodstva Partizana (posredovalo ga je v materialu in obdelani 
anketi) je bistveno drugačno;, zato pa smemo potek četrte 
seje IO ZTKS oziroma diskusijo n a njej, označiti kot borbo 
mnenj znotraj organizacije Partizan. In v tem notranjem 
obračunu najbrž še niso bili izstreljeni vsi naboji.

Množična telesna 
vzgoja (kultura) — 

privilegij Partizana?
Na seji so bili tudi športni delavci (zastopniki strokovnih 

zvez), ki so mnoge očitke na svoje delo ovrgli, ob tem pa 
kdaj pa kdaj prešli mejo treznosti s preveč »športniško« 
mentaliteto in po svoje prispevali, da je bilo ozračje tudi 
malo naelektrizirano, dokler ga nista razelektrila glasova 
mladine in strokovnjakov. Ta sta postavila stvari trezno, 
vsako na svoje mesto, pri čemer je bil glas strokovnjakov 
že malo »pred časom«. Prav je bilo. da sta glasova opomnila 
na spremenjen odnos do obravnavanja množičnega športa, 
pa tudi na to, kaj sploh je množična telesna vzgoja! Temelj 
množičnosti je, poleg partizanskih društev, kljub vsemu 
šolska telesna vzgoja s takim delom v telovadnici in naravi, 
da otroka navadi na trajno telesno aktivnost. Ena od kom
ponent množičnosti so tudi rekreacijske skupine po delovnih 
kolektivih; in končno — ne gre pozabiti tistih, ki sami kot 
planinci, smučarji, kopalci, gobarji, turisti, izletniki, ribiči, 
lovci, šahisti, kolesarji in pešci — morda prav kot nekdanji 
telovadci in športniki — neorganizirano skrbe v čedalje 
večji meri za svojo rekreacijo.

Vse to: šola, Partizan, delovni kolektivi, nov tip rekre
acijskih klubov ob športnih objektih (kot. na primer V 
Ljubljani ob Hali), neorganizirana aktivnost mnogih — in 
morda še kaj .— vse to je množična telesna vzgoja, katere 
važen del je (med drugim tudi zaradi zgodovinskega poslan
stva) Partizan z vsemi svojimi oblikami delovanja. Tako 
z modernejšimi metodami kot s klasičnimi (za nekatere 
zastarelimi in preživelimi), ki si prizadevajo dobršen del 
mladine pritegniti s telovadbo v starem smislu, pa z javnimi 
nastopi, akademijami in mnogoboji.

Pričakujemo, da se bodo funkcionarji prihodnjič pogo
varjali z razčiščenih stališč in s posluhom za potrebe ljudi. 
Starih in mladih. STANE UREK

Gre za ljudi in ne za talente!
»Posebno pomembno in od

govorno mesto pri vzgoji mla
dine imajo danes športne orga
nizacije. Čeprav so razmere od 
organizacije do organizacije 
različne, pa velja za večino 
ugotovitev, da posvečajo vzgoji 
članstva premalo pozornosti.. 
smo slišali na nedavnem ple
numu Centralnega komiteja 
Zveze mladine Slovenije. »Veli
kokrat postavljamo v ospredje 
zgolj trenutne tekmovalne do
sežke, kot edini kriterij za delo 
z mladino. Vse prevečkrat ima 
telesnokulturna dejavnost pred 
seboj talente, ne pa človeka. 
Zato se pogosto javljajo kot po
sledice takšnega odnosa znane 
Slabosti, ki se kažejo v različ
nih oblikah: zvezdništvu, ne

športnem vedenju, egoizmu itd. 
Ljudje s takšnimi slabostmi se 
potlej v običajnih razmerah 
težko vključujejo v vsakodnev
no življenje. Priznati pa je tre
ba, da gre pri tem le za majhen 
del članstva športnih organiza
cij. Veliko bolj vznemirljivo je 
dejstvo, da ostaja večina drugih 
članov brez slehernih vzgojnih 
vplivov ali pa so le-ti zelo 
šibki...«

Dejstvo je, da je nezadostni 
vzgojni vpliv telesne vzgoje po
gosto rezultat slabo razvitih 
notranjih odnosov v osnovnih 
telesno kulturnih organizacijah. 
Samoupravljanje v telesni kul
turi je namreč razmeroma zelo 
slabo razvito in ne ustreza raz

voju samoupravljanja na dru
gih področjih. Marsikje če ved
no ne razumejo, da je najbolj
ša vzgojna pot v telesni kulturi 
neposredno vključevanje mladi
ne v delo, v upravljanje. S tem 
damo mladini možnost, da ena
kovredno prevzema odgovornost 
za realizacijo programa in raz
voja svoje organizacije.

»Današnje birokratske meto
de vodenja dajejo le neznatne 
možnosti aktivnemu članstvu, 
da vodi delo svoje organizaci
je...,* meni Centralni komite 
zveza mladine Slovenije. »Kri
tično je treba oceniti delo teh 
organizacij in družbenih člnite- 
ljev, ki so dovolili, da se je 
pri njej obdržal star način dela

'h z s
in vodenja. Razlogi za zaostaja
nje in ne dovolj' demokratične 
odnose niso le v težnjah po 
ohranjanju formalnega dela m 
v premalo prilagojenih struktu
rah, v katerih delujejo sile, ki 
ne sprejemajo metod neposred
ne demokracije, temveč tudi v 
težnji birokratizma, da se ohra
ni stara praksa. To se kaže v 
zapiranju ozkega kroga ljudi, 
da sami v svoji sredini rešuje
jo vsa vprašanja v manager- 
skem načinu dela, v lastniških 
odnosih tn tudi v drugih obli
kah. Zato bistvo tega Vpraša
nja ni le v decentralizaciji, 
temveč predvsem v tem, da 
postanejo notranji odnosi v or
ganizacijah kar se da demo
kratični ...«
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LJUBLJANA

RAZVESELJIVA NOVOST

NA OTROŠKEM ODDELKU V TRGOVSKI 
ZOPET NA IZBIRO

HIŠI

OTROŠKA OBUTEV IZ ITALIJE V VSEH ŠTEVILKAH 
ZA DOJENČKE IN ZA OTROKE DO 16. LETA STAROSTI

PRAKTIČNI MODELI ZA POMLAD 
EKSKLUZIVNA IZBIRA

IN POLETJE - PRIMERNE CENE -
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AKCIJA V MURSKI SOBOTI — AKCIJA V MURSKI SOBOTI
NOVI ZAKON O PRISPEVKU SREDSTEV SKUPNE PORABE NA OBČINSKEM REŠETU . .

Občani spodbujajo 
združevanje sredstev
V Murski Soboti Je predsednik občinske skupščine Štefan Toth odkrito povedal: »De

lovne organizacije smo oprostili prispevkov od sredstev sklada skupne porabe, ker doho
dek iz tega naslova še zdaleč ne bi odtehtal sredstev, ki so jih delovne organizacije že dale, 
za katere so se že obvezale in kar še računamo, da bodo po skupnem dogovoru še prispe
vale za potrebe komune. Poleg tega smo videli, da delovne organizacije zelo gospodarno in 
namensko trošijo sredstva, ki so namenjena za skupno potrošnjo. In slednjič, naše gospo
darstvo že plačuje visoke družbene dajatve, zato ne bi bilo prav, da bi jih obremenjevali z 
dodatnimi prispevki v okviru občine.«

Za dogovor pri zbiranju sredstev za skupne potrebe v občini se ogrevajo tudi delovne 
organizacije in občani. V navadi je že, da so soboške delovne organizacije in občani z ve
likim razumevanjem prispevali precejšnja sredstva za skupno urejanje nekaterih komu
nalnih naprav in objektov. Letos je občinska skupščina celo v škripcih, ker ne bo mogla 
ustreči vsem prošnjam za soudeležbo pri zbranih krajevnih samoprispevkih za gradnjo 
lokalnih cest.

V Murski Soboti prihajajo torej pobude za skupno zbiranje sredstev od občanov.

Po podatkih za lansko leto 
so imele soboške delovne orga
nizacije na skladih skupne po
rabe blizu milijardo starih di
narjev. Letos je na skladih 
skupne porabe več kot polovico 
manj sredstev kot lani. Tri če
trtine letošnjih sredstev bodo 
delovne organizacije vložile v 
stanovanjsko gradnjo, za vse 
druge skupne potrebe pa bo 
ostalo le nekaj nad sto milijo
nov starih dinarjev. To pomeni, 
da bi v primeru obdavčitve 
sklada skupne porabe dobila 
občinska skupščina le dobrih 
pet milijonov starih dinarjev.

Tak je realen izračun sred
stev, ki so jih delovne organi
zacije namenile za skupno po
trošnjo. Občinska skupščina bi 
imela več škode kot koristi, če
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V sindikalni knjižnici in v 
založbi CZP DELAVSKA 
ENOTNOST bo še ta mesec 
izšla brošura

Janeza
Šinkovca

VARSTVO 
PRI DELU
Knjižica bo vsebovala v pr
vem delu napotke za sesta
vo pravilnika o varstvu pri 
delu s praktičnimi primeri, 
v drugem delu pa način 
preizkušanja znanja delav
cev s tega področja. Ob
ravnavala bo preizkuse 
znanja z ustnimi izpiti in 
pismenimi testi. Tudi ta del 
bo vseboval praktične pri
mere.
Opozarjamo vse zdravstve
ne delavce in HTV tehni
ke, vse občinske inšpekcij
ske službe in vse referen
te, ki se v podjetjih nepo
sredno ukvarjajo z var
stvom pri delu, da knjižico 
oziroma priročnik naročijo 
v prednaročilu, ker bo na
klada omejena. Priročnika 
ne bo mogoče naročiti v 
knjigarnah, temveč samo 
pri

CZP DELAVSKA
ENOTNOST
Ljubljana
Dalmatinova 4

ga ne bi upoštevala pri letošnjih 
načrtih za ureditev nekaterih 
skupnih potreb. Na osnovi do
govora med skupščino, delovni
mi kolektivi in občani se bo v 
občini nabralo približno 15-krat 
več sredstev, kot bi znesel ra
čun za obdavčitev.

»Lani smo sklenili pogodbe 
z delovnimi organizacijami za 
ureditev nekaterih cest, pripo- 
poveduje predsednik skupščine 
Štefan Toth. »V petih letih bi 
zbrale delovne organizacije za te 
namene približno 80 milijonov S- 
dinarjev. V načrtu imamo grad
njo otroško varstvene ustanove. 
Za letošnje leto so nam delovne 
organizacije že obljubile 25 mili
jonov S-dinarjev. Vsi dogovori 
še niso sklenjeni. Samo »Mura« 
se je zavezala, da bo do 1970. le
ta vsako leto dala v sklad 
za gradnjo varstvene ustanove 20 
milijonov S-dinarjev. Poleg tega 
se pogovarjamo za vključitev 
Pomurja v ai’tomatsko telefon
sko mrežo. V ta namen smo za
gotovili že delna sredstva jz ob
činskega proračuna.«

IZ TISOČERIH ŽEPOV V 
SKUPNO BLAGAJNO

Soboška občina je s 64.000 ob
čani ena največjih komun, ven
dar se s šibko materialno osnovo 
ne more meriti niti s povprečno 
razvitirhi komunami. Letošnji 
njen proračun znaša 2 milijardi 
800 milijonov S-dinarjev. Vsa te
žava za razmeroma skop prora
čunski dohodek pa je v načinu 
oblikovanja dohodka. »Vemo«, 
poudarja predsednik skupščine 
Stefan Toth, »da je najpomemb
nejši dohodek občine prispevek 
iz osebnega dohodka. Toda pri 
nas je od vsega prebivalstva le 
13,3 odstotka zaposlenih v go
spodarstvu. To pomeni, da ust
varja glavni dohodek naše obči
ne še vedno kmetijstvo, saj pred
stavljajo prispevki iz osebnega 
dohodka 24 odstotkov občinskega 
proračuna.

Zaradi tega imamo vsako leto 
težave z občinskim proračunom, 
podobno je z drugim; družbeni
mi skladi, na primer socialnim 
zavarovanjem, skladom za šol
stvo itd. Blizu polovico občinskih 
dohodkov je potrebnih šolstvu. 
Vendar se Sobočani ne morejo 
pohvaliti niti z ustrezno šolsko 
mrežo, niti z ustreznim standar
dom šolskih kolektivov«.

Navzlic manjšim materialnim 
možnostim pa dobiva soboška. 
občina, posebno je to videti v 
njenem središču, v Murski Sobo
ti. novo, moderno podobo. Skoraj
da v vsakem kilometru zgrajene ‘

ceste, v objektih družbenega 
standarda je vgrajen doma pri- 
služen denar, k; se je stekel v 
blagajno s stoterih strani, veliko
krat neposredno iz občanovega 
žepa.

DELOVNI KOLEKTIVI SO ZA 
USKLAJEVANJE POTREB Z 

MOŽNOSTMI
Delovni kolektiv} živijo z 

utripom svoje komune. Se vedno 
so v okviru možnosti prisluhnili 
skupnim potrebam občine. Zato 
so tudi pozdravil} odločitev ob
činske skupščine, ki se je odrekla 
obdavčitv} sklada skupne porabe 
in se odločila za tradicionalno 
skupno zbiranje sredstev.

V »Muri«, na primer, so se že 
pred dvema letoma na sestanku 
kolektiva pogovorili, katere so 
skupne potrebe, M jih morajo v 
naslednjih letih rešiti skladno z 
razpoložljivimi sredstvi. Vrstni 
red pa je bil: družbena prehrana, 
stanovanjska izgradnja, otroško 
varstvo, prevoz; na delo, rekre
acija. Po tem voznem redu so se 
doslej ravnali. Prva naloga je si
cer odpadla, ker so se prizadeva
nja za skupni obrat družbene 
prehrane v občin; izjalovila, zato 
pa rešujejo stanovanjsko proble
matiko z veliko večjim uspehom. 
Vsako leto zgradijo v blokih 50 
stanovanj, prav toliko stanovanj 
pa zgradijo individualni gradite
lji ob pomoči delovne organizaci
je. Prevoze so uredil; sporazum
no z avtobusnim; podjetji, brez 
dodatnih stroškov. Trenutno pa 
želijo rešiti v okviru občine 
otroško varstvo. Samo v »Muri« 
bi 140 delavk potrebovalo za svo
je otroke varstvo.

Za skupno zbiranje sredstev 
se na podlagi dogovora ogrevajo 
tudi v gradbenem podjetju »Po
murje«. Za skupne potrebe v ob
čini so poleg sredstev sklada 
skupne porabe dajali sredstva tu
di iz poslovnega sklada, na pri
mer za gradnjo cest. Na skladu 
skupne porabe za letošnje leto 
čuvajo nekaj sredstev, ki jih še 
niso razporedil; in del teh sred
stev čaka na dogovor z občino.

V kmetijsko industrijskem 
kombinatu »Pomurka« so dali ng 
primer lani od 64 milijonov S-di
narjev 30 odstotkov sredstev za 
skupne potrebe občine. Letos je 
na skladu skupne porabe za 20 
milijonov S-dinarjev sredstev 
manj, ker jim drugače po gospo
darskih rezultatih ni kazalo. Gle
de skupnega zbiranja sredstev je 
menil generalni direktor Karel 
Lutar, da je gospodarstvo ne
dvomno dolžno reševati nekatere 
skupne potrebe v občini, vendar 
je potrebno sprevideti, da je go

spodarstvo precej obremenjeno z 
različnimi družbenim; dajatvami, 
hkrati pa bi morali v občini spo
znati, da ni mogoče s sedanjo go
spodarsko osnovo naenkrat rešiti 
vseh problemov, ki so se nabirali 
deset alj celo sto let. Zato bi ka
zalo rešitev nekaterih vprašanj 
odložiti za kasnejši čas.

Sedanje in tud; prihodnje do
govore za skupno financiranje 
nekaterih komunalnih objektov 
bodo moral; občani, delovni ko
lektivi in skupščina graditi na 
realnih materialnih možnostih. 
In prav zaradi tega povezuje 
predsednik skupščine Stefan 
Toth nadaljnji razvoj komune z 
dvema osnovnima nalogama, ki 
bi ju morali v tej komunalni 
skupnosti rešiti:

@ Odpreti čim več delovnih 
mest, ne le z novimi investicija
mi, ampak s polnim izkorišča
njem razpoložljivih zmogljivosti 
in uspešno prodajo. Neustrezno 
razmerje med zaposlenim} in ne
zaposlenimi v gospodarstvu nam
reč ni le socialni problem, mar
več predvsem ekonomski prob
lem. ki zato nujno vpliva na ce
lotni razvoj komune.

® Geografska lega soboške 
komune terja pospešeno gradnjo 
cestnega omrežja. Razumljivo je, 
da lahko kot obmejno področje 
pričakujemo hitrejši razvoj turiz
ma in terciarnih dejavnosti. Ven
dar, dokler ne bodo imeli ustrez
ne cestne mreže, ta pomembna 
gospodarska panoga ne bo mogla 
zadihati.

I. VRHOVCAK

Priznanje

Janezu

Voljču

rrteden za tednom se Janez Voljč na straneh Delavske enot- 
_£ nosti s pogumom loteva problemov našega časa. Zapletene

družbene pojave in uradne razlage teh pojavov gleda z očmi 
našega delovnega človeka ter s kozerijo razkriva resnico, ki mu 
je nadvse draga. S svojo jedko besedo ob odkrivanju resnice 
nikoli ne žali dostojanstva delovnega človeka, za katerega ko- 
zerije tudi piše. Priznanja, ki ga je Janez za to svoje delo dobil 
od Nruštva novinarjev Slovenije, smo z njim vred veseli vsi, ki 
beremo njegove kozerije.

Takole je KOMISIJA ZA TOMŠIČEVE NAGRADE DRUŠT
VA NOVINARJEV SLOVENIJE obrazložila svojo odločitev, da 
Janezu Voljču podeli nagrado za kozerijo na svečani proslavi 
100- letnice slovenskega časnikarstva, minulo soboto v Mariboru:

»Janez Voljč uporablja pri svojem novinarskem ogledovanju 
po naši samoupravni družbi, njenih problemih, pomanjkljivostih 
in dilemah kozerijo. Ta, v našem novinarskem, delovanju redka 
zvrst, vsebuje nevarnost, da se pisec v želji po lahkotnem in 
jedltem obravnavanju določenega aktualnega problema spusti v 
plitko in plehko pisanje. Janezu Voljču je v nasprotju z neka
terimi drugimi tovrstnimi prispevki uspelo ohraniti kvalitetno 
raven. Njegove kozerije, objavljene v Delavski enotnosti, izpri
čujejo tudi značilnost, lastno prav njemu: kažejo namreč dobro 
poznavanje perečih vprašanj in razodevajo njegovo globoko 
privrženost najnaprednejšim idejam naše družbe. Polne so lju
bezni in vere v delovnega človeka ter v njegovo samouprav- 
Ijalsko prihodnost.«

Janezu Voljču zato naša zahvala in iskrene čestitke!

MOTORNA ČRPALKA MP-300/20

24 MESECEV 
GARANCIJE
•TOMOS* KOPER
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Kozerija

T*x irektor je prebral članek, 
IS odložil časopis in se za

mislil. Potem je poklical 
v svojo pisarno tako imenova
ne vodilne tovariše v podjetju 
in jih vprašal:

»Ste brali1!«
Vsi štirje so pokim,ali.
»Po mojem« je negotovo 

dejal predsednik delavskega

temu pa so direktorju sveča
no zatrdili, da kaj takega, kar 
piše v članku, nikoli niti mi
slili niso, kaj šele, da bi go
vorili.

»Dovolite, da preberem ne
kaj novinarjevih trditev« je 
predlagal direktor in bral:

»Očitno je, da delavsko sa
moupravljanje v tej gospodar
ski organizaciji še ni zaživelo, 
kot bi moralo. Sveti delovnih 
enot so povsem zamrli. Delav
ski svet sicer razpravlja in 
sklepa o vseh pomembnih 
problemih, toda dostikrat 
mora svoje sklepe spreminja 
ti, ker jih sprejema po hitrem

Strah ima

ba poklicati na zagovor. Jaz 
sem mu samo dejal...«

Niso zvedeli, kaj mu je de
jal, kajti direktor je spet bral:

»Sindikat je velo kolo.
Sploh ne vedo, kaj naj bi z 
njim počeli, odkar so ukinili 
sindikalno trgovino. Nekaj to
varišev v izvršnem odboru se 
trudi, da bi ga speljali na 
pravo pot, uspeha pa je bore 
malo«

»Kaj me tako gledate« je 
izbruhnil predsednik sindika
ta, »pa vendar ne mislite, da 
bi pljuval v lastno skledo.«

»Torej mu tega, kar je na
pisal, res niste vi povedali?«

V •

OC1
sveta, »je ta člajiek zrasel na 
zeljniku naše konkurence«

»Ali pa si je novinar, željan 
senzacij, vso zadevo preprosto 
izmislil« je rekel predsednik 
upravnega odbora.

»Meni se pa zdi,« je mencal 
sekretar osnovne organizacije 
zveze komunistov, »da je na
sedel čenčam nasprotnikov 
naše družbene ureditve.«

»Ne vem,« je glasno razmiš
ljal predsednik sindikalne po
družnice, »zakaj se je skopal 
prav na naš kolektiv. Takih 
problemov je v drugih kolek
tivih veliko več.«

Direktor, ki si je medtem 
podčrtal v članku nekaj od
stavkov, je počasi rekel: 

»Čudno.., Tule namreč 
piše, da se je pogovarjal z 
vami.«

Vsi štirje so se spogledali in 
že površen opazovalec bi lahko 
iz njihovega vedenja razbral, 
da nimajo čiste vesti. Kljub

postopku in za zaprtimi vrati.«
»Prisežem,« je rekel pred

sednik delavskega sveta, »da 
mu tega nisem rekel.« 

Direktor je nadaljeval: 
»Upravni odbor je pri svo

jem delu povsem odvisen od 
strokovnih služb in je bolj 
njihov instrument kot pa 
organ upravljanja.«

»Tovariš direktor,« se je 
branil predsednik upravnega 
odbora, »vi me poznate in ve
ste ...«

Direktor je bral:
»Največ političnih težav 

povzroča dejstvo, da uprava 
podjetja in organizatorji pro
izvodnje še niso plačani po 
učinku na njihovih delovnih 
mestih. Delavci sodijo, da je 
to krivično, nihče pa še ni 
ničesar storil, da bi to krivico 
odpravil«

Sekretar osnovne organiza
cije se je ujezil:

»Zaradi tega bi ga bilo tre

je še enkrat vprašal direktor.
Vsi štirje so kot en mož za

trdili:
»Nismo!«
»Le kje je potlej vse to zve

del?« se je čudil direktor.
»Ne vem « je ušlo predsed

niku sindikata, »ves čas sem 
ga spremljal in govoril je sa
mo z nami.«

»Torej je čarovnik,~ je ugo
tovil direktor, »KAJTI VSE 
KAR JE NAPISAL, JE Cl 
STA RESNICA.«

Bilo je, kot bi kamen pa
del z neba prav na sejno 
mizo v direktorjevi pisarni, za 
katero so kot kupi nesreče 
sedeli štirje vodilni tovariši, 
ki so novinarju pripovedovali 
resnico, direktorju pa se je 
niso upali reči.

»Poklical sem vas,« je z 
nasmehom dejal direktor, »da 
bi se pomenili, kako bi vse 
te slabosti odpravili«

JANEZ VOLJČ
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mVTOELEKTRO TOLMIN Je dobil letos Jugoslovanskega oskarja za plastično embalažo svojih vžigalnik svečk
Vsak kupec vžigalne svečke je lahko nagrajen dvakrat. Prvič s kvaliteto svečke, ki je trenutno med najboljšimi na svetu, in 
drugič, če vrne plastično embalažo podjetju AET. Za štiri poslane plastične embalaže ste lahko izžrebani za dobitek — avtomo
bilski radijski sprejemnik, za eno vrnjeno plastično embalažo pa lahko prejmete denarno nagrado v višini 100 N-dinarjev.
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